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1. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 3ο ∆ηµοτικό Σχολείο Κόνιτσας Ιωαννίνων, το
3ο ∆ηµοτικό Σχολείο Βριλησσίων, το 3ο ∆ηµοτικό Σχολείο
Βούλας και το 8ο ∆ηµοτικό Σχολείο Νέας Ιωνίας Μαγνησίας,
σελ. 7168, 7176, 7177, 7185

2. Ευχές για καλή επιτυχία στους µαθητές των πανελλαδι-
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4. Συζήτηση επίκαιρης ερώτησης προς τον Υπουργό Οικο-

νοµικών, σχετικά µε τις προθέσεις της Κυβέρνησης για ρυθ-
µίσεις οφειλών ιδιωτών από τις τράπεζες κ.λπ., σελ. 7163

5. Συζήτηση επίκαιρης επερώτησης των Βουλευτών της
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Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ
Κατάθεση σχεδίου νόµου:
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της Αποκεντρωµένης ∆ιοίκησης-Πρόγραµµα Καλλικράτης»,
σελ. 7185
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ΣΥΝΟ∆ΟΣ Α’

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΡΚΑ’

Παρασκευή 14 Μαΐου 2010

Αθήνα, σήµερα στις 14 Μαΐου 2010, ηµέρα Παρασκευή και
ώρα 10.07' συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Ζ' Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ ΛΕΒΕΝΤΗ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον κ. Βασίλειο Μουλό-
πουλο, Βουλευτή Επικρατείας, τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Η Βουλευτής Ευβοίας κ. ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ - ΠΑ-
ΠΑ∆ΑΚΗ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Εθνική Οµοσπονδία
Τυφλών ζητεί να εξαιρεθούν από τις περικοπές των µισθών, συ-
ντάξεων και επιδοµάτων στο δηµόσιο και τον ιδιωτικό τοµέα οι
τυφλοί εργαζόµενοι και συνταξιούχοι.

2) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία το Σωµατείο Εργαζοµένων στα Κέ-
ντρα Εξυπηρέτησης Πολιτών Κρήτης ζητεί την αναφορά της
εξειδικευµένης εµπειρίας ως τυπικό προσόν, σε όλες τις ανακοι-
νώσεις συµβάσεων µίσθωσης έργου που αφορούν στα ΚΕΠ.

3) Ο Βουλευτής Β' Αθηνών κ. ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Επιτροπή Αγώνα για το Μητροπολιτικό
Πάρκο στο Γουδή ζητεί τη θεσµική προστασία του Μητροπολιτι-
κού Πάρκου Γουδή και τη διαµόρφωσή του ως χώρο πράσινου.

4) Οι Βουλευτές, Λέσβου κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΚΟΠΕΛΙΤΗΣ και Α' Αθη-
νών κ. ΓΑΡΥΦΑΛΛΙΑ (ΛΙΑΝΑ) ΚΑΝΕΛΛΗ κατέθεσαν αναφορά µε
την οποία ο Σύνδεσµος Συνταξιούχων ΟΑΕΕ Νοµού Ηρακλείου
ζητεί να µην καταργηθούν ο 13ος και 14ος µισθός και να ανακα-
θορισθούν οι συντάξεις στα σηµερινά επίπεδα.

5) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΠΑΥΛΟΣ ΜΑΡΚΑΚΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Σύνδεσµος Θεσσαλικών Επιχειρήσεων
και Βιοµηχανιών ζητεί να διέπεται ο νέος Αναπτυξιακός Νόµος
από τις αρχές της σαφήνειας των διατάξεων, της απλούστευσης
των διαδικασιών και της αποτελεσµατικής εφαρµογής.

6) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Μελιγαλά Μεσσηνίας ζη-
τεί την ολοκλήρωση της κατασκευής της Ολυµπίας Οδού στο οδι-
κό κοµµάτι από την Αρχαία Ολυµπία µέχρι το Καλό Νερό Μεσ-
σηνίας.

7) Η Βουλευτής Έβρου κ. ΟΛΓΑ ΡΕΝΤΑΡΗ - ΤΕΝΤΕ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Κοινοπραξία Οµάδων Παραγωγών Αλ-
µωπίας ζητεί να ληφθούν µέτρα που θα αποσκοπούν στην οµαλή
διάθεση της φετινής παραγωγής κερασιών.

8) Οι Βουλευτές, Έβρου κ. ΟΛΓΑ ΡΕΝΤΑΡΗ – ΤΕΝΤΕ και Β'
Αθηνών κ. ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ κατέθεσαν αναφορά
µε την οποία ο Νοµαρχιακός Σύλλογος Ατόµων µε Αναπηρία
Νοµού 'Εβρου ζητεί να ενταχθούν σε ειδικό καθεστώς τα άτοµα
µε ειδικές ανάγκες όσον αφορά στη χορήγηση δελτίων κοινωνι-
κού τουρισµού.

9) Οι Βουλευτές, Α' Πειραιώς κ. ∆ΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ και
Β' Πειραιώς κ. ΒΑΡΒΑΡΑ (ΒΕΡΑ) ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ κατέθεσαν ανα-
φορά µε την οποία ο Σύνδεσµος Συνταξιούχων ΟΑΕΕ Πειραιώς
και Νήσων υποβάλλει εργασιακά, οικονοµικά και κοινωνικά αιτή-
µατά του.

10) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία οι Σπουδαστές του 2ου ∆ηµό-
σιου ΙΕΚ Ηρακλείου Κρήτης µε ειδικότητα «Φύλακας Μουσείων
και Αρχαιολογικών Χώρων» ζητούν την εξαίρεση των εξειδικευ-
µένων αρχαιοφυλάκων ΙΕΚ από τον περιοριστικό όρο της εικοσι-
τετράµηνης απασχόλησης που θέτει το Π.∆. 164/04.

11) Οι Βουλευτές, Λέσβου κ. ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΚΟΠΕΛΙΤΗΣ και Β'
Αθηνών κ. ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την
οποία το Νοµαρχιακό Συµβούλιο Σάµου ζητεί από την Κυβέρ-
νηση να διεκδικήσει τις γερµανικές αποζηµιώσεις από τις συνέ-
πειες του Β' Παγκοσµίου Πολέµου για τη Χώρα µας.

12) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Μπριζολάκης Γεώργιος
ζητεί την επίλυση προβλήµατος στην ελληνική πρεσβεία των
ΗΠΑ.

13) Οι Βουλευτές, Β' Θεσσαλονίκης κ. ΑΓΓΕΛΟΣ ΤΖΕΚΗΣ και
Α' Θεσσαλονίκης κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΩΓΑΣ, και κ. ΣΟΦΙΑ ΚΑΛΑΝΤΙ-
∆ΟΥ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία το Παράρτηµα Βέροιας
της Πανελλήνιας 'Ενωσης Αγωνιστών Εθνικής Αντίστασης και
∆ηµοκρατικού Στρατού Ελλάδας ζητεί από την Ελληνική Κυβέρ-
νηση να διεκδικήσει τις γερµανικές αποζηµιώσεις για τις συνέ-
πειες του Β' Παγκόσµιου Πολέµου και την επιστροφή του
κατοχικού δανείου προς τη Χώρα µας.

14) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος Κλειτορίας Αχαίας ζητεί τη δη-
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µιουργία δεύτερου δήµου στην ορεινή Αχαία µε τη συνένωση των
∆ήµων Αροανίας, Κλειτορίας και Παίων.

15) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στα προ-
βλήµατα λειτουργίας της Ψυχιατρικής Κλινικής του Πανεπιστη-
µιακού Νοσοκοµείου Ρίου Πατρών Αχαϊας.

16) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία οι Εργαζόµενοι του Ελληνικού Κέντρου
Ψυχικής Υγιεινής και Ερευνών Πάτρας ζητούν την ανανέωση των
συµβάσεων εργασίας του επιστηµονικού προσωπικού του Κέ-
ντρου.

17) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΜΙΧΑΗΛ ΜΠΕΚΙΡΗΣ κατέθεσε δη-

µοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στη διεκδίκηση του
Κατοχικού ∆ανείου.

18) Ο Βουλευτής Β' Αθηνών κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΪΒΑΛΙΩΤΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία η κ. Μαριάνθη Κοτσάκη-Πρέπη
ζητεί την επίλυση µαθησιακού προβλήµατος της κόρης της Αλε-
ξάνδρας Πρέπη.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 6190/17-02-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Αϊβαλιώτη Κωνσταντίνου δόθηκε µε το υπ αριθµ. 732 -4-5-2010
έγγραφο από την Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων
η ακόλουθη απάντηση:
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2. Στην µε αριθµό 6779/01-03-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Κοντογιάννη Γεωργίου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 24783/ΙΗ-4-5-

2010 έγγραφο από την Υφυπουργό Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθη-
σης και Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
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3. Στην µε αριθµό 7389/11-03-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Γιουµατζίδη Βασιλείου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 29301/ΙΗ-4-5-

2010 έγγραφο από την Υφυπουργό Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθη-
σης και Θρησκευµάτων η ακόλουθη απάντηση:
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4. Στην µε αριθµό 8002/23-03-2010 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Πλεύρη Αθανασίου, Γεωργιάδη Σπυρίδωνα - Άδωνη δό-
θηκε µε το υπ’ αριθµ. 1322Β-4-5-2010 έγγραφο από τον Υφυ-

πουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής η
ακόλουθη απάντηση:
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5. Στην µε αριθµό 8509/09-04-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Τζίµα Μαργαρίτη δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 854/4-5-2010 έγγραφο

από τον Υφυπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων η ακό-
λουθη απάντηση:
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6. Στην µε αριθµό 8719/13-04-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Βορίδη Μαυρουδή (Μάκη) δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 868/4-5-2010

έγγραφο από τον Υφυπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ι-
κτύων η ακόλουθη απάντηση:
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7. Στην µε αριθµό 9435/29-04-2010 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Νικολόπουλου Νικόλαου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 176/4-5-2010

έγγραφο από τον Υπουργό Επικρατείας η ακόλουθη απάντηση:



ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επι-
καίρων ερωτήσεων της ∆ευτέρας 17 Μαΐου 2010.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφος 4 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 786/11.5.2010 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Έκτορα Νασιώκα
προς την Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά
µε τη λήψη µέτρων για την αξιοποίηση της φέτας ως εθνικού
προϊόντος ελληνικής προέλευσης κ.λπ..

2. Η µε αριθµό 781/11.5.2010 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Αθανασίου Νάκου προς την Υπουργό
Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την αντιµετώ-
πιση των προβληµάτων στη λειτουργία του Νοσοκοµείου του
Βόλου κ.λπ..

3. Η µε αριθµό 793/11.5.2010 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικολάου Μωραΐτη
προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, σχετικά
µε το νέο θανατηφόρο εργατικό ατύχηµα στη µονάδα ιχθυοκαλ-
λιέργειας Νηρέας στον Αστακό Αιτωλοακαρνανίας κ.λπ..

4. Η µε αριθµό 792/11.5.2010 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Αστέριου Ροντούλη προς
την Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε την
απόσυρση ηλικιακού κριτηρίου από την καταβολή εξισωτικής
αποζηµίωσης στους κτηνοτρόφους κ.λπ..

5. Η µε αριθµό 789/11.5.2010 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. ∆ηµητρίου Παπα-
δηµούλη προς τους Υπουργούς Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότη-
τας και Ναυτιλίας και Οικονοµικών, σχετικά µε τη λήψη µέτρων

µείωσης των τιµών κ.λπ..
Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ∆εύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-

ράγραφις 4 του Κανονισµού της Βουλής)
1. Η µε αριθµό 771/10.5.2010 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή

του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Άγγελου Μανω-
λάκη προς την Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
σχετικά µε την υλοποίηση του έργου του Φράγµατος του Ασω-
πού Κορινθίας κ.λπ..

2. Η µε αριθµό 783/11.5.2010 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Ζήση Τζηκαλάγια προς την Υπουργό
Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την ανάγκη άµε-
σης λειτουργίας αξονικού τοµογράφου στο Νοσοκοµείο Καστο-
ριάς κ.λπ..

3. Η µε αριθµό 796/11.5.2010 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χαράλαµπου Χαρα-
λάµπους προς την Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
σχετικά µε την αντιµετώπιση προβληµάτων στην καταβολή των
επιδοτήσεων στην Ένωση Αγροτικών Συνεταιρισµών Κέρκυρας
κ.λπ..

4. Η µε αριθµό 791/11.5.2010 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Αθανασίου Πλεύρη προς
τους Υπουργούς Πολιτισµού και Τουρισµού και Προστασίας του
Πολίτη, σχετικά µε τη λήψη µέτρων για την τόνωση του τουρι-
σµού στην Αθήνα κ.λπ..

5. Η µε αριθµό 788/11.5.2010 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Νικολάου Τσού-
καλη προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης,
σχετικά µε τις εργατικές κατοικίες στον Οικισµό Λεύκα Πατρών
κ.λπ..
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Σήµερα είναι µια ιδιαίτερη µέρα, επειδή υπάρχει η επίσκεψη
του Τούρκου Πρωθυπουργού µε µια µεγάλη ακολουθία Υπουρ-
γών και άλλων παραγόντων. Και έτσι οι περισσότεροι Υπουργοί
είναι δεσµευµένοι µε αυτές τις υποχρεώσεις.

Οι περισσότερες επίκαιρες ερωτήσεις δεν θα συζητηθούν. Θα
συζητηθεί µόνο µία.

Επίκαιρες ερωτήσεις πρώτου κύκλου:
Η πρώτη µε αριθµό 785/11.5.2010 επίκαιρη ερώτηση του Βου-

λευτή του Πανελληνίου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Παναγιώτη
Κουρουµπλή προς την Υπουργό Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότη-
τας και Ναυτιλίας, σχετικά µε την υποτιµολόγηση των φαρµάκων
κ.λπ. δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του κ. Υπουργού και δια-
γράφεται.

Ακολουθεί η δεύτερη µε αριθµό 780/11.5.2010 επίκαιρη ερώ-
τηση του Βουλευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Γεράσιµου Για-
κουµάτου προς τους Υπουργούς Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότη-
τας και Ναυτιλίας και Οικονοµικών σχετικά µε τις προθέσεις της
Κυβέρνησης για ρυθµίσεις οφειλών ιδιωτών από τις τράπεζες
κ.λπ..

Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Γιακουµάτου έχει ως εξής:
«Από το πακέτο της βοήθειας που θα δοθεί από το µηχανισµό

στήριξης της ΕΕ και του ∆ΝΤ περίπου 15.000.000.000 ευρώ προ-
ορίζονται για την ενίσχυση των τραπεζών, πέραν των
28.000.000.000 ευρώ που δόθηκαν από την προηγούµενη κυ-
βέρνηση. Σήµερα δεν υπάρχει ελληνικό νοικοκυριό που να µην
είναι υπό οποιαδήποτε µορφή υπερχρεωµένο σε κάποια τράπεζα
(στεγαστικά δάνεια, καταναλωτικά κ.λπ. ). Την ίδια στιγµή η Κυ-
βέρνηση αφαιρεί τουλάχιστον 30% του εισοδήµατος από µισθω-
τούς και συνταξιούχους (πλέον των αυξήσεων σε έµµεσους
φόρους, ΦΠΑ κ.λπ. ), εισόδηµα πάνω στο οποίο είχαν προγραµ-
µατίσει τη ζωή τους. Είναι προς τη σωστή κατεύθυνση η πρόνοια
που έχει ληφθεί στο άρθρο 2 παράγραφος 10 και 11 του νοµο-
σχεδίου για τα νέα µέτρα για όσους έχουν δάνειο από τον Ορ-
γανισµό Εργατικής Κατοικίας και από το Ταµείο Παρακαταθηκών
και ∆ανείων. Θεωρώ, όµως, ότι θα ήταν πιο σοφό η Κυβέρνηση
να φέρει νοµοθετική ρύθµιση µε την οποία να επεκτείνεται η ρύθ-
µιση αυτή και στις ιδιωτικές τράπεζες µε τρόπο που να µπορούν
οι οφειλέτες που θίγονται από τα µέτρα να αναδιαρθρώσουν τα
δάνειά τους επιµηκύνοντας την περίοδο αποπληρωµής και µειώ-
νοντας τις τοκοχρεωλυτικές δόσεις κατά 40%.

Κατόπιν των ανωτέρω, ερωτώνται οι κ.κ. Υπουργοί:
Αν προτίθεται η Κυβέρνηση να προβεί σε µια τέτοια νοµοθε-

τική ρύθµιση.
Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Γιακουµάτου, θα απαντήσει ο

Υφυπουργός Οικονοµικών κ. Φίλιππος Σαχινίδης.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο για τρία λεπτά.
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΣΑΧΙΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Σας ευ-

χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ας µου επιτραπεί από τη θέση αυτή να ευχηθώ σήµερα «καλή

επιτυχία» σε όλα τα παιδιά που ξεκινούν τις εξετάσεις. Εύχοµαι
να γραφούν καλά και να περάσουν αυτήν την περίοδο δοκιµα-
σίας µε όσον το δυνατόν λιγότερα προβλήµατα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Πολύτιµη αυτή η
ευχή, κύριε Υφυπουργέ. Την εκφράζουµε όλοι µας και ευχόµαστε
το καλύτερο στα νέα παιδιά, που αγωνίζονται για το µέλλον τους
και για το µέλλον όλων µας.

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΣΑΧΙΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Έχω και
εγώ τη δική µου ανησυχία, γιατί έχω και εγώ το δικό µου παιδί το
οποίο σήµερα ξεκινάει τις εξετάσεις και καταλαβαίνετε ότι για
µένα είναι µια δύσκολη στιγµή.

Κύριε συνάδελφε, διαβάζοντας κάποιος την επίκαιρη ερώτησή
σας διακρίνει µια προσπάθεια από τη δική σας τη µεριά να πε-
ράσει έτσι µε ένα «χειρουργικό τρόπο» το µήνυµα ότι έχουµε µια
ανάλγητη Κυβέρνηση, η οποία αφαιρεί από το εισόδηµα των πο-
λιτών 30%. ∆εν θα µπω στον πειρασµό να απαντήσω πώς φθά-
σαµε σ’ αυτό το σηµείο, για να µην αδικήσω την ερώτησή σας. Αν

θέλετε µπορούµε να κάνουµε αυτή τη συζήτηση στη δευτερο-
λογία µου.

Θα ήθελα, όµως, να συµφωνήσω µαζί σας –και επαναλαµβάνω
ότι αν θέλετε στη δευτερολογία να συνεχίσουµε τη συζήτηση για
το πώς φθάσαµε στο σηµείο να υποχρεωθούµε να πάρουµε αυτά
τα µέτρα- ότι η υπερχρέωση των νοικοκυριών στη χώρα µας
όντως αποτελεί ένα από τα πιο σηµαντικά κοινωνικά προβλή-
µατα.

Βεβαίως πολύ σωστά επισηµαίνετε ότι λίγο-πολύ σχεδόν όλα
τα ελληνικά νοικοκυριά έχουν πάρει κάποιο δάνειο, µιας και τα
προηγούµενα χρόνια είχαµε µία πρακτική από τη µεριά του τρα-
πεζικού συστήµατος που απλόχερα πρόσφερε δάνεια στους κα-
ταναλωτές. Οι περισσότεροι απ’ αυτούς δεν είχαν πιστωτική
παιδεία, δεν ήταν εξοικειωµένοι µε το τι µπορεί να συµβεί σε πε-
ρίπτωση που η οικονοµία βρεθεί σε µία δύσκολη στιγµή, όπως
µε την επιδείνωση των συνθηκών το 2009 όπου τελικά είχαµε
έναν αρνητικό ρυθµό ανάπτυξης της τάξης του µείον 2%. Η εκτι-
µώµενη επιδείνωση για το 2010 που θα πάει στο µείον 4% είναι
πάρα πολύ πιθανό να οδηγήσει σε περαιτέρω επιδείνωση των
προβληµάτων, κάτι το οποίο αποτυπώνεται άλλωστε και από τα
στατιστικά στοιχεία σχετικά µε την εξυπηρέτηση των δανείων
που παρακολουθεί και δηµοσιοποιεί η Τράπεζα της Ελλάδος.

Η Κυβέρνηση θέλει να αντιµετωπίσει τα προβλήµατα αυτά,
θέλει να προστατεύσει τα ελληνικά νοικοκυριά, γι’ αυτό και έχει
ετοιµάσει σειρά νοµοθετικών πρωτοβουλιών προς κατάθεση οι
οποίες ξεκινούν και από τη µεριά του συνερωτώµενου Υπουρ-
γείου που είναι το Υπουργείο Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότητας
και Εµπορικής Ναυτιλίας και που έχουν σα στόχο, πρώτον τον
απεγκλωβισµό των νοικοκυριών από την υπερχρέωση, και την
ανάπτυξη ενός πανελλαδικού δικτύου για την παροχή συµβου-
λών και πληροφόρησης, δεύτερον την ενσωµάτωση της κοινοτι-
κής οδηγίας 48 του 2008 για την καταναλωτική πίστη και τέλος,
–είναι η τρίτη νοµοθετική πρωτοβουλία- τη διαφάνεια στις τρα-
πεζικές συναλλαγές που θα προστατεύει τους καταναλωτές από
καταχρηστικές πρακτικές και θα προάγει τον ανταγωνισµό στον
τραπεζικό τοµέα.

Τέλος, κύριε Πρόεδρε, σ’ ό,τι αφορά τα θέµατα της δικής µας
αρµοδιότητας, εµείς µε το νόµο που πρόσφατα περάσαµε, το ν.
3845 του 2010, δηλαδή τα µέτρα για την εφαρµογή του µηχανι-
σµού στήριξης της ελληνικής οικονοµίας, έχουµε δώσει εξου-
σιοδότηση στους Υπουργούς Οικονοµικών και Κοινωνικής
Ασφάλισης να αναστέλλουν την αποπληρωµή δανείων προς τον
Οργανισµό Εργατικής Κατοικίας και να επαναρρυθµίζουν τους
όρους πληρωµής των δανείων αυτών. Ενώ η παράγραφος 11 του
ίδιου άρθρου δίνει τη δυνατότητα στον Υπουργό Οικονοµικών,
µε απόφασή του, να ρυθµίζει θέµατα σχετικά µε την αποπλη-
ρωµή δανείων που έχει χορηγήσει το Ταµείο Παρακαταθηκών και
∆ανείων.

Κύριε Πρόεδρε, θα επανέλθω για περισσότερες λεπτοµέρειες
στη δευτερολογία µου.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υφυπουργό.
Το λόγο έχει ο ερωτών Βουλευτής κ. Γεράσιµος Γιακουµάτος

για τρία λεπτά.
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, σ’ αυτήν τη δύ-

σκολη φάση που περνάει ο λαός µας, έξω από µένα η άδικη κρι-
τική για σκληρή Κυβέρνηση ή για µέτρα. Κύριε Σαχινίδη, δεν έχω
κανένα λόγο για καµµία τέτοια στοχοποίηση.

Εµένα µε ενδιαφέρει το εξής. Εγώ είχα προγραµµατίσει τη ζωή
µου, πήρα ένα στεγαστικό δάνειο, πήρα ένα καταναλωτικό δά-
νειο και είχα δόση 600 ευρώ το µήνα. Εγώ δεν θα πω «όχι». Ήταν
αναγκαία τα µέτρα. ∆εν είναι εκεί το πρόβληµά µου, όµως µου
µειώνετε κατά 30% και µε τους έµµεσους φόρους 40% το οικο-
γενειακό εισόδηµα. Εγώ δεν µπορώ να ανταποκριθώ. Θα µπω
στον «ΤΕΙΡΕΣΙΑ». Άρα λοιπόν τι ζητάω; Το λέω στην επίκαιρη
ερώτηση. Με το ν. 3845 ρυθµίζετε τον Οργανισµό Εργατικής Κα-
τοικίας -πολύ σωστά- και µετά το Ταµείο Παρακαταθηκών και ∆α-
νείων. Πολύ σωστά. ∆ώστε τη δυνατότητα µε νόµο και στις
ιδιωτικές τράπεζες όπου παίρνουν 15.000.000.000 από το νέο
«πακέτο» -έχουν πάρει και 28- να µειώσουν τη δόση των κατανα-
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λωτικών και στεγαστικών δανείων κατά 40% και µε επιµήκυνση
του χρόνου. Είναι κάτι πολύ απλό. Κύριε Υπουργέ, δεν ζητάω
ούτε να χαρίσουν οι τράπεζες ούτε σας λέω ότι εσείς φταίτε.
Ανάθεµα την ώρα ποιοι φταίνε! Θα το βρούµε κάποτε.

Εδώ όµως υπάρχει µία γενική κατακραυγή, µία απελπισία.
Όταν σου παίρνει το σπίτι, όταν σε πάει φυλακή, όταν σου πλει-
στηριάζει ό,τι έχεις και δεν έχεις, η απόγνωση αυτή του λαού µε-
τατρέπεται σε οργή και αυτή την οργή την πληρώνουµε και εσείς
και εγώ.

Πρέπει, λοιπόν, σ’ αυτήν τη δύσκολη ώρα για την ελληνική κοι-
νωνία, χωρίς δηµοσιονοµικό «εκτροχιασµό», χωρίς «δώστα όλα,
πάρτα όλα», να δώσουµε ένα παράδειγµα κοινωνικής ευαισθη-
σίας και πραγµατικής ανακούφισης του ελληνικού νοικοκυριού.
Αυτό ζητάω. Λέτε ότι θα τους απεγκλωβίσετε. Πράγµατι είναι
σωστή η λέξη που είπατε. Απεγκλωβίστε τους πολίτες από το
βραχνά των τραπεζών οι οποίες πραγµατικά είναι σήµερα δυ-
σβάσταχτο βάρος για κάθε ελληνική οικογένεια. ∆ώστε τη δυνα-
τότητα χωρίς ευρώ να ρυθµιστούν τα δάνεια αυτά όπως στον
Οργανισµό Εργατικής Κατοικίας και στο Ταµείο Παρακαταθηκών
και ∆ανείων. Αυτή είναι η ερώτησή µου και δεν έχει κανέναν άλλο
στόχο.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Γιακουµάτο.
Το λόγο έχει ο Υφυπουργός κ. Σαχινίδης, για να δευτερολο-

γήσει τρία λεπτά.
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΣΑΧΙΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Κύριε

Πρόεδρε, δεν ήθελα να αδικήσω τον συνάδελφό µου κ. Γιακου-
µάτο και οφείλω στο σηµείο αυτό να αναγνωρίσω ότι πραγµα-
τικά στο κείµενο της επίκαιρης ερώτησής του επισηµαίνει ότι
ήταν προς τη σωστή κατεύθυνση η πρωτοβουλία που πήρε η Κυ-
βέρνηση. Εποµένως µακριά από µένα η οποιαδήποτε προσπά-
θεια είτε να αντιδικήσω είτε να παραλείψω µια επισήµανση που
έκανε ο συνάδελφός µου.

Κύριε συνάδελφε, έχετε απόλυτο δίκιο ότι ένα µεγάλο µέρος
από τις ελληνικές οικογένειες που έχουν δανειακές υποχρεώσεις
θα βρεθεί εκτός προγραµµατισµού εξ αιτίας των µέτρων αυτών.

∆εν είναι τυχαίο ότι και η Ελληνική Ένωση Τραπεζών πριν
ακόµη εκδηλωθεί κάποια πρωτοβουλία από τη µεριά της Κυβέρ-
νησης προς την κατεύθυνση αυτή, εξέδωσε ένα δελτίο µε το
οποίο αναγνωρίζει τη δύσκολη οικονοµική συγκυρία και ανακοι-
νώνει την πρόθεσή της να διευκολύνουν τους πελάτες της που
αντιµετωπίζουν δυσκολίες στην αποπληρωµή των δανειακών
τους υποχρεώσεων.

Γι’ αυτό και λέει το δελτίο Τύπου ότι οι τράπεζες µέλη δια-
µορφώνουν προγράµµατα αναδιάρθρωσης των δανείων, δηλαδή
προς την κατεύθυνση την οποία προτείνετε, µε στόχο την επιµή-
κυνση της διάρκειας αποπληρωµής και την ουσιαστική µείωση
της µηνιαίας δόσης.

Σύµφωνα µε πληροφορίες που είχα από την επικοινωνία µου
µε την Ελληνική Ένωση Τραπεζών, µαθαίνω ότι µεταξύ άλλων
σκέπτονται να κάνουν κάτι ακόµη. Και βεβαίως, όπως καταλα-
βαίνετε, δεν θα προχωρήσουν σε µια οµοιόµορφη ρύθµιση, για
να µην παραβιάσουν τις αρχές του ανταγωνισµού, αλλά υπάρχει
µια ενιαία φιλοσοφία ως προς την παρέµβαση την οποίαν κά-
νουν.

Μέσα, λοιπόν, στο σκεπτικό τους είναι, πέρα από το γεγονός
ότι θα συνυπολογίσουν τις µηνιαίες απώλειες που υφίσταται ο
πελάτης τους που έχει ένα στεγαστικό δάνειο και εποµένως,
αντίστοιχα, θα επιµηκύνουν τη δόση του δανείου, για να µπορέ-
σουν να τον εξυπηρετήσουν περισσότερο, για ένα χρονικό διά-
στηµα θα του δώσουν τη δυνατότητα να πληρώνει µόνο τόκους,
να µην πληρώνει τις χρεολυτικές δόσεις και µε αυτόν τον τρόπο
να τον διευκολύνουν.

Θέλω επίσης να σας τονίσω ότι, σε ό,τι αφορά το Υπουργείο
Οικονοµικών στην εποπτεία του οποίου υπάγεται το Ταµείο Πα-
ρακαταθηκών και ∆ανείων, σύντοµα θα έρθει στη Βουλή νοµο-
θετική πρωτοβουλία, η οποία θα εξουσιοδοτεί το ∆ιοικητικό
Συµβούλιο του Ταµείου Παρακαταθηκών και ∆ανείων να προχω-
ρήσει σε µια αναδιάρθρωση των στεγαστικών δανείων που έχουν
οι υπάλληλοι και να τους δώσει το δικαίωµα να εξετάσουν πώς

ακριβώς θα διευκολυνθούν…
ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ: Οι δηµόσιοι υπάλληλοι.
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΣΑΧΙΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Οι δη-

µόσιοι υπάλληλοι, βεβαίως. Αναφέροµαι, επειδή στο Ταµείο Πα-
ρακαταθηκών και ∆ανείων κατά τεκµήριο προσφεύγουν οι δη-
µόσιοι υπάλληλοι.

Τέλος, θα ήθελα να επισηµάνω και µια σειρά από πρωτοβου-
λίες που παίρνουν τράπεζες που βρίσκονται υπό τον άµεσο ή υπό
τον έµµεσο έλεγχο του ελληνικού δηµοσίου, όπως είναι για πα-
ράδειγµα το Ταχυδροµικό Ταµιευτήριο, το οποίο πρόσφατα πήρε
σηµαντικές πρωτοβουλίες, που δεν απευθύνονται αποκλειστικά
προς τους δηµόσιους υπαλλήλους, όπως πολύ σωστά επισηµαί-
νετε.

Για παράδειγµα το Ταχυδροµικό Ταµιευτήριο έχει προχωρή-
σει στην υιοθέτηση ενός νέου προγράµµατος, που λέγεται «Προ-
στατεύω τους ανέργους». Τι κάνει το Ταχυδροµικό Ταµιευτήριο;
Σε όσους από τους πελάτες του, όχι κατ’ ανάγκη δηµόσιους
υπαλλήλους – και το επισηµαίνω αυτό, µια και εσείς το αναδει-
κνύετε µε την ερώτησή σας – διαπιστώνει ότι έχασαν τη δουλειά
τους, βρέθηκαν άνεργοι, δίνει τη δυνατότητα αναστολής κατα-
βολής της δόσεως του δανείου.

Συγκεκριµένα η ρύθµιση προβλέπει έως δώδεκα µήνες ανα-
στολή καταβολής δόσεων για τα καταναλωτικά δάνεια, µε αντί-
στοιχη επιµήκυνση της διάρκειας του δανείου και έως είκοσι
τέσσερις µήνες αναστολή καταβολής δόσεων για τα στεγαστικά
δάνεια, µε δυνατότητα επιµήκυνσης της διάρκειας του δανείου
έως πέντε έτη. Μετά τη λήξη της περιόδου χάριτος το δάνειο θα
εκτοκίζεται µε το συµβατικό επιτόκιο. Η δυνατότητα θα παρέχε-
ται ακόµα και στην περίπτωση που ένας από τους συνδικαιού-
χους του δανείου είναι άνεργος και το προϊόν αυτό θα ισχύει από
01/07/2010 µέχρι και 31/05/2011.

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ: Να γίνει παντού όµως. Αυτό
είναι η Κυβέρνηση, δεν είναι η φιλοπατρία των τραπεζών.

ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΣΑΧΙΝΙ∆ΗΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Κατα-
λαβαίνετε – και έχετε απόλυτο δίκιο – ότι σ’ αυτές τις δύσκολες
συνθήκες θα πρέπει το τραπεζικό σύστηµα να συναισθανθεί την
κοινωνική ευθύνη που έχει απέναντι σε όλους τους πελάτες του.
Και βεβαίως εµείς µε τις παρεµβάσεις µας, θα προσπαθήσουµε
να δώσουµε εκείνες τις κατευθυντήριες γραµµές, οι οποίες θα
επιτρέψουν να λειτουργήσει έτσι το σύστηµα, ώστε οι πολίτες
που έχουν πάρει δάνεια να µη βρεθούν αντιµέτωποι µε αδιέξοδα.

Γιατί στο τέλος, κύριε Γιακουµάτο, να ξέρετε ότι αυτά τα αδιέ-
ξοδα των πελατών των τραπεζών θα επιβαρύνουν και τις ίδιες τις
τράπεζες, διότι όταν βρεθεί ένας πελάτης µιας τράπεζας σε αδυ-
ναµία αποπληρωµής του δανείου του, τελικά αυτός που ζηµιώνει
δεν είναι µόνο ο πελάτης, ο οποίος έχει πάρει το δάνειο, αλλά
και η ίδια η τράπεζα.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ευχαριστούµε κι

εµείς, κύριε Υφυπουργέ.
Η Τρίτη µε αριθµό 794/11-5-2010 επίκαιρη ερώτηση της Βου-

λευτού του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κυρίας ∆ιαµά-
ντως Μανωλάκου προς τους Υπουργούς Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής και Προστασίας του Πολίτη,
σχετικά µε τη λήψη µέτρων για τη δασοπροστασία της χώρας
µας κ.λπ. δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουρ-
γού και διαγράφεται.

Η τέταρτη µε αριθµό 790/11-5-2010 επίκαιρη ερώτηση του
Βουλευτή του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Σπυρίδωνος -
Αδώνιδος Γεωργιάδη προς τον Υπουργό Προστασίας του Πο-
λίτη, σχετικά µε τη θέση του Υπουργείου για τις αντιδράσεις από
συνδικαλιστικές οργανώσεις κ.λπ., δεν θα συζητηθεί λόγω κω-
λύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται.

Η Πέµπτη µε αριθµό 778/48/11-5-2010 επίκαιρη ερώτηση του
Προέδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Συνασπισµού Ρι-
ζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλεξίου Τσίπρα προς τον Πρωθυ-
πουργό, σχετικά µε την επιδείνωση των κοινωνικών δεικτών από
τις κυβερνητικές αποφάσεις και την επιτήρηση του ∆ιεθνούς Νο-
µισµατικού Ταµείου κ.λπ. , δεν συζητείται και συνεπώς διαγρά-
φεται και θα επανακατατεθεί.

Επίκαιρες ερωτήσεις δεύτερου κύκλου:
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1.- Η πρώτη µε αριθµό 784/11-5-2010 επίκαιρη ερώτηση του
Βουλευτή του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Οδυσ-
σέα Κωνσταντινόπουλου προς τον Υπουργό Εσωτερικών, Απο-
κέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης, σχετικά µε το
καθεστώς προσλήψεων σε εταιρείες όπως η ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ ΑΕ,
η ΑΜΕΛ ΑΕ και η ΤΡΑΜ ΑΕ κ.λπ., δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύ-
µατος του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται.

2. - Η δεύτερη µε αριθµό 782/11-5-2010 Επίκαιρη Ερώτηση του
Βουλευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνου Χατζηδάκη
προς την Υπουργό Οικονοµίας, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτι-
λίας, σχετικά µε τη µείωση τιµών σε προϊόντα ευρείας κατανά-

λωσης κ.λπ.,δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος της κυρίας
Υπουργού και διαγράφεται.

3.- Η Τρίτη µε αριθµό 787/11-5-2010 επίκαιρη ερώτηση του Ζ'
Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή του Συνασπισµού Ριζο-
σπαστικής Αριστεράς κ. Αθανασίου Λεβέντη προς τον Υπουργό
Πολιτισµού και Τουρισµού, σχετικά µε την ολοκλήρωση των ερ-
γασιών για τη διαµόρφωση του αρχαιολογικού χώρου του Σου-
νίου κ.λπ. , δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Υπουργού και
διαγράφεται.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε αυτό τον συνοπτικό τρόπο
ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι εισερχόµεθα στην ηµερήσια διάταξη των

ΕΠΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η υπ’ αριθµόν 25/21/8-3-2010 επίκαιρη επερώ-
τηση των Βουλευτών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστε-
ράς κ.κ. Αλέξη Τσίπρα, Ευαγγελίας Αµµανατίδου-Πασχαλίδου,
Ηρούς ∆ιώτη, Θεοδώρου ∆ρίτσα, Μιχάλη Κριτσωτάκη, Φώτιου
Κουβέλη, Αναστασίου Κουράκη, Παναγιώτη Λαφαζάνη, Αθανα-
σίου Λεβέντη, Βασιλείου Μουλόπουλου, ∆ηµητρίου Παπαδη-
µούλη, Νικολάου Τσούκαλη και Γρηγορίου Ψαριανού, προς τους
Υπουργούς Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, ∆ικαιοσύνης,
∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων και Εσωτερικών, Απο-
κέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης, σχετικά µε τις ανι-
σότητες και τις διακρίσεις µεταξύ των δύο φύλων.

Κατά τη συζήτηση της επίκαιρης επερώτησης των Βουλευτών
του ΣΥΡΙΖΑ ορίζεται από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χαλβατζή ως Κοινοβου-
λευτική Εκπρόσωπος η Ε' Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Βέρα Νι-
κολαΐδου.

Από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Αστέριο Ρο-
ντούλη ορίζεται κατά τη σηµερινή συζήτηση ως Κοινοβουλευτική
Εκπρόσωπος η Βουλευτής κ. Παπανδρέου-Παπαδάκη Ουρανία.

Από τον Πρόεδρο της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Συνα-
σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς ορίζεται κατά τη σηµερινή συ-
ζήτηση ως Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος η Βουλευτής κ.
Ευαγγελία Αµµανατίδου-Πασχαλίδου.

Το λόγο έχει η πρώτη επερωτώσα Βουλευτής κ. Ηρώ ∆ιώτη
για δέκα λεπτά.

ΗΡΩ ∆ΙΩΤΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητές συναδέλφισσες και αγαπητοί συνάδελφοι, η Πρόε-

δρος της Αργεντινής δήλωσε πρόσφατα σε δηµοσιογράφους ότι
οι συνταγές που επιβάλλονται στην Ελλάδα είναι ταυτόσηµες µε
αυτές που επιβλήθηκαν στην Αργεντινή το 2001 και είχαν ως
αποτέλεσµα την κατάρρευση, την κοινωνική έκρηξη, τη φυγή του
Προέδρου της χώρας µε ελικόπτερο και την επαναδιαπραγµά-
τευση του χρέους.

Την εισαγωγή αυτή την κάνω για δύο λόγους. Πρώτον, για να
υπογραµµίσω το αδιέξοδο στο οποίο βρίσκεται η πολιτική που
πάει να εφαρµοστεί και που θα το λέµε µε κάθε ευκαιρία και, δεύ-
τερον, για να πω πως η ανάκαµψη της Αργεντινής βασίστηκε σε
µεγάλο ποσοστό στις γυναίκες και τους αξίζει ένας φόρος τιµής
σήµερα που συζητάµε το συγκεκριµένο θέµα και που µια τρα-
γική ειρωνεία, µας έχει φέρει τόσο κοντά.

Οι γυναίκες, λοιπόν, στην Αργεντινή, όπως όλοι και όλες γνω-
ρίζετε –κι αν δεν γνωρίζετε είναι πολύ ενδιαφέρον να το µάθετε-
πήραν την κατάσταση στα χέρια τους. Επέβαλαν παύση πώλη-
σης της παραγωγής στους µεσάζοντες και άρχισαν να ιδρύουν
καταστήµατα ανταλλαγής προϊόντων µε µια υποδειγµατική δοµή
αποτίµησης, βάσει της προσφοράς και ζήτησης των αγαθών. Οι
γυναίκες κατάφεραν να ικανοποιήσουν τις βασικές ανάγκες της
οικογενειακής διαβίωσης χωρίς την ανάγκη του χρήµατος ή της
επαιτείας των κουπονιών.

Οι γυναίκες της Αργεντινής επέδειξαν οξυδέρκεια, αλληλεγ-
γύη και ικανότητα αποτελεσµατικής αυτοοργάνωσης. Έδειξαν
το δρόµο της επιβίωσης και αναλυτές υποστηρίζουν ότι η ανά-
καµψη της Αργεντινής έγινε µε τους όρους που έθεσαν αυτές οι
πρωτεργάτριες του αγώνα. Μάλιστα σε τέτοιο σηµείο, ώστε η
εξέγερση της Αργεντινής να χαρακτηριστεί η πρώτη γυναικεία
εξέγερση στη σύγχρονη ιστορία. Τις θαυµάζουµε και τις χαιρε-
τίζουµε, αλλά ελπίζουµε να µη βρεθούµε στη θέση τους.

Εµείς στις 8 Μάρτη, τη µέρα που δεν γιορτάζουµε αλλά διεκ-
δικούµε, καταθέσαµε αυτή την επερώτηση για τα ζητήµατα που
µας αντιστοιχούν και για να θυµίσουµε την κατάσταση ανισοτι-
µίας που βιώνουν οι γυναίκες. Ακόµα και σήµερα η εξουσία, που
γεννάει προνόµια µε κάθε τρόπο προσπαθεί να αφήσει τις γυ-
ναίκες σε µια µοίρα πιο δύσκολη στην οικογένεια, στη δουλειά,
στον ελεύθερο χρόνο που δεν έχουν. Ακόµα και σήµερα στην
«πολιτισµένη» ∆ύση δεν λείπει η καθηµερινή βία απέναντι στις

γυναίκες, οι διακρίσεις λόγω φύλου στην εργασία, τα µικρότερα
µεροκάµατα, η επισφάλεια, τα αυξηµένα καθήκοντα γι’ αυτό θέ-
τουµε τα συγκεκριµένα ερωτήµατα και ζητάµε συγκεκριµένες
απαντήσεις σήµερα.

Βέβαια από τις 8 του Μάρτη µέχρι και σήµερα που συζητάµε,
πολλά έχουν αλλάξει και ο χειρότερος νεοφιλελεύθερος εφιάλ-
της για τους Έλληνες πολίτες, άντρες και γυναίκες, είναι εδώ. Η
πραγµατικότητα αυτή τη στιγµή είναι ότι µια κοινωνία καλείται να
αναµετρηθεί µε τη φτώχεια, την ανέχεια, την καταστροφή του
ασφαλιστικού συστήµατος, τον αυταρχισµό, τη βίαιη περιθωριο-
ποίηση. Τα αποτελέσµατα αυτής της πολιτικής, αν δεν ανατρα-
πεί, θα είναι ολέθρια για την κοινωνία και ακόµα πιο ολέθρια για
τις γυναίκες, γιατί θα σηµαίνει περισσότερα βάρη, περισσότερη
ανεργία, περισσότερη βία.

Σήµερα η αµειβόµενη εργασία για τις γυναίκες είναι ένα ασθε-
νές κοινωνικό δικαίωµα ακόµα, που πρέπει συνεχώς να το διεκ-
δικούν. Αντίθετα η µη αµειβόµενη εργασία είναι κοινωνική
υποχρέωση για τις γυναίκες, ενώ οι άντρες εξαιρούνται στις πε-
ρισσότερες των περιπτώσεων από το βάρος της απλήρωτης ερ-
γασίας και του χρόνου που απαιτείται για αυτή. Παρ’ όλη την
αύξηση της συµµετοχής των γυναικών στην αµειβοµένη εργασία
η µε αργούς ρυθµούς συµµετοχή των ανδρών στη µη αµειβό-
µενη προς το παρόν συντηρεί µεγάλες διαφορές. Και δεν µπορεί
να πει κανείς ότι υπάρχει κάποιου είδους ισοκατανοµή του χρό-
νου που προσφέρει το κάθε φύλο στη µη αµειβόµενη εργασία.

Έχει πολύ µεγάλη σηµασία η αναγνώριση αυτής της απλήρω-
της εργασίας γιατί πρέπει να συνυπολογίζεται σε όλα τα µέτρα
που λαµβάνονται. Υπάρχουν αντιλήψεις, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, όχι µειοψηφικές στην κοινωνία που απαιτούν από τη γυ-
ναίκα να είναι, πρώτα απ’ όλα, µητέρα και δευτερευόντως
πολίτης και αυτόνοµη εργαζόµενη, γι’ αυτό και επιφυλάσσονται
στις γυναίκες οι περισσότερες θέσεις επισφαλούς και µερικής
απασχόλησης.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Ε’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΕΡΑ ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ)

∆εν υπάρχει καµµία δηµόσια πολιτική για να στηριχθεί το δι-
καίωµα των γυναικών στο να είναι αυτόνοµοι πολίτες και καµµία
πολιτική, που να ενθαρρύνει το µοίρασµα των οικιακών υποχρε-
ώσεων και καθηκόντων,, που πέφτουν στη συντριπτική πλειοψη-
φία τους στις πλάτες των γυναικών. Όπως, επίσης, ελάχιστες
είναι και οι κοινωνικές δοµές που στηρίζουν τις γυναίκες, οι
οποίες είναι και εργαζόµενες και µητέρες. Γνωρίζετε, οι περισ-
σότερες και οι περισσότεροι, ότι οι εργαζόµενες γυναίκες Ελλη-
νίδες και µετανάστριες γίνονται αντικείµενο απάνθρωπης
εκµετάλλευσης, πληρώνονται εξευτελιστικά, λαµβάνουν χαµη-
λότερες αµοιβές από τους άντρες ακόµα και για τη µερική απα-
σχόληση. Με τέτοιες αµοιβές µπορεί κάποιος εύκολα να
φανταστεί τη σύνταξη που θα πάρουν, ή µάλλον δεν θα πάρουν,
κύριε Υπουργέ, σύµφωνα µε τα σχέδια που ετοιµάζει η Κυβέρ-
νηση. Ταυτόχρονα, τα ασφαλιστικά δικαιώµατά τους καταπατώ-
νται βάναυσα τόσο στον ιδιωτικό όσο και στο δηµόσιο τοµέα.
Προτείνεται µια εξίσωση προς τα πάνω των ορίων συνταξιοδό-
τησης των γυναικών, χωρίς να έχουν αρθεί οι κοινωνικές και ερ-
γασιακές προϋποθέσεις, οι οποίες τις επιβαρύνουν µε τεράστια
βάρη οικογενειακών υποχρεώσεων, που ισούνται µε ένα δεύτερο
ωράριο ή µε ένα δεύτερο οκτάωρο.

Από το ασφαλιστικό, το οποίο βγήκε τώρα στη δηµοσιότητα
ως προσχέδιο, πλήττονται µεγάλες κατηγορίες εργαζοµένων γυ-
ναικών. Κατ’ αρχάς, γυναίκες που προσλήφθηκαν στο δηµόσιο
από την 1.1.1983 έως και τις 31.12.1992 ανεξάρτητα από την οι-
κογενειακή τους κατάσταση. Η αύξηση των ορίων για τη συγκε-
κριµένη κατηγορία δηµοσίων υπαλλήλων ξεκινάει από τα πέντε
και φτάνει στα δεκαεπτά χρόνια. Μητέρες µε ανήλικα παιδιά, που
σήµερα µπορούν να συνταξιοδοτηθούν στα πενήντα τους µε εί-
κοσι πέντε χρόνια υπηρεσίας, θα πρέπει να συµπληρώσουν το
εξηκοστό πέµπτο έτος της ηλικίας τους. Γυναίκες µε τρία παιδιά,
που µπορούσαν µετά από είκοσι χρόνια υπηρεσίας να συνταξιο-
δοτηθούν, χωρίς όριο ηλικίας συνταξιοδότησης, εφόσον η Κυ-
βέρνηση προχωρήσει στις αλλαγές, για να συνταξιοδοτηθούν
χωρίς όριο θα πρέπει να συµπληρώσουν τριάντα επτά έτη υπη-
ρεσίας.
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Για τις µητέρες ανηλίκων, αλλά και τις γυναίκες που έχουν του-
λάχιστον τρία παιδιά, που ασφαλίστηκαν µετά την 1η Ιανουαρίου
1993, για τις συγκεκριµένες ασφαλισµένες, η αύξηση της ηλικίας
συνταξιοδότησης αναµένεται να κυµαίνεται από έξι έως δέκα
χρόνια.

Σε αυτά να προσθέσουµε, κύριε Υπουργέ, ότι στο πλαίσιο της
οικονοµικής κρίσης που µαστίζει πολλές καπιταλιστικές χώρες
και έντονα τον τελευταία καιρό την Ελλάδα, αναµένεται να αυ-
ξηθεί η φτώχεια για όλους και όλες, µε συντριπτική πλειοψηφία,
βέβαια, των γυναικών και ιδιαίτερα των µονογονεϊκών οικογε-
νειών που κατά 90% την ευθύνη τους έχουν οι γυναίκες. Ακόµα
και αν τα κατά φύλο ποσοστά της ανεργίας δεν αυξάνονται εις
βάρος των γυναικών, λόγω της ύφεσης πολλών ανδροκρατού-
µενων τοµέων της οικονοµίας, αυτή είναι µια εξέλιξη σε αντίθετη
κατεύθυνση από ότι εµείς επιδιώκουµε, δηλαδή, την ίση πρό-
σβαση στην εργασία για όλες και όλους και φυσικά, ίση αµοιβή
για ίση εργασία.

Όπως είπαµε και στην ερώτησή µας το Νοέµβριο του 2009, ο
Συνήγορος του Πολίτη έδωσε στη δηµοσιότητα ειδική έκθεση µε
θέµα την ίση µεταχείριση ανδρών και γυναικών στην απασχό-
ληση και τις εργασιακές σχέσεις. Η έκθεση αξιολογεί και ανα-
δεικνύει νοµικά, διαδικαστικά και πρακτικά προβλήµατα που
ανέκυψαν κατά την εφαρµογή του ν. 3488/2006. ∆ύο είναι οι πιο
κραυγαλέες περιπτώσεις καταστρατήγησης υφιστάµενων
νόµων: Η ανισότητα των αµοιβών µεταξύ ανδρών και γυναικών
και οι απολύσεις εγκύων.

Ρωτάµε, λοιπόν, την Κυβέρνηση τι θα κάνει σε αυτά τα ζητή-
µατα και ποια συγκεκριµένα µέτρα θα πάρει και εκτός από τη θε-
µελίωση δικαιωµάτων, κύριε Υπουργέ, αν προτίθεται να
προστατεύσει τις γυναίκες που πλήττονται.

Να έρθω τώρα σε ένα, επίσης, κοµβικό για µας ζήτηµα, αυτό
της βίας κατά των γυναικών. Για να αντιµετωπιστεί αυτό το ζή-
τηµα, ο ΣΥΡΙΖΑ ζητά τη θέσπιση ενιαίου νόµου για τη βία κατά
των γυναικών, την απόσυρση του θεσµού της δικαστικής διαµε-
σολάβησης και τη δηµιουργία του θεσµού οικογενειακού δικα-
στηρίου. ∆ιαφορετικά, δεν θα είµαστε σε θέση ποτέ να
ανατρέψουµε µια ζοφερή και ντροπιαστική πραγµατικότητα,
στην οποία θα αναφερθώ.

Εδώ θα ήθελα να ανοίξουµε µια παρένθεση και να αναδεί-
ξουµε την ολιγωρία και το έλλειµµα εκπαίδευσης της αστυνοµίας
να παρέµβει σε περιπτώσεις ξυλοδαρµού και καταγγελίας γει-
τόνων των γυναικών που πλήττονται, καθώς και την ενοχοποίηση
αυτών που καταγγέλλονται. Η σχετική εγκύκλιος του Υπουργείου
προς τα αστυνοµικά τµήµατα για άµεση παρέµβαση στις περι-
πτώσεις κακοποίησης και κινητοποίησης των γειτόνων δεν τη-
ρείται πάντα, µε γνωστά αποτελέσµατα σε συγκεκριµένες
περιπτώσεις που έχουν φτάσει στα δικαστήρια. Υπάρχουν περι-
στατικά βίας που καταγγέλλονται και η Αστυνοµία δηλώνει αδυ-
ναµία επέµβασης, επικαλούµενη άλλες προτεραιότητες ή
έλλειψη προσωπικού.

Στο θέµα της βίας κατά των γυναικών, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, υπάρχουν πολλές διαστάσεις. Θέλουµε, κατ’ αρχάς, να
στηλιτεύσουµε τα απαράδεκτο καθεστώς αντιµετώπισης του κα-
κουργήµατος του βιασµού, το οποίο σπάνια καταγγέλλεται,
καθώς και το έλλειµµα θεσµικής προσπάθειας, για να πάψει το
θύµα του βιασµού να θεωρείται ένοχο γι’ αυτό που υπέστη. Λόγω
αυτής της θεσµικής έλλειψης, οι γυναίκες σε ελάχιστα ποσοστά
καταγγέλλουν το βιασµό τους. Μάλιστα, θεωρείται ότι καταγ-
γέλλεται το 10% από τους πραγµατοποιούµενους βιασµούς, ενώ
καταλήγει σε καταδίκη το 1%.

Το µεγαλύτερο σκάνδαλο, όµως, είναι οι συνεχείς αναβολές
που χορηγούνται στις σχετικές δίκες, πολλές φορές παρά τις
διατάξεις του νόµου. Τελευταία σκανδαλώδης περίπτωση η αντι-
µετώπιση κατηγορουµένου για βιασµό κατά συρροή τεσσάρων
τουριστριών από µακρινές χώρες, µια Καναδέζα, δύο Αυστραλέ-
ζες και µια ∆ανέζα. Άπειρες παραλείψεις, κλητεύσεις στις ια-
τροδικαστικές εκθέσεις και σε τόσο άλλα πράγµατα είχαν ως
αποτέλεσµα συνεχείς αναβολές, µε τελευταία αναβολή, την έκτη
κατά σειρά, στις 22 Μαρτίου του 2010 για τον Ιανουάριο του
2011.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας της κυρίας Βουλευτού)
Κυρία Πρόεδρε, θα εξαντλήσω και το χρόνο της δευτερολο-

γίας µου.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Προσπαθήστε να ολο-

κληρώσετε.
ΗΡΩ ∆ΙΩΤΗ: Είναι φανερό ότι πολλοί από τους εµπλεκόµε-

νους στις δίκες αυτές προσδοκούν να κουράσουν τα θύµατά
τους να έρχονται στο δικαστήριο, ειδικά σε αυτή την περίπτωση
που έρχονται από µακρινές χώρες.

Η κατάσταση αυτή είναι απαράδεκτη και για την ουσία της και
για το διασυρµό της χώρας κάθε φορά. Το λίκνο του πολιτισµού
είναι απολίτιστο σε αυτές τις περιπτώσεις.

Στο θέµα της βίας κατά των γυναικών δεν µπορεί να παραλεί-
ψουµε και το µεγάλο κεφάλαιο του «τράφικινγκ», µε χιλιάδες θύ-
µατα αλλοδαπές γυναίκες, που η πολιτεία αδυνατεί να
αντιµετωπίσει µε αρωγή. Αλλά θα επανέλθουµε κάποια άλλη
στιγµή, µε άλλη παρέµβαση µας, γιατί από µόνο του είναι ένα τε-
ράστιο ζήτηµα.

Συνεχίζοντας το µαύρο κατάλογο, είναι, επίσης, γνωστά τα
στοιχεία των συζυγοκτονιών που παρουσιάστηκαν και από το
Υπουργείο ∆ικαιοσύνης στις 8 του Μάρτη, όπου βλέπουµε τα τε-
λευταία δύο χρόνια διπλασιασµό των συζυγοκτονιών, κάτι που
αποτελεί ακραία κατάληξη της βίας κατά των γυναικών.

Εδώ βοηθά και ο τρόπος που παρουσιάζονται τακτικότατα οι
γυναίκες στα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης. Το Εθνικό Ραδιοτηλε-
οπτικό Συµβούλιο δεν ανέλαβε δράσεις για το σεβασµό της προ-
σωπικότητας των γυναικών στα media και δεν ακολουθείται
καµµία δεοντολογία ούτε από εκποµπές ούτε από διαφηµίσεις. Η
βία κατά των γυναικών είναι κάτι που δεν θα έπρεπε να ανέχεται
µια κοινωνία και µια δηµοκρατική πολιτεία. Στην περίπτωσή µας
και την ανέχεται και σιωπά και πολλές φορές εµµέσως την υπο-
στηρίζει, αφού υποστηρίζει την εικόνα της γυναίκας-εµπόρευµα.

Φυσικά η βία δεν προέρχεται µόνο από το οικογενειακό περι-
βάλλον ή από κάποιον άγνωστο αλλά και από τον εργοδότη. Εδώ
υπάρχει, επίσης, ένας µακρύς κατάλογος που ξεκινά από παλιά,
συνεχίζει µε τη δολοφονική επίθεση στο πρόσωπο της Κωνστα-
ντίνας Κούνεβα και συνεχίζει δυστυχώς µε αναρίθµητα περιστα-
τικά, µερικά µάλιστα πολύ πρόσφατα που συνέβησαν σε
κατάστηµα στο χώρο του επισιτισµού εναντίον εργαζοµένης, γε-
γονός που πήρε µεγάλες διαστάσεις και δηµοσιότητα.

Για όλα τα παραπάνω, λοιπόν, πιστεύουµε ότι είναι επιτακτική
ανάγκη ο ενιαίος νόµος για τη βία κατά των γυναικών. Πρέπει,
επιτέλους, να µπει τέλος σ’ αυτήν την ατιµωρησία.

Τέλος, µια λέξη για το θεσµικό και περιβόητο επώνυµο. Το
άρθρο 28 του ν.3719/2008 αφήνει βορά τη γυναίκα στις πιέσεις
του συζύγου και του οικογενειακού και κοινωνικού περιβάλλο-
ντος για αλλαγή του επωνύµου της, γιατί γνωρίζουµε στην Ελ-
λάδα τι σηµαίνει συναίνεση και των δύο συζύγων.

Ζητάµε να καταργηθεί το επίµαχο άρθρο, κυρίες και κύριοι της
Κυβέρνησης, όπως προληπτικά δεσµευθήκατε.

Ως απάντηση –και τελειώνω µ’ αυτό- θα ήθελα να υιοθετήσω
ένα σύνθηµα των γυναικείων οργανώσεων, κύριε Υπουργέ, που
χρόνια φωνάζουν «δεν είµαι του ανδρός µου, δεν είµαι του πα-
τρός µου, θέλω να είµαι ο εαυτός µου».

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Και εµείς ευχαρι-
στούµε την κ. ∆ιώτη.

Το λόγο έχει τώρα ο Αντιπρόεδρος της Βουλής και Βουλευτής
του ΣΥΡΙΖΑ κ. Αθανάσιος Λεβέντης.

Ορίστε, κύριε Λεβέντη, έχετε το λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Ζ' Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευ-

χαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν παρακολουθήσουµε την εξέ-

λιξη της ανθρώπινης κοινωνίας από τα πρώτα της βήµατα, θα
δούµε ότι όταν δεν υπήρχε πολιτισµός, τότε τον καθοριστικό
ρόλο τον είχε η γυναίκα. Θα µου πείτε ότι και σήµερα τον έχει,
αλλά τότε ήταν όχι µόνο η γυναίκα αυτή που έφερνε τη ζωή, αλλά
ήταν επίσης και αυτή που διατηρούσε τη ζωή, γιατί εξασφάλιζε
την τροφή, όταν οι άνθρωποι ήταν τροφοσυλλέκτες.

Από εκεί και πέρα, όταν άρχισαν να φτιάχνονται εργαλεία, σαν
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πιο δυνατοί σωµατικά οι άντρες άρχισαν σιγά-σιγά να παίρνουν
το πάνω χέρι. Παρακολουθώντας, όµως, την αρχαία ελληνική
γραµµατεία βλέπουµε ότι τότε στα αρχικά βήµατα του πολιτι-
σµού ακόµα η γυναίκα είχε καθοριστικό ρόλο. Αν δείτε, για πα-
ράδειγµα, πώς είναι το δωδεκάθεο των Ολυµπίων Θεών, θα δείτε
ότι είναι ίσα οι άντρες και οι γυναίκες, Θεοί και Θεές.

Όµως, επίσης και στη µυθολογία είναι καθοριστικός ο ρόλος
των Θεαινών, της ∆ήµητρας και των άλλων για την ύπαρξη, αν
θέλετε, της ίδιας της ζωής. Ένας διάσηµος ελληνιστής, εξαίρε-
τος φιλόλογος, ο καθηγητής Τόµσον, είχε παλαιότερα κάνει εδώ
µια διάλεξη, όπου αναφερόταν στην Οδύσσεια και τον καθορι-
στικό ρόλο που είχε η γυναίκα ακόµα τότε σ’ αυτήν την οµηρική
εποχή, όταν ο Οδυσσέας γυµνός εµφανίζεται στην Κέρκυρα, στη
χώρα των Φαιάκων και περιθάλπεται από τη Ναυσικά και τις φι-
λενάδες της και πάει στο παλάτι. Ήταν ο βασιλιάς Αλκίνοος και
η Αρήτη, η βασίλισσα της Κέρκυρας, η βασίλισσα των Φαιάκων.

Και τότε όταν ο Οδυσσέας, ύστερα από συµβουλή που του
είχαν δώσει µάλιστα, κάθεται στο κατώφλι και πηγαίνει και προ-
σπέφτει στα πόδια της βασίλισσας Αρήτης. Αυτή ήταν που είχε
ακόµα τον πρώτο λόγο.

Από εκεί και πέρα, βέβαια τα πράγµατα εξελιχθήκαν µε το γνω-
στό τρόπο. Από τη µητριαρχία, η απόλυτη εξουσία πέρασε στα
χέρια των ανδρών και φτάσαµε κάποια στιγµή να θεωρούνται οι
γυναίκες ότι είναι ήσσονος τόνου, ότι είναι µειωµένων δυνατο-
τήτων.

Ακόµη, µάλιστα, υπήρξαν και διάφοροι ρατσιστές, οι οποίοι
έλεγαν ότι το ανθρωπινό γυναικείο µυαλό είναι λίγο µικρότερο
σε βάρος, εποµένως είναι και σε δυνατότητες και δεκτικότητα.
Αυτό είναι πέρα για πέρα λανθασµένο και µπορώ και ως γιατρός-
νευροχειρουργός να πω ότι δεν στέκεται πουθενά. Απεναντίας,
όπως δεν υπάρχουν περιούσιοι λαοί, δεν υπάρχει και περιούσιο
φύλλο. Και ξέρουµε ότι αυτά είναι ρατσιστικά –τέλος πάντων-
συνθήµατα που πρέπει να ξεπεραστούν.

Ερχόµαστε και συζητάµε εδώ, κύριε Υπουργέ, για την ισότητα
των δύο φύλλων, όπως κάναµε και µια γιορτή προχθές για τη µη-
τέρα, όπου ελέχθησαν πολλά -και από αυτό το Βήµα- από όλους
τους οµιλητές. Τι κάνουµε, όµως, στην πράξη; Πώς αντιµετωπί-
ζουµε τα πράγµατα;

Σήµερα η γυναίκα έχει, βέβαια, περισσότερες δυνατότητες
και περισσότερα δικαιώµατα αλλά και περισσότερες υποχρεώ-
σεις. Αυτό την κάνει να µην µπορεί να εξελιχθεί σε όλους τους
τοµείς, σύµφωνα µε τις δυνατότητές της. Οι κοπέλες σπουδά-
ζουν σήµερα. Τα κορίτσια σπουδάζουν, αναδεικνύονται στον επι-
στηµονικό και κοινωνικό στίβο. Αλλά οι συνθήκες είναι άνισες. Η
γυναίκα πρέπει να ολοκληρωθεί και σαν προσωπικότητα αλλά
και σαν άνθρωπος και σαν µητέρα.

Από εκεί και πέρα αρχίζουν οι δυσκολίες. Η εγκυµοσύνη, οι
υποχρεώσεις στο σπίτι δεν συµβιβάζονται και πολύ µε την κοι-
νωνική ανάδειξη που θα πρέπει και θα µπορούσε να έχει η γυ-
ναίκα. Οι συνθήκες είναι άνισες και γι’ αυτό ακριβώς βλέπουµε να
µην µπορεί να ανταποκριθεί η γυναίκα και να σπουδάζει ή να ερ-
γάζεται ή να κάνει το διδακτορικό της και συγχρόνως, να εγκυ-
µονεί και στη συνέχεια να φέρει το παιδί στον κόσµο, να το
µεγαλώσει να το φροντίσει, να είναι κοντά του, όπως πρέπει να
είναι η µητέρα.

Και τι κάνουµε εµείς, κύριε Υπουργέ; Τι είναι αυτοί οι νόµοι
που φέρατε όλο αυτό το διάστηµα; Βλέπετε ότι περιορίζουµε τα
δικαιώµατα όλων των εργαζοµένων, κυρίως όµως, των εργαζο-
µένων γυναικών. Αυξάνονται τα όρια συνταξιοδότησης. Αυξάνο-
νται τα όρια όλων των παραµέτρων εδώ πέρα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω σε ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε. Παρακαλώ την ανοχή
σας.

Αυτό το πληρώνουν κατά κύριο λόγο οι γυναίκες, οι οποίες
έχουν το µεγαλύτερο ποσοστό ανεργίας µεγαλύτερη συµµετοχή
στις ελαστικές µορφές εργασίας και δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι
στον τόπο µας οι ελλείψεις, οι αδυναµίες, το κοινωνικό κράτος
περνούν κυρίως στις πλάτες της γυναίκας, η οποία φορτώνεται
να κάνει και την κοινωνική πολιτική που δεν κάνει το κράτος, πε-
ριθάλποντας στο σπίτι, βοηθώντας τους ανάπηρους, τους κατά-

κοιτους, τους γονείς, τους υπερήλικες, εκτός βέβαια από τις υπο-
χρεώσεις τους απέναντι στα παιδιά και την εργασία της.

Πρέπει να πούµε ότι και µέχρι σήµερα, δεν έχει επιτευχθεί
απόλυτη ισότητα σε καµµία χώρα του κόσµου. Εµείς, εδώ µε κα-
θυστέρηση δύο ετών, ενσωµατώσαµε την οδηγία 2002, αλλά
παρ’ όλα αυτά υπολειπόµαστε όσον αφορά τις συνθήκες σε σύ-
γκριση µετ τις άλλες ευρωπαϊκές χώρες.

Υπάρχουν αυτή τη στιγµή πάρα πολλά προβλήµατα που πρέ-
πει να αντιµετωπιστούν και εδώ θα ήθελα να πω ότι υπάρχει, επί-
σης, ένα πρόβληµα, όσον αφορά την εκπροσώπηση και στο
Κοινοβούλιο. Το βλέπουµε κι εδώ στο Κοινοβούλιο τι ποσοστό
γυναικών έχουµε, αλλά και σε όλα τα κέντρα λήψης των αποφά-
σεων. Στα µεγάλα κέντρα λήψης αποφάσεων, οι γυναίκες οπωσ-
δήποτε βρίσκονται πολύ πίσω.

Όσον αφορά δε την κατάταξη, εµείς είµαστε, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, στην εννενηκοστή τρίτη θέση παγκοσµίως. ∆εν
είναι αξιοζήλευτο, όπως καταλαβαίνετε, το ποσοστό, το οποίο
έχουµε επιτύχει.

Όλα αυτά δείχνουν ότι έχουµε ακόµη πολύ δρόµο µπροστά
µας, κύριε Υπουργέ, τουλάχιστον όσον αφορά αυτό το δεδο-
µένο. Βέβαια συζητάµε και για όλους τους άλλους τοµείς. Αυτά
τα εργασιακά δικαιώµατα που περικόπτονται µε τον τρόπο αυτόν
τον απαράδεκτο, όλα αυτά τα χρόνια και που κορυφώνονται µε
τα δικά σας νοµοθετήµατα. Τουλάχιστον να µην ξεχνάµε εδώ τις
διακηρύξεις µας, όσον αφορά την ισότητα, την προστασία της
µητέρας και όλα τα σχετικά, να µην ξεχνάµε ότι πρέπει να προ-
σθέσουµε και άλλα πρόσθετα βάρη, γιατί στο τέλος θα ερχόµα-
στε και θα µιλάµε για υπογεννητικότητα, γιατί δεν κάνουν παιδιά
οι γυναίκες, γιατί δεν ενδιαφέρονται κ.λπ.. Πώς; Με ποιες συν-
θήκες; Πώς να ανταποκριθούν;

Τι θα τα κάνουν τα παιδιά, όταν κάτω από αυτές τις δύσκολες
καταστάσεις τα φέρνουν στον κόσµο; Πού θα πάνε τα παιδιά, σε
ποιο βρεφικό σταθµό, σε ποιο παιδικό σταθµό, σε ποιο σχολείο;
Και ξέρουµε πώς λειτουργούν τα σχολεία, ξέρουµε πόσα και
πόσα χρειάζονται να δαπανηθούν σε φροντιστήρια και πάει λέ-
γοντας. Αυτό συνεπάγεται και οικονοµικό κόστος, αλλά και πρό-
σθετο κόπο και φόρτο εργασίας, τον οποίο κατά κύριο λόγο, αν
όχι αποκλειστικά, τον φορτώνεται στην πλάτη της η γυναίκα.

Από αυτήν την άποψη, λοιπόν, έχουµε πολλά ακόµα να κά-
νουµε, κύριε Υπουργέ, και τουλάχιστον ας προσπαθήσουµε να
µη χειροτερεύσουν άλλο τα πράγµατα και να δούµε τι µπορούµε
να βελτιώσουµε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Βέρα Νικολαΐδου): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
δεκαεπτά µαθητές και µαθήτριες και τρεις συνοδοί-δάσκαλοι
από το 3ο ∆ηµοτικό Σχολείο Κόνιτσας Ιωαννίνων.

Η Βουλή τους καλωσορίζει
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει τώρα ο κ. Βασίλειος Μουλόπουλος, Βουλευτής
Επικρατείας του ΣΥΡΙΖΑ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, το µνηµόνιο
που ψηφίσατε την περασµένη εβδοµάδα στη Βουλή για να σωθεί
η πατρίδα και να εξοντωθούν οι πολίτες της, είναι ένα µνηµόνιο
βαρβαρότητας. Όµως, η πιο βάρβαρη από τις βαρβαρότητες
που περιέχει είναι αυτή ότι ανεβάζει στα εξήντα πέντε χρόνια το
συντάξιµο όριο ηλικίας των γυναικών. Και το εξοργιστικό είναι
πως η Κυβέρνηση το κάνει επικαλούµενη απόφαση του ∆ικα-
στηρίου της Ευρωπαϊκής Κοινότητας για ίση µισθολογική µετα-
χείριση των δύο φύλων.

Κύριε Υπουργέ, πίσω από αυτήν την υποκριτική επίκληση µιας
ισότητας, η οποία όπως γνωρίζουµε σ’ αυτήν την κοινωνία που
ζούµε δεν υπάρχει, κρύβεται η αλήθεια ότι η Κυβέρνηση θα φορ-
τώσει στις πλάτες των γυναικών ένα επιπλέον φορτίο, αυτό της
περικοπής των συντάξεων και του κοινωνικού κράτους.

Οι δείκτες -µια και τόσο πολύ σας αρέσουν- που αναφέρονται
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στην κατάσταση των γυναικών στην Ελλάδα είναι οι χειρότεροι
της Ευρώπης και σε ποσοστό ανεργίας και σε ύψος µισθών και
συντάξεων και σε έτη εργασίας και σε επαγγελµατικές ευκαιρίες,
όπου οι γυναίκες σπανίως καλύπτουν θέσεις ευθύνης.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ' Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ)

Και είναι γνωστό ότι οι γυναίκες έχουν την πικρή πρωτιά να
απασχολούνται κυρίως σε ελαστικές µορφές εργασίας και να
είναι αυτές οι οποίες απολύονται πρώτες.

Επίσης είναι γνωστό -αλλά αποκρύπτεται επιµελώς- ότι η ερ-
γασιακή εβδοµάδα των γυναικών ξεπερνά τις εξήντα µε εξήντα
πέντε ώρες την εβδοµάδα, αν στο ωράριο της µισθωτής εργα-
σίας της προστεθούν και οι ώρες εργασίας στο σπίτι, οι οποίες
είναι ώρες που δεν πληρώνονται.

Είναι ώρα, εκτός από το µετρήσιµο παραγόµενο πλούτο της
χώρας, να µιλήσουµε για τον αθέατο, αλλά υπαρκτό παραγόµενο
πλούτο από τις γυναίκες αυτής της χώρας. Θα πρέπει να τον φέ-
ρουµε στο φως, να τον ποσοτικοποιήσουµε, να προσθέσουµε την
εργασία στο σπίτι, την οικογένεια, τη φροντίδα των παιδιών και
των ηλικιωµένων, να προσθέσουµε δηλαδή την εργασία αναπα-
ραγωγής, την εργασία παραγωγής και να πούµε ότι αυτή η αθέ-
ατη εργασία της γυναίκας είναι η χειρότερη µορφή εκµετάλλευ-
σης. Γιατί την καρπώνεται πλήρως το κεφάλαιο και οι θεσµοί,
ώστε να περικόψουν κονδύλια από τις κοινωνικές υπηρεσίες,
όπως είναι η υγεία και η παιδεία.

Κύριε Υπουργέ, η αύξηση της ηλικίας συνταξιοδότησης των
γυναικών και των µητέρων ανήλικων παιδιών δεν είναι µονόδρο-
µος που µας επιβάλλει το Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο ή το ∆ιεθνές
Νοµισµατικό Ταµείο ούτε το κάνετε για να πάρουν σύνταξη τα
παιδιά τους, όπως ψευδώς και εκβιαστικά λέτε στις γυναίκες- µη-
τέρες.

Είναι οργανικό µέρος ενός ολοκληρωµένου σχεδίου, ταξικού
και σεξιστικού θα έλεγα, για να γυρίσουν στα επίπεδα του 19ου
αιώνα η ποιότητα ζωής και οι εργασιακές κατακτήσεις και των
ανδρών και των γυναικών. Είναι µία ταξική επιλογή, ώστε την
κρίση να την πληρώσουν όχι µόνο οι εργαζόµενοι, αλλά να τε-
θούν στο περιθώριο οι πιο ανίσχυρες, οι πιο αδύναµες οµάδες
των εργαζοµένων, όπως είναι γυναίκες. Είναι οµάδες που θα
αποτελέσουν φθηνή και ευέλικτη εργασιακή δύναµη που θα πιέ-
σει τις άλλες οµάδες των εργαζοµένων.

Όµως, κύριε Υπουργέ, σας προειδοποιώ ότι αυτούς τους λο-
γαριασµούς τους κάνετε χωρίς τις γυναίκες.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κάνω µία παρέµβαση.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ.

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Θέλω να κάνω µια παρέµβαση για ένα θέµα του
Υπουργείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, ζητώντας τη
γνώµη της συναδέλφου του ΣΥΡΙΖΑ. Βέβαια, έτσι καθυστερώ για
δύο λεπτά τη δική της παρέµβαση.

Κύριε Πρόεδρε, στο Υπουργείο δίνουµε µία µάχη καθηµερινή
για την αύξηση των εσόδων των οργανισµών κοινωνικής ασφά-
λισης από εισφορές. Έχουµε οκτακόσιες χιλιάδες Έλληνες και
Ελληνίδες που εισφοροδιαφεύγουν ή δεν πληρώνουν τις εισφο-
ρές που έχουν ήδη πάρει από τους εργαζόµενους. Οκτακόσιες
χιλιάδες είναι ο αριθµός! Είναι εκρηκτικός αριθµός!

Από την πρώτη µέρα της νέας χρονιάς, του 2010, είχαµε το αι-
σιόδοξο µήνυµα της αύξησης των εσόδων του ΙΚΑ από εισφο-
ρές. Αυτό συνέβη και στον ΟΓΑ και στον ΟΑΕΕ. Έκλεισε το
πρώτο τρίµηνο µε µέση αύξηση και στα τρία ταµεία των εσόδων
από καταβολή εισφορών, παρ’ όλη την ύφεση 4% και την ανερ-
γία.

Ταυτοχρόνως, όµως, είχαµε και το αρνητικό να είναι µεν µειω-
µένοι οι ρυθµοί αύξησης της κατανάλωσης των φαρµάκων.
Όµως, να µην έχουν αρνητικό, αλλά θετικό πρόσηµο, δηλαδή
10% αύξηση, όχι βέβαια όσο αυξανόταν το 2009, αλλά, εν πάση
περιπτώσει, να αυξάνεται.

Επειδή οι πολιτικές αντιµετώπισης της φαρµακευτικής δαπά-

νης είναι πολύπλευρες και είχαµε στόχο να µηδενίσουµε την αύ-
ξηση δαπάνης τον Ιούνιο, κάνουµε συντονισµένες προσπάθειες
στο δικό µας Υπουργείο, στο Υπουργείο Οικονοµίας και στο
Υπουργείο Υγείας, που έχουν χρονικό ορόσηµο τον Ιούνιο. Περ-
νούσαµε -και σε ό,τι αφορά τις ανάγκες µας, αλλά και σε ό,τι
αφορά τη συζήτησή µας µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή- δύσκολες
ώρες, βλέποντας τη φαρµακευτική δαπάνη να αυξάνεται.

Παίρνω το λόγο και καταθέτω σήµερα έναν πίνακα, διότι χθες
το βράδυ από το διοικητή του ΙΚΑ είχαµε την πληροφόρηση ότι
για πρώτη φορά τα τελευταία χρόνια –εµείς, κύριε Πρόεδρε, πα-
νηγυρίζουµε για το γεγονός αυτό και θέλω η Εθνική Αντιπροσω-
πεία να το ξέρει- τον Απρίλιο του 2010 είχαµε µείον 1,41% στην
κατανάλωση των φαρµάκων από την πλευρά του ΙΚΑ. Είχαµε, επι-
τέλους, µείωση της φαρµακευτικής δαπάνης!

Τι συνέτεινε σε αυτό, αφού, όπως είπα, οι πολιτικές της υπο-
κοστολόγησης και της λίστας έχουν χρονικό ορόσηµο εφαρµο-
γής τον Ιούνιο; Τι συνέβη;

Συνέβη ότι η έναρξη της ηλεκτρονικής διαδικασίας ελέγχου
των συνταγών πιλοτικά το Μάρτιο και τον Απρίλιο στη Λαµία και
τη Λάρισα έδωσαν πάρα πολύ θετικά αποτελέσµατα, δηλαδή η
συγκράτηση της προκλητικής συνταγογράφησης οδήγησε σε
µείωση της κατανάλωσης των φαρµάκων σε αυτούς τους δύο
νοµούς κατά 15% και γενικότερα ο λόγος της χώρας, ο λόγος
της Κυβέρνησης της χώρας, ο λόγος των κοµµάτων της Αντιπο-
λίτευσης της χώρας για τη σπατάλη, το όργιο και τα σκάνδαλα
στο χώρο των φαρµάκων οδήγησε όλο το δηµόσιο, αλλά και τον
ιδιωτικό χώρο των συνταγογραφούντων σε µία περιστολή.

Έτσι, λοιπόν, τον Απρίλιο του 2010 –και καταθέτω στα Πρα-
κτικά το συγκεκριµένο πίνακα- για πρώτη φορά τα τελευταία έξι
χρόνια µειώνεται ποσοστιαία η φαρµακευτική δαπάνη στο ΙΚΑ.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-
λισης κ. Ανδρέας Λοβέρδος καταθέτει για τα Πρακτικά τον προ-
αναφερθέντα πίνακα, ο οποίος βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Τι περιµένουµε ακόµη; Κύριε Πρόεδρε, έχει δηµοσιευτεί η αγο-
ρανοµική διάταξη …

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Κύριε Υπουργέ, συγ-
γνώµη, αλλά θα επεκταθείτε περισσότερο στο θέµα;

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Ένα λεπτό µόνο, κύριε Πρόεδρε.

Έχει δηµοσιευτεί η αγορανοµική διάταξη της Υπουργού Οικο-
νοµίας κ. Κατσέλη, για την υποκοστολόγηση των φαρµάκων. Η
µεσοσταθµική υποκοστολόγηση είναι πάρα πολύ σηµαντική. Αγ-
γίζουµε τα ποσοστά του 25% µε 27%. Αυτή λοιπόν η υποκοστο-
λόγηση θα αρχίσει να παράγει αποτελέσµατα από το Μάιο και
θα δώσει και αυτή τα οφέλη της.

Καταθέτω στα Πρακτικά τη συγκεκριµένη αγορανοµική διά-
ταξη.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-
λισης κ. Ανδρέας Λοβέρδος καταθέτει για τα Πρακτικά την προ-
αναφερθείσα αγορανοµική διάταξη, η οποία βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ταυτοχρόνως, θα καθοριστεί η λίστα µε βάση την τιµή αναφο-
ράς των φαρµάκων, που υπάρχει σε αυτή την αγορανοµική διά-
ταξη και τον Ιούνιο πραγµατικά η χώρα θα δώσει -απ’ ό, τι
φαίνεται από πολύ πλεονεκτικές θέσεις- τη µάχη για τη µείωση
της τιµής του φαρµάκου. Έτσι, το δεύτερο εξάµηνο το 2010 θα
κάνουµε τα τρία συναρµόδια Υπουργεία –η κ. Ξενογιαννακοπού-
λου, η κ. Κατσέλη κι εγώ- ό, τι µπορούµε, προκειµένου αυτή η
µάχη να δοθεί µε όρους νικηφόρους.

Εάν το επιτύχουµε, θα είµαστε σε θέση, κύριε Πρόεδρε, να
επανεξετάσουµε ορισµένες περιοριστικές πολιτικές, που αφο-
ρούσαν κυρίως τους χαµηλοσυνταξιούχους.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Σας ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ, για τις πληροφορίες. Ήταν εξαιρετικά χρήσιµες,
αν και εκτός θέµατος, πρέπει να πούµε.

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Εντός Υπουργείου όµως.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Οπωσδήποτε υπάρ-
χει µια υπερκατανάλωση φαρµάκων πολλές φορές, που δεν χρει-
άζεται κι έχει και συνέπειες οικονοµικές και άλλες, αλλά να µην
φθάσουµε και στην άλλη άκρη, να στερούνται δηλαδή τα φάρ-
µακα οι άνθρωποι που τα έχουν ανάγκη. Ας µην επεκταθούµε
όµως σ’ αυτό το θέµα.

Να συνεχίσουµε µε τον επόµενο οµιλητή, τον κ. Θεόδωρο ∆ρί-
τσα, που έχει το λόγο για πέντε λεπτά.

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Θα µου επιτρέψετε ένα ελάχιστο χρόνο κατά παρέκβαση, σε

αναφορά µε όσα µας είπε ο κύριος Υπουργός µόλις πριν για τα
φάρµακα και για τα άλλα θέµατα. ∆εν θα επεκταθώ καθόλου.

Θέλω να ζητήσω από εσάς, κύριε Πρόεδρε, να διανεµηθούν
και σε µας τα δύο έγγραφα που κατέθεσε ο κύριος Υπουργός
τώρα, πριν τη λήξη της συνεδρίασης, αν είναι δυνατόν, για να
έχουµε τη δυνατότητα να τα σχολιάσουµε ή να ενηµερωθούµε
για το τόσο κρίσιµο θέµα. Έχει διαφορά, εάν ανεκόπη ο ρυθµός
αύξησης της φαρµακευτικής δαπάνης ή εάν µειώνεται.

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Έχουµε µείωση.

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Είναι ένα µείζον ερώτηµα το πώς έγινε
αυτό, όταν ακόµα δεν έχουν εφαρµοστεί οι µειωµένες τιµές σ’
αυτό το διάστηµα που αναφέρεστε, η ηλεκτρονική συνταγογρά-
φηση κ.λπ.. Αυτό σηµαίνει ότι δικαιωνόµαστε, ότι η ανεξέλεγκτη
αύξηση της τιµής των φαρµάκων χρόνια τώρα, επί των προη-
γούµενων κυβερνήσεων και επί των κυβερνήσεων της Νέας ∆η-
µοκρατίας το τελευταίο διάστηµα, ήταν απολύτως αδικαιολό-
γητη. Αυτό πληρώνουµε τώρα.

Και καλείται ο ελληνικός λαός, για κάποιους που ωφελήθηκαν
από αυτές τις τεράστιες αυξήσεις κατανάλωσης φαρµάκων, µια
κερδοσκοπική επιχείρηση που κράτησε µια εικοσαετία στην Ελ-
λάδα σε οξυµένη µορφή, να το πληρώνει τώρα µε τα µέτρα µεί-
ωσης των εισοδηµάτων του, µείωσης των µισθών του, µείωσης
της παρεχόµενης φαρµακευτικής περίθαλψης.

Οι άνθρωποι που πάσχουν από σακχαρώδη διαβήτη, για πα-
ράδειγµα, επί ενάµιση χρόνο δεν έχουν εισπράξει αυτά που πλη-
ρώνουν στα φαρµακεία και υποβάλλουν τις αποδείξεις για να
πάρουν από το κράτος τα αναλογούντα χρήµατα, το 75%, για
τους σκαρφιστήρες και για τις ταινίες µέτρησης του σακχάρου.
Και τα πληρώνουν αυτά από τις συντάξεις τους και από τους πε-
νιχρούς µισθούς τους. Σε όλα αυτά χρειάζονται ουσιώδεις απα-
ντήσεις.

Κύριε Πρόεδρε, τα µέλη της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
ΣΥΡΙΖΑ, όλοι εµείς, µε προεξάρχουσες τις δύο κυρίες, συντρό-
φισσες, συναδέλφους, την κ. ∆ιώτη και την κ. Αµµανατίδου, κα-
ταθέσαµε αυτήν την επίκαιρη επερώτηση συµβολικά την
Παγκόσµια Ηµέρα της Γυναίκας στις 8 Μαρτίου. Ξέραµε ότι δεν
θα συζητηθεί τότε, αλλά ο συµβολισµός είχε να κάνει και µε την
πεποίθησή µας ότι το θέµα που θίγουµε µε αυτή την επίκαιρη
επερώτηση έχει διαχρονική επικαιρότητα, οξύτατη ανά πάσα
στιγµή και στην Ελλάδα και σχεδόν σε όλο τον πλανήτη.

Το λέω αυτό, διότι αναφερόµαστε στους συγκεκριµένους τρό-
πους, µε τους οποίους ένα σύστηµα, που λειτουργεί µε βάση µια
διαδικασία εκµετάλλευσης της εργασίας, της παρουσίας ακόµα-
ακόµα των ανθρώπων και των πολλαπλών διακρίσεων, της δια-
µόρφωσης πυραµίδας πολλαπλών διακρίσεων, οδηγεί το
γυναικείο φύλο, τις γυναίκες εργαζόµενες στο να είναι στην κο-
ρυφή αυτής της πυραµίδας διακρίσεων. Και αυτό έχει πάρα πολ-
λές συνεπαγωγές.

Και καταθέσαµε αυτήν την επίκαιρη ερώτηση, επίσης, όχι µόνο
υπό το πρίσµα βελτίωσης του νοµοθετικού πλαισίου. Αντίθετα,
επισηµαίνουµε ήδη από τις εισαγωγικές της παραγράφους,
όπως ακριβώς και η Σύµβαση για την Προστασία των Ανθρωπί-
νων ∆ικαιωµάτων και των Θεµελιωδών Ελευθεριών αναφέρει, ότι
το κρίσιµο ζήτηµα δεν είναι απλώς οι νοµοθετικές ρυθµίσεις,
αλλά είναι η µεταχείριση χωρίς διακρίσεις από κρατικούς παρά-
γοντες. Όπως επίσης και η λήψη θετικών κρατικών µέτρων, για
την προστασία από κάθε διακριτή µεταχείριση, συµπεριλαµβα-
νοµένων και των µη κρατικών παραγόντων, δηλαδή στη σφαίρα
του κράτους και στη σφαίρα της κοινωνίας. Και αυτή η προσέγ-
γιση αποτελεί θεµελιώδες συστατικό ενός διεθνούς συστήµατος

προστασίας των ανθρωπίνων δικαιωµάτων και των θεµελιωδών
ελευθεριών.

Εκεί είναι, λοιπόν, η έµφαση και της επερώτησής µας, για το
ποιες κρατικές και συνολικότερες παρεµβάσεις µπορούν να γί-
νουν, πέραν του άλλοθι των νοµοθετικών ρυθµίσεων -και προς
αυτήν την κατεύθυνση έχουµε αναστροφή των πραγµάτων και
οδηγούµαστε σε επιδείνωση, ακόµα και του νοµοθετικού πλαι-
σίου- και εκεί θέλουµε να δώσουµε το βάρος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

∆ιότι οι ίδιες πρόσφατες εκθέσεις του Ευρωπαϊκού Κοινοβου-
λίου, επισηµαίνουν –ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε- ότι ακόµα και
στον τοµέα της εκπαίδευσης και της έρευνας οι γυναίκες, ενώ
υπερτερούν αριθµητικά των ανδρών ως απόφοιτοι ανωτάτων
σχολών, µε ποσοστό 59% σταθερά το ποσοστό τους στην επαγ-
γελµατική τους ιεραρχία, στην κατοχύρωση των δικαιωµάτων
στην επαγγελµατική ιεραρχία πέφτει στο 43%. Και ενώ είναι πάλι
πλειοψηφία ως κάτοχοι διδακτορικών διπλωµάτων, οι θέσεις
τους ως τακτικές καθηγήτριες πέφτουν στο 15%.

Αντιλαµβάνεστε ότι δεν έχουµε ένα σύστηµα κρατικών παρεµ-
βάσεων, που να διαπιστώνει τις διακρίσεις. Σε αυτά τα επίπεδα,
που προανέφερα, όπου εκεί είναι γυναίκες µορφωµένες κατά
τεκµήριο ισχυρές να υπερασπιστούν τον εαυτό τους. Πολύ πε-
ρισσότερο ισχύει όταν µιλάµε για εργαζόµενες, φτωχές, ανα-
σφάλιστες γυναίκες. Και να µη µιλήσουµε για την κατανοµή των
ρόλων και τα δικαιώµατα. Θα πω στη δευτερολογία µου κάποια
πιο συγκεκριµένα απ’ αυτά.

Θέλω να κλείσω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι αυτές οι κρατι-
κές παρεµβάσεις είναι αναγκαίες σε όλα τα επίπεδα των διακρί-
σεων. Και επ’ αυτού -τελειώνω µε αυτό- κύριε Υπουργέ, θα ήθελα
µια απάντηση. Χθες συνέβη στο ΣΕΜΠΟ, εκεί που πουλήσαµε -
και εσείς συνεχίσατε την πολιτική της Νέας ∆ηµοκρατίας, πού-
λησε η προηγούµενη κυβέρνηση το δηµόσιο εµπορικό λιµάνι
στους Κινέζους- ένα ατύχηµα, που δεν έχει συµβεί δεκαετίες
ολόκληρες σε εκπαιδευόµενους εργαζόµενους. Και από χθες δεν
ξέρω κανέναν να παρενέβη µέχρι τώρα, προκειµένου να διαπι-
στώσει τις συνθήκες που συνέβη αυτό το τραγικό ατύχηµα. Ευ-
τυχώς, θα επιζήσουν και εύχοµαι να γίνουν καλά οι δύο
ειδικευόµενοι εργαζόµενοι. Χωρίς κανείς να εποπτεύει την εκ-
παίδευσή τους, χωρίς κανείς να έχει παρέµβει, να θέσει όρους
και κανόνες για το πώς λειτουργεί αυτό, ένας χώρος ιδιωτικής
αυθαιρεσίας στο νέο ΣΕΜΠΟ, υπό ιδιωτική εκµετάλλευση από
µια κινέζικη εταιρεία που λέγεται ΣΕΠ, τώρα πια. Χρόνια ολό-
κληρα, δεκαετίες, δεν είχε συµβεί το παραµικρό. Μια σύγκρουση
οχηµάτων είχε συµβεί προ δεκαπενταετίας, µε ασήµαντες συνέ-
πειες για τους εργαζόµενους.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ.

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Η κρατική παρέµβαση, λοιπόν –ολο-
κληρώνω, κύριε Πρόεδρε- στα επίπεδα υπεράσπισης των δικαι-
ωµάτων των γυναικών, επί του προκειµένου, αλλά και όλων των
θυµάτων των ταξικών διακρίσεων είναι ζητούµενο και είναι τερά-
στιο το κενό που υπάρχει.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. ∆ρίτσα.

Το λόγο έχει τώρα ο κ. ∆ηµήτριος Παπαδηµούλης για πέντε λε-
πτά.

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑ∆ΗΜΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ οι συνάδελφοι που προηγήθηκαν από την Κοι-

νοβουλευτική µας Οµάδα, ανέδειξαν κρίσιµες πλευρές του προ-
βλήµατος που σας θέτουµε. Εγώ θα ήθελα να σταθώ σε µερικές
συµπληρωµατικά.

Ανεργία. Η ανεργία των νέων γυναικών είναι από τις υψηλότε-
ρες στην Eυρωζώνη. Σύµφωνα µε τα πρόσφατα επίσηµα στοιχεία
περνάει το 15%. Αν λογαριάσουµε όµως, ότι οι περισσότερες
άνεργες γυναίκες δεν είναι καταγεγραµµένες ως άνεργες, υπερ-
βαίνει το εφιαλτικό 20%, που είχατε εσείς προβλέψει ήδη για τις
γυναίκες. Και η Ελλάδα -και για γυναίκες και για άνδρες- έχει τη
µικρότερη στήριξη ανέργων, το µικρότερο χρόνο επιδότησης σε
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όλη την Ευρωζώνη, το µικρότερο επίδοµα ανεργίας.
Αµοιβές. Οι γυναίκες αµείβονται πολύ λιγότερο από τους άν-

δρες, ιδιαίτερα στον ιδιωτικό τοµέα. Και αν δείτε την καµπύλη
που συγκρίνει αµοιβές ανδρών και αµοιβές γυναικών, η Ελλάδα
είναι στον πάτο της Ευρωζώνης.

Ακρίβεια. Οι γυναίκες είναι και οι υπουργοί οικονοµικών των νοι-
κοκυριών και ζούνε την ακρίβεια. Το µνηµόνιο που υπογράψατε
και συνέταξαν οι κηδεµόνες σας, του ∆ιεθνούς Νοµισµατικού Τα-
µείου και της τρόικα προβλέπει, κύριε Υπουργέ, πληθωρισµό για
το 2010, 1,9%. Ξέρετε πόσος ήταν ο πληθωρισµός τον Απρίλιο
που µας πέρασε, σύµφωνα µε τα στοιχεία της Στατιστικής Υπη-
ρεσίας, τα δικά σας στοιχεία; Ήταν 4,8%, δυόµισι φορές επάνω.

Και αναρωτιέται κανείς και αναρωτιόνται ιδιαίτερα οι γυναίκες
που κάνουν το κουµάντο των οικονοµικών της οικογένειας, όπως
αναρωτιόµαστε και εµείς: Πώς είναι δυνατόν σε µια οικονοµία,
που πάει για ύφεση 4% µέσα στο 2010 και µπορεί και µεγαλύ-
τερη, να έχουµε πληθωρισµό 5%; ‘Οταν πέφτουν τα µεροκάµατα,
πώς ανεβαίνουν οι τιµές; Εµείς λέµε, ανεβαίνουν οι τιµές γιατί η
Ελλάδα είναι το βασίλειο των καρτέλ. Καρτέλ στα καύσιµα, καρ-
τέλ στις τράπεζες, καρτέλ στα σούπερ µάρκετ, καρτέλ στη δια-
κίνηση των αγροτικών προϊόντων, καρτέλ παντού.

Και ακούω τη συναρµόδια σας Υπουργό, την κ. Κατσέλη να
σχολιάζει το φαινόµενο της ακρίβειας, λες και είναι τηλεθεάτρια
ή προσκαλεσµένη σε τηλεοπτικές εκποµπές. Πού είναι τα µέτρα
που θα σπάσουν τα καρτέλ, πού είναι τα µέτρα που θα ξυπνή-
σουν την κοιµισµένη Επιτροπή Ανταγωνισµού, η οποία δεν έχει
επιβάλει ούτε επί των ηµερών σας, ούτε επί των ηµερών της
Νέας ∆ηµοκρατίας οποιοδήποτε πρόστιµο;

Να πείτε και τι µπορούµε να κάνουµε και πώς µπορούµε να το
κάνουµε. Κινητοποιήστε τούς κοινοτικούς πόρους, που έχουν πο-
σοστό απορρόφησης µετά από τέσσερα χρόνια έναρξης του
ΕΣΠΑ, της τάξης του 5% µε 6%. Έχετε τεράστια κονδύλια για αν-
θρώπινους πόρους, ρίξτε τα στη στήριξη της απασχόλησης, στη
µείωση της ανεργίας, στη στήριξη των ανέργων και ιδιαίτερα των
νέων γυναικών.

Και αν δεν σας φτάνουν αυτοί οι πόροι, κύριε Υπουργέ, έχετε
και άλλους αρκεί να κάνετε επιλογές. Σήµερα, έρχεται για επί-
σηµη επίσκεψη ο κ. Ερντογάν, ο Πρωθυπουργός της Τουρκίας.

Σας ερωτώ, γιατί δεν προχωράτε µε πρωτοβουλία της Κυβέρ-
νησης και του Πρωθυπουργού, σε µία συµφωνία αµοιβαίας µεί-
ωσης των εξοπλισµών, που θα µπορούσε να εξοικονοµήσει, όχι
µόνο ένα µέρισµα ειρήνης, που θα βοηθούσε την ανάπτυξη της
οικονοµίας του τουρισµού, αλλά θα µπορούσε να εξοικονοµήσει
και τεράστιους πόρους δισεκατοµµυρίων ευρώ, για τη στήριξη
προγραµµάτων που θα µειώσουν την ανεργία και ειδικότερα την
ανεργία των νέων γυναικών, για τη στήριξη προγραµµάτων που
θα µπορούσαν να καταπολεµήσουν την ακρίβεια και να ενισχύ-
σουν το κοινωνικό κράτος;

Κοιτάξτε, κύριε Υπουργέ, είναι εύκολο στις επετείους να βγά-
ζουµε δεκάρικους, να λέµε ωραία πράγµατα υπέρ της ισότητας
των δύο φύλων, υπέρ του κοινωνικού κράτους, υπέρ της φτώ-
χειας κ.λπ..

Το ζητούµενο είναι µέτρα. Και η θεωρία σας, πως ό,τι κάνετε
είναι µονόδροµος και δεν γίνεται αλλιώς, συντρίβεται από την
ίδια την πραγµατικότητα. Ένας χαρακτηριστικός εκφραστής
αυτού του επιχειρήµατος είστε εσείς ο ίδιος, κύριε Υπουργέ.

Μας φέρνετε ένα ασφαλιστικό µε διαδικασίες κατεπείγοντος,
που θα είναι ντροπή για τη Βουλή, αν ισχύσει αυτή η πληροφο-
ρία…

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Αν επιτρέπει ο κ. συνάδελφος, να κάνω µια δια-
κοπή, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Να ολοκληρώσει την
άποψή του, κύριε Υπουργέ, και µετά. Σας παρακαλώ.

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Για να το κάνουµε πιο ζωντανό.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Όχι, αν θέλετε.
Συνεχίστε, κύριε Παπαδηµούλη.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑ∆ΗΜΟΥΛΗΣ: Εγώ ενηµερώθηκα ότι θα

προωθηθεί µε διαδικασίες κατεπείγοντος µετά από κυβερνητική
απόφαση. Αν κάτω από την κατακραυγή το παίρνετε πίσω, κα-

λοδεχούµενο. Αλλά κρατάω την ουσία.
Εσείς, κύριε Υπουργέ, βγήκατε πρώτος Βουλευτής στη Β' Αθη-

νών και πήρατε πάρα πολλές ψήφους και ανδρικές και γυναικείες
µε τα τρία «δεν». Τα θυµόσαστε; «∆εν µειώνονται οι συντάξεις»,
«δεν αυξάνονται τα όρια ηλικίας», «δεν αυξάνονται οι εισφορές».
Το νοµοσχέδιο που πανηγυρικά παρουσιάσατε και εγκρίθηκε στο
Υπουργικό Συµβούλιο, και καρατοµεί τις ασφαλιστικές προσδο-
κίες εκατοµµυρίων πολιτών και ανδρών και γυναικών, έχει τόση
σχέση µε τα τρία «δεν» όση έχει ο φάντης µε το ρετσινόλαδο.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ευχαριστούµε, κύριε
Παπαδηµούλη.

Ο κύριος Υπουργός έχει το λόγο.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν
είχα σκοπό να κάνω αναφορά στο ασφαλιστικό σήµερα, γιατί η
επερώτηση έχει πάρα πολύ ειδικό και σοβαρό θέµα. Όµως, αφού
ο συνάδελφος κ. Παπαδηµούλης πήρε την πρωτοβουλία, έχω και
εγώ µια ευκαιρία να κάνω ορισµένες διευκρινίσεις.

Κύριε συνάδελφε, η πρώτη διευκρίνιση αφορά τη διαδικασία
ψήφισης του σχεδίου νόµου για το ασφαλιστικό, όταν αυτό υπο-
γραφεί από τους συναδέλφους Υπουργούς και περάσει από την
κεντρική νοµοπαρασκευαστική επιτροπή.

Θα έρθει στη Βουλή, υπολογίζω, στις αρχές Ιουνίου. Και όπως
διευκρίνισα στον Πρόεδρο της Βουλής τον κ. Πετσάλνικο, πριν
πάω στο Υπουργικό Συµβούλιο για να το παρουσιάσω, η δική µας
πρόθεση, το αίτηµά µας -που σαφώς γίνεται δεκτό από τον Πρό-
εδρο της Βουλής- είναι να επιλεγεί η πιο ευρεία κοινοβουλευτική
διαδικασία.

∆εν ξέρω τώρα ποιος µας απασχόλησε µε φήµες ότι θα πάµε
κατεπειγόντως. ∆εν µπορεί ένα τέτοιο σχέδιο νόµου να πάει µε
άλλη διαδικασία, πέρα από την πιο ευρύχωρη κοινοβουλευτική
διαδικασία, διότι είναι πολύ µεγάλο σχέδιο νόµου, είναι πάρα
πολύς ο χρόνος που έγινε κοινωνικός διάλογος, είναι πάρα
πολλά χρόνια που ταλαιπωρείται µε αυτό το πρόβληµα η ελλη-
νική κοινωνία οι ασφαλισµένοι, οι συνταξιούχοι, αλλά και η δη-
µόσια οικονοµία. Κανείς δεν θα µπορούσε να διανοηθεί
ψηφοφορίες και συζητήσεις εξπρές. Είναι έξω από την πρόθεσή
µας. Ήταν πάντα έξω από την πρόθεσή µας. ∆εν ισχύουν άλλω-
στε και οι συνταγµατικές προϋποθέσεις του κατεπείγοντος γι’
αυτό το σχέδιο νόµου. Συνεπώς, είναι µια συζήτηση χωρίς νόηµα.

Σε ό,τι αφορά τα τρία «δεν», όταν θα συζητήσουµε το ασφαλι-
στικό, θα αποδείξω µε όρους σαφείς: Σε ό,τι αφορά τις εισφο-
ρές, δεν υπήρξε καµµία αύξηση. Το πρώτο «δεν» πληρούται. Σε
ό,τι αφορά τα γενικά όρια συνταξιοδότησης, δεν υπήρξε καµµία
αύξηση. Με µάχη κρατήσαµε το όριο ηλικίας των 65 ετών. ∆εν
υπάρχει καµία παραβίαση του «δεν» εδώ. Και σε ό,τι αφορά το
«δεν» στην αύξηση ή στη µείωση των συντάξεων, θέλω να σας
πω αυτό που λέω και κάθε µέρα -και το αποδεικνύω και µε τα πα-
ραδείγµατα που δίνουµε ως Υπουργείο- πως στις χαµηλές συ-
ντάξεις έχουµε µικρές αυξήσεις, στις συντάξεις των 37 ετών και
µετά έχουµε αυξήσεις και έχουµε µία µείωση του 7% στις µε-
σαίες συντάξεις. Αλλά η µείωση αυτή δεν προκύπτει από κυβερ-
νητική εισοδηµατική πολιτική, προκύπτει από τη σχέση εργασίας
µε τις καταβαλλόµενες εισφορές και µε το χρόνο εργασίας,
βάσει του ανταποδοτικού συστήµατος, που ο κάθε εργαζόµενος
γίνεται φύλακας του ενσήµου του και δίνεται τέλος στη ζωή των
«µαυρογιαλούρων». '

Τους «µαυρογιαλούρους» Έλληνες πολιτικούς που έφεραν το
ασφαλιστικό σύστηµα στην κατάσταση κατά την οποία σε πολλά
ταµεία του ιδιωτικού τοµέα να έχουµε για κάθε 100 εργαζόµε-
νους, 150 συνταξιούχους. Κύριε Παπαδηµούλη, ως πολιτική πα-
ράταξη, τους βοηθήσατε. ∆ιότι δεν υπήρξε ούτε µία πελατειακή
παρέµβαση στο χώρο του ασφαλιστικού, που όχι µόνο να µην
την ψηφίσατε, αλλά και να µην την υποστηρίξατε ενθέρµως.

Η κύρια ευθύνη αφορά τα δύο κυβερνώντα κόµµατα οπωσδή-
ποτε, αλλά ακόµη και τώρα φέρνετε νόµους που µιλούν για µο-
νιµοποίηση των «σταζίερ». Είστε υπέρµαχοι του πελατειακού
κράτους και αυτό να µην το ξεχνάτε. Εµείς σεβαστήκαµε τις δε-
σµεύσεις µας. Αυτή είναι η αλήθεια.
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∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑ∆ΗΜΟΥΛΗΣ: Εµείς βάλαµε από τις πόρ-
τες και τα παράθυρα;

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Μου έλεγε, µάλιστα η κ. ∆ιαµαντοπούλου, ότι σε
πρόσφατο σχέδιο νόµου που ήταν αρµοδιότητά της, οµιλία συ-
ναδέλφου από τη δική σας πτέρυγα στηρίχθηκε µόνο σε αιτή-
µατα για πελατειακές παρεµβάσεις.

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑ∆ΗΜΟΥΛΗΣ: Εσείς τα κάνατε.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Αυτή είναι η αλήθεια και δεν µπορεί να µας δια-
ψεύσει κανείς. Το ξέρει όλος ο ελληνικός λαός.

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑ∆ΗΜΟΥΛΗΣ: ∆ώστε ονόµατα.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Την κύρια ευθύνη έχουν τα κυβερνώντα κόµµατα,
είναι πασιφανές, οι εκάστοτε πλειοψηφίες. Συµφωνώ, έχετε δίκιο,
τα στηρίξαµε όλα στον ευδαιµονισµό της Μεταπολίτευσης.

Τώρα στο θέµα που αφορά την επίκαιρη επερώτηση. Νοµίζω
ότι ο καλύτερος σύµβουλος για κάθε πολιτικό και κάθε πολιτική
παράταξη – η γνώµη µου είναι αυτή- είναι η µάχη της αλήθειας,
η µάχη των πολιτικών βάσει των δυνατοτήτων, η µάχη γι’ αυτό
που µπορεί να γίνει και όχι γι’ αυτό που δεν µπορεί να γίνει.

∆εν έχει κανείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην Αίθουσα
αυτή από όποια πτέρυγα και αν προέρχεται, το µονοπώλιο της κα-
λής καρδιάς ή το µονοπώλιο της κοινωνικής ευαισθησίας. Ορι-
σµένοι και ειδικά ο ΣΥΡΙΖΑ µαζί µε το ΚΚΕ µεταχειρίζονται τον πο-
λιτικό λόγο ως ολιγοπώλιο της καλής καρδιάς και της κοινωνικής
ευαισθησίας, όµως, η ζωή δεν τα δικαιώνει αυτά στην πράξη.

Όταν έχεις το µονοπώλιο ή το ολιγοπώλιο του λόγου, καλώς.
Όταν, όµως, έχεις το δύσκολο έργο να πάρεις αποφάσεις, οι
οποίες βοηθούν τη χώρα σου, βοηθούν τους πολίτες, µάλιστα σ’
αυτές τις δραµατικές συνθήκες που περνάµε σήµερα, πιστεύω
ότι τα πολλά λόγια περιττεύουν, ειδικά όταν αφορούν φτωχούς,
ανέργους, αποκλεισµένους ανθρώπους που δεν έχουν συνδικα-
λιστική εκπροσώπηση και που γι’ αυτούς ή θα νοιαστεί η πολι-
τική εξουσία ή θα µείνουν στο έλεος των καιρών.

Εµείς κάνουµε προσπάθεια σε αυτές τις δύσκολες συνθήκες
να είναι η µάχη της παράταξής µας, που είναι αυτή τη στιγµή Κυ-
βέρνηση, για τη διάσωση της πατρίδας, για τη διάσωση του
τόπου, για τη διάσωση των ελπίδων που έχουν ειδικότερα οι νέοι
άνθρωποι για το µέλλον τους. Όχι για την κατάρρευση της πα-
τρίδας, όχι για την κατάρρευση των ελπίδων, όχι για την κατάρ-
ρευση των δηµοσίων οικονοµικών και τέλος όχι για την πορεία
εξευτελισµού της χώρας που πρέπει κάποια στιγµή να βάλουµε
όλοι πλάτη, να βάλουµε όλοι τις δυνάµεις µας για να µην έρθει
ποτέ.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, έδωσα σήµερα µε υπερηφάνεια
-και ευχαριστώ τους συναδέλφους που έκαναν την υποµονή να
µε ακούσουν και κύριε ∆ρίτσα, επειδή κάνατε αναφορά θα επα-
νέλθω για ένα λεπτό- την πρώτη µείωση µε απόλυτους αριθµούς
της φαρµακευτικής δαπάνης στο ΙΚΑ το µήνα Απρίλιο, µικρή µεί-
ωση 1,49% σε απόλυτους αριθµούς και σε ποσοστά σε σχέση µε
τον Απρίλιο του 2009. Αλλά, αυτό εµάς µας έχει γεµίσει µε υπε-
ρηφάνεια, γιατί είναι µία καλή στιγµή σε µία δραµατική συνολικά
εξέλιξη των τελευταίων ετών, όπου η φαρµακευτική δαπάνη πολ-
λαπλασιάζεται λόγω της διαφθοράς και της διαπλοκής, λόγω του
οργίου των σκανδάλων στο χώρο του φαρµάκου.

Όπως ενηµερώνουµε τον ελληνικό λαό µε ειλικρίνεια, αλλά και
την Ευρωπαϊκή Ένωση, από τους πρώτους µήνες του 2010 µε
τον αγώνα µας είχαµε κατά 4%, στα τρία ταµεία τα οποία επο-
πτεύουµε, αύξηση των εισφορών παρ’ όλη την κρίση, την ανερ-
γία και την ύφεση, όµως είχαµε και αύξηση της φαρµακευτικής
δαπάνης και αυτό µας φόβιζε και µας δηµιουργούσε περισσότε-
ρες ευθύνες.

Μας φόβιζε, κύριε Παπαδηµούλη και κύριε ∆ρίτσα, γιατί πι-
στεύαµε ότι υπήρχε ενδεχόµενο να τα καταφέρουµε στην αύ-
ξηση των εσόδων από εισφορές, αλλά να µην τα καταφέρουµε
στον αγώνα κατά της αύξησης της κατανάλωσης των φαρµάκων,
όχι των φαρµάκων που έχει ανάγκη ο άρρωστος, προφανώς όχι,
αλλά στη µείωση της σπατάλης και των σκανδάλων στο χώρο
του φαρµάκου.

Όταν, λοιπόν, ξεκίνησε η πιλοτική εφαρµογή του ηλεκτρονι-

κού ελέγχου των συνταγών –που είναι η µισή δουλειά, γιατί η
δουλειά αυτή σηµαίνει ότι η συνταγή γράφεται µε το χέρι και
ελέγχεται ηλεκτρονικά- είχαµε την αγωνία πώς θα πάει το πρό-
γραµµα. Ξεκίνησε το Μάρτιο και τον Απρίλιο πιλοτικά στη Λαµία,
στη Λάρισα και είχαµε σε αυτούς τους δύο νοµούς 15% µείωση.
∆ηλαδή, η προκλητική συνταγογράφηση και οι προκλητικοί συ-
νταγογραφούντες φοβήθηκαν.

Όταν ο Απρίλιος κλείνει µε -1,49 πανελλαδικά, σύµφωνα µε τον
κατάλογο που σας έδωσα και που µου έδωσε χθες το βράδυ ο
∆ιοικητής του ΙΚΑ, τότε αυξάνονται οι ελπίδες µας, γιατί από την
1η Μαΐου σε όλη τη χώρα πια η συνταγή θα ελέγχεται ηλεκτρο-
νικά.

Και τον Ιούνιο, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, θα είµα-
στε σε θέση να δώσουµε τα ονόµατα –σε όλη την Ελλάδα- των
«πρωτοπόρων» φαρµακοποιών, γιατρών που συνταγογραφούν
και εταιρειών που επωφελούνται. Στις 4 µε 5 Ιουνίου στην Αί-
θουσα αυτή θα καταθέσουµε τους «πρωτοπόρους» γιατρούς,
φαρµακοποιούς και τις «πρωτοπόρες» εταιρείες που επωφελού-
νται και προκαλούν την προκλητική συνταγογράφηση.

Μέχρι στιγµής η πολιτική που απέδωσε ήταν η πολιτική που
σας προανέφερα, του λόγου, του ηλεκτρονικού ελέγχου της συ-
νταγογράφησης σε δύο νοµούς, της αίσθησης όσων συνταγο-
γραφούν παράνοµα ότι σε λίγο θα ελεγχθεί και η δική τους
υπογραφή. Και είχαµε αυτό το αποτέλεσµα.

Οι µεγάλες µας ελπίδες, όµως, είναι για τον Ιούνιο, όταν θα
συµπέσουν τρεις πολιτικές. Και το έχουµε πει στην Ευρωπαϊκή
Ένωση αυτό, γιατί έχουµε δώσει ειλικρινή στοιχεία για την αύ-
ξηση της τιµής των φαρµάκων, Γενάρη, Φλεβάρη και Μάρτη. Και
τους είπαµε ότι ο Ιούνιος είναι ο µήνας της σύµπτωσης τριών πο-
λιτικών.

Πρώτη πολιτική από εµάς, από το Υπουργείο Εργασίας. Σας τη
σχολίασα.

∆εύτερη πολιτική, η πολιτικής της κ. Κατσέλη µε την υποκο-
στολόγηση των φαρµάκων. Σας µοίρασα την αγορανοµική διά-
ταξη της 3ης Μαΐου, η οποία έχει άµεση εφαρµογή σε ό,τι αφορά
τις εταιρείες που πωλούν τα προϊόντα τους στις αποθήκες και
στους φαρµακοποιούς, αλλά δίνει και µία λογική χρονική προ-
θεσµία ολίγων ηµερών στους φαρµακοποιούς και στις αποθήκες
να αλλάξουν τα προϊόντα τους, εξαντλώντας το στόχο τους.

Αυτή η πολιτική θα αποδώσει µε όλα τα µέσα και τις δυνάµεις,
η υποκοστολόγηση, δηλαδή, τον Ιούνιο. Ταυτόχρονα, τον Ιούνιο
θα αποδώσει και η πολιτική, της κ. Ξενογιαννακοπούλου, που
βάσει αυτής της υποκοστολόγησης θα κάνει τη νέα λίστα των
φαρµάκων µε εκκίνηση τιµών αναφοράς τις τιµές της υποκοστο-
λόγησης και µε εξαίρεση από την κάλυψη των ταµείων ορισµέ-
νων φαρµάκων που πωλούνται σε χαµηλές τιµές και που δεν
αφορούν ιατρικές συνταγές κατά βάση, δηλαδή, φαρµάκων που
δεν θα συνταγογραφούνται, που σηµαίνει εξοικονόµηση εκατο-
ντάδων εκατοµµυρίων.

Οι τρεις αυτές πολιτικές θα συµπέσουν τον Ιούνιο. Κι εκεί πι-
στεύουµε ότι θα δοθεί το ουσιαστικό ράπισµα στα σκάνδαλα, στα
όργια της αγοράς.

Θα κριθούµε σε αυτήν τη µεγάλη µάχη τον Ιούνιο. Κι αν κρι-
θούµε καλά, όπως όλοι αγωνιζόµαστε, τότε θα µπορέσουµε, κυ-
ρίες και κύριοι Βουλευτές, απέναντι στους χαµηλοσυνταξιού-
χους, που τους στερήσαµε µε βάση το νόµο που ψηφίσαµε την
περασµένη εβδοµάδα τα δώρα τους, να επιστρέψουµε ένα συ-
γκεκριµένο ποσό από αυτά που πήραµε.

Ενηµερώνω ότι και το σχέδιο νόµου για το ασφαλιστικό σύ-
στηµα της χώρας εµπεριέχει διάταξη, όπου στους χαµηλοσυ-
νταξιούχους του ΙΚΑ, κυρίως, -γιατί για όλα τα ταµεία γίνεται η
αναφορά- στα 800 ευρώ του δώρου, 400 τα Χριστούγεννα, 200
το Πάσχα και 200 το καλοκαίρι, θα προστεθούν ακόµα 200 ευρώ.

ΒΕΡΑ ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ (Ε' Αντιπρόεδρος της Βουλής): Μεγάλο
φιλοδώρηµα.

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Έχετε δίκιο και το έχω πει πρώτος.

ΒΕΡΑ ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ (Ε' Αντιπρόεδρος της Βουλής): Εκεί κα-
ταντήσαµε τους συνταξιούχους.

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Το έχω πει πρώτος! Η χώρα, όµως, είναι στην πε-
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ρίσταση που είναι σήµερα. Και ό,τι µπορείς να κάνεις υπέρ ενός
ανθρώπου µε 500 ευρώ ή 570 ευρώ σύνταξη, είναι συνεισφορά.
Ο στόχος είναι στους χαµηλοσυνταξιούχους να δοθεί πίσω το
επίδοµα. Για να δοθεί, όµως, πρέπει να νικήσουµε στη µάχη του
φαρµάκου, στη µάχη κατά της εισφοροδιαφυγής που φαίνεται
ότι πηγαίνει καλά.

Εδώ είµαστε και σε λίγες εβδοµάδες, θα τα ξαναπούµε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θέλω να δώσω συγχαρητήρια

από τη δική µου µικρή θέση στους συναδέλφους του Συνασπι-
σµού, για µία ερώτηση, η οποία αρθρώνεται µε άψογο τρόπο.

Είναι θεµελιωµένη, είναι νοµικά προσδιορισµένη και είναι στο-
χευµένη σε πάρα πολύ συγκεκριµένα ερωτήµατα. Θέλω και εγώ
να είµαι αντάξιος στην απάντησή µου του δόκιµου τρόπου µε τον
οποίο γράφτηκε η ερώτηση. Θα απαντήσω, λοιπόν, πάρα πολύ
συγκεκριµένα.

Στο πρώτο ερώτηµα για τη µάχη για την ίση αµοιβή, δεν υπάρ-
χει καµµία αµφιβολία ότι στην Ελλάδα –το λέτε και στην επίκαιρη
επερώτηση- από νοµικό πλαίσιο είµαστε εξοπλισµένοι. ∆εν υπάρ-
χει καµµία διεθνής συνθήκη που να µην την έχουµε κυρώσει επί
οποιασδήποτε κυβέρνησης. Το νοµικό µας πλαίσιο είναι καλό. Το
πρόβληµα είναι ακριβώς, όπως το λέτε, στο εάν εφαρµόζεται
αυτό το νοµικό πλαίσιο, πού παραβιάζεται και τι µπορεί να κάνει
κανείς.

Στην µάχη για ίση αµοιβή, µια µάχη η οποία, ξαναλέω, δεν
εξαρτάται από το νοµικό πλαίσιο ούτε από τις συλλογικές δια-
πραγµατεύσεις, γιατί οι συλλογικές διαπραγµατεύσεις δεν εµπε-
ριέχουν ανισότητες στις συγκεκριµένες ρυθµίσεις, άρα είναι µια
µάχη εναντίον της παράνοµης πρακτικής, απαντά η ελληνική πο-
λιτεία µε το Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας.

Έκανα λόγο γι’ αυτό χθες, απαντώντας στον κ. Κουβέλη. Πα-
ραδέχθηκα τις µεγάλες αδυναµίες, παραδέχθηκα τα προβλή-
µατα που έχουµε, προκειµένου να αντιµετωπίσουµε αυτές τις
αδυναµίες και είπα τι µέλλει γενέσθαι ως προς τα θέµατα του
προσωπικού του Σώµατος Επιθεώρησης Εργασίας. Έχουµε συ-
ναντίληψη για όλο το θέµα αυτό, εκτός µιας πτυχής του.

Εταιρείες περιορισµένης απασχόλησης. Εδώ διαφωνούµε και
διαφωνούµε ριζικά. Είναι δέκα τέτοιες εταιρείες στην Ελλάδα µε
µικρή συνεισφορά στο χώρο της εργασίας ή και της απασχόλη-
σης µέχρι στιγµής. Στο νόµο που ψηφίσαµε την περασµένη εβδο-
µάδα εδώ, υιοθετήσαµε τα µέτρα µε τα οποία η Ελλάδα θα
µπορέσει και µπορεί ήδη να δανειστεί, το µηχανισµό στήριξης,
δηλαδή, της χώρας µας.

Μια παρένθεση να ανοίξω για τον κ. Μουλόπουλο, που έκανε
σχετική αναφορά, µιλώντας για τους κηδεµόνες µας του ∆ιε-
θνούς Νοµισµατικού Ταµείου. Θέλω να σας πω, κύριε συνά-
δελφε, ότι θα πρέπει να παρατηρήσετε τι ακριβώς προβλέπει ο
µηχανισµός στήριξης που οικοδοµήθηκε από την Ευρωπαϊκή
Ένωση, την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα και το ∆ιεθνές Νοµι-
σµατικό Ταµείο για την Ελλάδα και τι προβλέπει για τις υπόλοι-
πες χώρες που θα έχουν προβλήµατα και θα χρειαστεί να
στηριχθούν.

Για την Ελλάδα προβλέπει συµµετοχή του ∆ιεθνούς Νοµισµα-
τικού Ταµείου µε ένα ποσό της τάξεως του 25% σε σχέση µε το
συνολικό ποσό που δίνει η Ευρωπαϊκή Ένωση και το ∆ιεθνές Νο-
µισµατικό Ταµείο και 75% κοινοτικά χρήµατα. Ο ευρωπαϊκός µη-
χανισµός που οικοδοµήθηκε για τις υπόλοιπες χώρες έχει 33%
συµµετοχή του ∆ιεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου και µάλιστα το
δάνειο που θα δοθεί στις χώρες που το έχουν ανάγκη, θα γίνει µε
τους όρους που επιβάλει σε αυτές τις περιπτώσεις το ∆ιεθνές
Νοµισµατικό Ταµείο και όχι όπως έγινε στη δική µας περίπτωση.

Υπάρχουν δύο διαφορές, ποιοτική η µια ποσοτική η άλλη, που
δεν επιτρέπουν αυτήν τη φιλολογία περί κηδεµονίας από το ∆ιε-
θνές Νοµισµατικό Ταµείο για ό,τι συνέβη στις 25 Μαρτίου και ό,τι
συνέβη τον Απρίλιο και συµβαίνει στην πράξη τώρα.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Εσείς µιλήσατε γι’ αυτό.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Η κηδεµονία είναι µια βαριά λέξη. Εγώ µίλησα για
ένα µηχανισµό, στην αρχή επιτήρησης, που τον προβλέπουν οι
συνθήκες, το άρθρο 121, το άρθρο 124 της Συνθήκης για την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση.

Άρα, όταν εφαρµόζεις συνθήκη που έχεις κυρώσει, έχεις υπο-

γράψει και έχεις επικυρώσει στο τέλος, εφαρµόζεις το δίκαιο του
οποίου είσαι παραγωγός. Όσο και αν είναι βαρύ, είναι το δίκαιό
σου. Εδώ δεν χάνεις κυριαρχία. Έχω πει ότι χάνεις αξιοπρέπεια,
αλλά δεν χάνεις κυριαρχία. Όταν φεύγεις από αυτό το στάδιο
για το οποίο προσωπικά έδωσα µάχη να το κερδίσουµε και όλα
να λήξουν εκεί, όταν εξαιτίας των θεµάτων των διεθνών αγορών
–να µην επαναλαµβάνω- φτάσαµε να δηµιουργηθεί στις 25 Μαρ-
τίου ο µηχανισµός στήριξης µε πρωτοβουλία του Προέδρου της
Ελληνικής Κυβέρνησης και να τον χρησιµοποιήσουµε κιόλας,
εκεί πια ο επιτηρητής έγινε και δανειστής σου και εκεί τα πράγ-
µατα έγιναν πιο δύσκολα για την ελληνική πλευρά.

Αυτήν την πραγµατικότητα τη δώσαµε µε όλες της τις λεπτο-
µέρειες στον ελληνικό λαό, για να γνωρίζει και για να βοηθήσει
να ξεφύγουµε από αυτήν την κατάσταση, η χώρα να δανειστεί –
δανείζεται- η χώρα να αξιοποιήσει τις δυνάµεις της, διορθώνο-
ντας τον κακό της εαυτό, να βαδίσει το δρόµο της ανάπτυξης.

Είχαµε προχθές συνεδρίαση στο Υπουργικό Συµβούλιο και οι
πολιτικές ήταν πολλές και ποικίλες για το θέµα αυτό, για να
βγούµε από αυτήν τη φάση, όπου η χώρα τέθηκε σε κίνδυνο.

( Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ∆'
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥ∆ΩΡΑΣ )

Τις ελαστικές µορφές απασχόλησης, λοιπόν, τις χρειαζόµα-
στε. ∆ιαφωνούµε, όµως. Και διαφωνούµε µε ανάµεσά µας τοίχο.
Και εµείς παλεύουµε, όπως και εσείς -και το πιστεύουµε- για µία
πλήρη εργασία, µε πλήρη ασφαλιστικά δικαιώµατα. Αυτό είναι το
όνειρο κάθε ανθρώπου, αυτός είναι ο στόχος του ΠΑΣΟΚ -όλων
των κοµµάτων, φαντάζοµαι- όµως τη λύση των ελαστικών µορ-
φών απασχόλησης δεν την πετάµε έξω από τις πολιτικές µας.

(Στο σηµείο αυτό Κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, δεν θα δευτερολογήσω.
Την υιοθετούµε, διότι δίνει κάποιες ευκαιρίες σε ορισµένους

ανθρώπους και σε ορισµένους που έχουν τις δουλειές τους και
δεν µπορούν, γιατί δεν έχουν και την οικονοµική δυνατότητα, να
απασχολούν εργαζοµένους µε πλήρη δικαιώµατα και πλήρες
ωράριο. Αναφέρθηκα πάρα πολλές φορές στον επισιτισµό, που
είναι ένα πάρα πολύ χαρακτηριστικό παράδειγµα.

Με το νόµο, λοιπόν, που ψηφίσαµε την περασµένη εβδοµάδα,
προβλέψαµε ότι οι κοινότητες, οι δήµοι πια και τα νοµικά πρό-
σωπα δηµοσίου δικαίου θα µπορούν να συµβάλλονται µε εται-
ρείες περιορισµένης απασχόλησης, για να καλύπτουν έκτακτες
ανάγκες, βραχύβιες ανάγκες, χωρίς να είναι οι ίδιοι, δηλαδή τα
νοµικά πρόσωπα και οι δήµοι εργοδότες και να έχουµε προβλή-
µατα, όπως αυτά που είχαµε µε τα «STAGE» ή µε τις συµβάσεις
ορισµένου χρόνου. Με τις εταιρείες περιορισµένης απασχόλη-
σης και µε τον ενδιάµεσο εργοδότη, θα µπορούν οι δήµοι, τα νο-
µικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου για λίγο καιρό να βρίσκουν λύση
στα προβλήµατα που έχουν από έλλειψη εργατικών χεριών.

Συµφωνούµε, όµως, µε την προσέγγισή σας στο θέµα των ερ-
γολαβιών. Κάνατε συγκεκριµένη αναφορά για τις καθαρίστριες.
Συµφωνούµε απολύτως. Στο σχέδιο νόµου για το ασφαλιστικό
υπάρχει ειδική αναλυτική ρύθµιση, που αφορά και το δηµόσιο
και τον ιδιωτικό τοµέα για τις εργολαβίες. Έχει µία σειρά από εγ-
γυήσεις, τις οποίες θα συζητήσουµε, λοιπόν, σε λίγες εβδοµά-
δες.

Για τις έγκυες, προφανώς, είναι πολύ σωστή η αναφορά, µόνο
που δεν ξέρω, εάν συµπίπτουµε στους αριθµούς. Εγώ δεν έχω
άλλη στατιστική, άλλον αριθµό, παρά τα στατιστικά στοιχεία που
µου δίνει το Σώµα Επιθεώρησης Εργασίας και που κάνει λόγο
για δεκαέξι περιπτώσεις το 2009, στις οποίες επιβλήθηκαν οι
προβλεπόµενες από το νόµο κυρώσεις.

Εδώ θέλω να σηµειώσω κάτι. Στο σχέδιο νόµου, στο νόµο πια
του ελληνικού κράτους που ψηφίσαµε προ µηνός -εσείς τον κα-
ταγγείλατε- είχα διάταξη µέσα, σύµφωνα µε την οποία αλλά-
ζουµε τον τρόπο επιβολής των προστίµων στις παρανοµούσες
εταιρείες. Πώς, δηλαδή, το κάνουµε; Οι παρανοµούσες εταιρείες
τι πάθαιναν; Ερχόταν ο έλεγχος και εντόπιζε µία παράβαση.
Καλώς. Έφευγε ο ελεγκτής, για να κάνει τη βεβαίωση παράβα-
σης. Σε κάθε νοµό υπάρχει ένας ελεγκτής. Στην Αττική υπάρχουν
λίγοι σε σχέση µε τις ανάγκες. Ο ελεγκτής έκανε περίπου τρεις
µε τέσσερις µήνες να βεβαιώσει την παράβαση. Μετά, έπρεπε
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να κοινοποιήσει τη βεβαίωση. ∆εν είχε χρήµατα το ΣΕΠ. Περί-
µενε κανένα τρίµηνο, για να πάρει το µικρό κόστος της κοινο-
ποίησης βεβαίωσης. Κοινοποιούσε τη βεβαίωση, την έπαιρνε
µετά από ένα χρόνο ο παρανοµών επιχειρηµατίας, την προσέ-
βαλε στα δικαστήρια, πληρώνοντας το 20%. ∆ικαζόταν η υπό-
θεσή του µετά από τρία-τέσσερα χρόνια και είτε είχε διαλυθεί η
εταιρεία του και δεν είχε νόηµα η δίκη είτε τον αθώωναν τα δι-
καστήρια, γιατί η πάροδος του χρόνου λειτουργεί πάντα υπέρ
επιεικών λύσεων του δικαστή.

Τι λέµε τώρα; Θα πληρώσεις το 100% των προστίµων και µετά
«τρέχε εσύ, για να γίνουν πιο γρήγορα οι διαδικασίες από το να
προσπαθήσεις να τις επιβραδύνεις, αφού µόνο το 20% είχες
δώσει».

Άρα, όπου εντοπίζονται από τον έλεγχο τέτοιες παρανοµίες,
όπως η πιο βάρβαρη του να απολύεις µία έγκυο γυναίκα, η επι-
βολή του προστίµου θα είναι επιβολή προστίµου κατά 100%, αµέ-
σως καταβλητού, που σηµαίνει ότι θα υπάρχει µεγαλύτερη
πρόληψη γι’ αυτόν που θέλει να παρανοµήσει.

Σε ό,τι αφορά το ερώτηµά σας, σχετικά µε το ενταγµένο στο
ΕΣΠΑ πρόγραµµα για την ίση µεταχείριση, µε ρωτάτε «πόσα χρή-
µατα;» και σας απαντώ 17.500.000 ευρώ. Με ρωτάτε «µέχρι
πότε;» και σας απαντώ, όπως µου λέει το Υπουργείο ∆ικαιοσύ-
νης…

ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙ∆ΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙ∆ΟΥ: Αυτό είναι το σύνολο.
Για τη γυναικεία επιχειρηµατικότητα πείτε µας.

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Η γυναικεία επιχειρηµατικότητα είναι άλλο πρό-
γραµµα. Είναι πρόγραµµα που αφορά τον ΟΑΕ∆ και αφορά τέσ-
σερις χιλιάδες συγκεκριµένες επιδοτήσεις. Άρχισε να εφαρµό-
ζεται -δεν µου το ρωτάτε αυτό όµως- και έχουµε ήδη περίπου
εξακόσιες ή επτακόσιες αιτήσεις, ενώ το πρόγραµµα ξεκίνησε να
εφαρµόζεται από τα µέσα Απριλίου και πάει πάρα πολύ καλά.
Εφαρµόζεται µαζί µε τρία παράλληλα προγράµµατα για εκατόν
δεκαεννέα χιλιάδες θέσεις εργασίας συνολικά, που απευθύνονται
κατά βάση σε ανθρώπους που βρίσκονται σε ιδιαίτερα ευαίσθη-
τες θέσεις.

Αυτοί είναι οι άνθρωποι που απολύονται στα εξήντα δύο-εξή-
ντα τρία τους χρόνια και πρέπει να συµπληρώσουν τα χρόνια
τους να βγουν στη σύνταξη και είναι και οι γυναίκες, δηλαδή, σε
πιο ευαίσθητες κατηγορίες ανθρώπων. Ειδικά, όµως, για τις γυ-
ναίκες, το πρόγραµµα αυτό έχει τέσσερις χιλιάδες θέσεις που
προβλέπονται µόνο για τη γυναικεία επιχειρηµατικότητα.

Για να κλείσω τώρα, σε ό,τι αφορά…
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κύριε Υπουργέ, εκτιµώ

τον αναλυτικό τρόπο, σχεδόν σχολαστικό, µε τον οποίο απα-
ντάτε, λαµβάνετε, όµως, υπ’ όψιν σας και το χρόνο.

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Βεβαίως.

Τελειώνω µε δύο ακόµα αναφορές. Η πρώτη σχετίζεται µε την
ενδοοικογενειακή βία. Θα αλλάξει, το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης
µας ενηµερώνει προκειµένου να σας απαντήσουµε, συνολικά το
Ποινικό ∆ίκαιο στο συγκεκριµένο τοµέα και αντικείµενο και θα
υπάρξουν αυστηρότερες και καταλληλότερες ρυθµίσεις από τις
προηγούµενες για την ενδοοικογενειακή βία και γενικότερα για
τη βία κατά των γυναικών. Η ίδια αλλαγή, που σηµαίνει όλα µαζί
στο σύνολό τους και µία αλλαγή συνολικώς του Οικογενειακού
∆ικαίου, θα γίνει και σε σχέση µ‘ αυτό που είπατε, κλείνοντας την
εισήγησή σας, για το όνοµα των συζύγων. Αυτό που είπατε «δεν
είµαι του ανδρός µου, δεν είµαι του πατρός µου, θέλω να είµαι ο
εαυτός µου». Αυτό θα το αλλάξουµε. Συµφωνούµε µε αυτήν την
προσέγγιση. Τις σχετικές νοµοθετικές πρωτοβουλίες θα ανα-
πτύξει το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Εισερχόµαστε στον κύκλο οµιλίας των Κοινοβουλευτικών Εκ-

προσώπων.
Εκ µέρους του ΣΥΡΙΖΑ η κ. Ευαγγελία Αµµανατίδου - Πασχα-

λίδου, Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος, θα απαντήσει στον
Υπουργό.

Ορίστε κυρία Ευαγγελία Αµµανατίδου - Πασχαλίδου, έχετε το

λόγο.
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙ∆ΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙ∆ΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, είκοσι πέντε λεπτά µιλούσατε. Επί δεκατρία

λεπτά για άλλα θέµατα, τα φάρµακα, πέντε λεπτά για την τρόϊκα,
τα υπόλοιπα ήταν για την επερώτησή µας. Σας ευχαριστούµε
πάρα πολύ, ως Κοινοβουλευτική Οµάδα και ευχαριστούµε που
έχετε τη συναντίληψη σε όλα αυτά, όπως εσείς είπατε, εκτός βέ-
βαια από τις εταιρείες περιορισµένης ευθύνης για τους ενοικια-
ζόµενους εργαζόµενους.

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Απασχόλησης. Τις είπα λάθος πριν.

ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙ∆ΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙ∆ΟΥ: Μάλιστα.
Εδώ, κύριε Υπουργέ, µιλήσατε για συνταγµατικές επιταγές.

Πείτε µου λίγο, σε κατεπείγον νοµοσχέδιο για τα µέτρα, τα πολύ
σκληρά και αντιλαϊκά µέτρα, υπήρχε αντισυνταγµατικότητα; Η
ίδια Επιστηµονική Επιτροπή της Βουλής, στην έκθεσή της, ήταν
καταπέλτης; Ήταν, κύριε Υπουργέ, και αν θέλετε διαψεύστε µε.

Είπατε, λοιπόν, ότι υπάρχει µία φιλολογία περί κηδεµονίας της
τρόικας. Πώς να το εκλάβουµε; ∆εν είναι κηδεµονία όλο αυτό
που συµβαίνει, όταν τα νοµοσχέδια που καταθέτετε ως Κυβέρ-
νηση θα πρέπει το ∆ΝΤ, η Ευρωπαϊκή Ένωση και η Ευρωπαϊκή
Κεντρική Τράπεζα να τα ελέγχει και µετά να τα φέρνετε εδώ;
Αυτό δεν είναι κηδεµονία; Αφήστε µας να έχουµε τις δικές µας
θέσεις και µε αυτές να βγαίνουµε στον ελληνικό λαό που σήµερα
βάλλεται από µία απίστευτη επίθεση στα δικαιώµατά του, δικαι-
ώµατα χρόνων, κύριε Υπουργέ.

Λέτε, λοιπόν, ότι οι ελαστικές µορφές εργασίας είναι θέµα και
δικής σας πολιτικής. Το λέτε τώρα. Ειλικρίνεια. Μπράβο σας,
κύριε Υπουργέ. Όµως, πριν από τις 4 Οκτώβρη δεν τα λέγατε
αυτά και λέγατε τελείως διαφορετικά πράγµατα.

Θέλω και σ’ αυτό να µου πείτε: Συµφωνείτε για τις καθαρί-
στριες. Πώς είναι δυνατόν, όµως, από τη µία να λέτε ότι υιοθε-
τείτε τις ελαστικές µορφές εργασίας και από την άλλη µεριά να
συµφωνείτε ότι πρέπει να δείτε το θέµα µε τις καθαρίστριες;
Αυτές οι καθαρίστριες δεν είναι ενοικιαζόµενοι εργαζόµενοι; ∆εν
έχουν ενδιάµεσο εργοδότη; Μήπως συγκρούονται αυτά; Μήπως
υπάρχει µία ανακολουθία; Ξεκαθαρίστε. Εδώ ακούει ο κόσµος.

Μιλήσατε πριν για «Μαυρογιαλούρους». ΠΑΣΟΚ και Νέα ∆η-
µοκρατία ήταν αυτοί που κυβέρνησαν από το 1974 και µετά. ∆εν
έχετε ευθύνες, επειδή είστε επτά µήνες τώρα στην Κυβέρνηση
και είχαµε αυτήν την εναλλαγή; Με συγχωρείτε, αλλά δεν είναι
έτσι, κύριε Υπουργέ.

Και βεβαίως θα σας πω γιατί αναφερθήκατε στους «σταζίερ».
Εσείς ήσασταν οι οποίοι φέρατε τέτοιες σχέσεις εργασίας. Και
εγώ θέλω να σας πω ότι επειδή και ενόψει του «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ»
θα περάσουµε και σε απολύσεις σε νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού
δικαίου των ΟΤΑ, χθες βγήκε µια απόφαση του Συµβουλίου της
Επικρατείας η οποία λέει ότι είναι αντισυνταγµατικές αυτές οι
απολύσεις. Και σ’ αυτό θέλω να τοποθετηθείτε. Και εκεί πέρα οι
µισές είναι γυναίκες.

Νιώσατε υπερηφάνεια για τη µείωση των φαρµακευτικών δα-
πανών. Μας το λέγατε πάνω από είκοσι λεπτά και πιο µπροστά
που είχατε παρέµβει στους συναδέλφους. Νιώσατε υπερηφάνεια
γι’ αυτήν τη µείωση. Ποιοι ήταν οι ελεγκτικοί µηχανισµοί; Πώς
εσείς ελέγχατε αυτό το διεφθαρµένο καθεστώς; Αυτό είναι τώρα;
Ήταν χρόνια και ήσασταν συνυπεύθυνοι γι’ αυτήν την κατά-
σταση.

∆ιαλύετε εδώ πέρα την κοινωνική ασφάλεια και µε µία υπερη-
φάνεια, επίσης, µιλάτε για µια ανταποδοτική σύνταξη και ασφά-
λεια. ∆ιαφωνούµε κάθετα. Τα έχετε όλα διαγράψει.

Και η Ηρώ η ∆ιώτη, η εισηγήτριά µας και οι υπόλοιποι συνά-
δελφοι του ΣΥΡΙΖΑ που µίλησαν έθεσαν πολύ σηµαντικά ζητή-
µατα και για την επερώτηση για την ίση µεταχείριση των
γυναικών και για ό,τι έχει να κάνει µε τη γυναίκα και την εργασία.
∆ιότι θα µε συγχωρέσετε όλοι όσοι βρίσκεσθε εδώ µέσα, δυ-
στυχώς η λέξη «απασχόληση» εµένα µε παραπέµπει στην επι-
σφάλεια. Εµείς παλεύουµε για τριανταπεντάωρο, πενθήµερη
εργασία, µόνιµη και σταθερή εργασία και όχι απασχόληση.

Περνώντας στην επερώτηση παρά τις αξιοσηµείωτες νοµοθε-
τικές βελτιώσεις, η Ελλάδα βρίσκεται έτη φωτός από την επί-
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τευξη του στόχου της ισότητας των φύλων. Τα τελευταία χρόνια
δηµιουργούνταν περισσότερες θέσεις απασχόλησης για τις γυ-
ναίκες. Πρόκειται όµως για θέσεις χωρίς επαγγελµατική προο-
πτική και βέβαια χαµηλά αµειβόµενες.

Η οικονοµική επιβράδυνση έχει επιδεινώσει ακόµα περισσό-
τερο την άνιση µεταχείριση των φύλων στην αγορά εργασίας. Η
κρίση ανατρέπει το σύνολο των εργασιακών σχέσεων καθιστώ-
ντας τες περισσότερο ελαστικές και άτυπες. Έτσι µειώνονται οι
ευκαιρίες των γυναικών να βρουν σταθερές και µη επισφαλείς
δουλειές. Παράλληλα η κρίση λειτουργεί και ως δικαιολογία για
την επιµήκυνση των ωραρίων, κάτι που πλήττει, κυρίως, τις γυ-
ναίκες οι οποίες δυσκολεύονται να ανταποκριθούν καθώς είναι
επιφορτισµένες µε τη φροντίδα της οικογένειας και όχι µόνο.
Εξάλλου, εν γένει και ιδίως σε περίοδο οικονοµικής κρίσης ση-
µαντικός αριθµός ιδιωτικών επιχειρήσεων θεωρούν ασύµφορη
την πρόσληψη γυναικών λόγω της νοµοθετικής προστασίας, της
άδειας µητρότητας, του µειωµένου ωραρίου λόγω παιδιών και
βεβαίως και των αναπήρων που είναι και αυτοί στο βάρος που
επωµίζεται η ίδια η γυναίκα.

Ο µηχανισµός παρέµβασης για την Ελλάδα και τα µέτρα που
προβλέπει εµφανίζονται ως η αναπόφευκτη απάντηση όχι µόνο
στην κρίση χρέους και στην κρίση δανεισµού της χώρας αλλά
και σε ακόµη ένα πρόβληµα, τη µειωµένη ανταγωνιστικότητα. Το
ίδιο αναπόφευκτη εµφανίζεται και η συνταγή που διατυπώνει το
∆ιεθνές Νοµισµατικό Ταµείο διά του κ. Στρος Καν η οποία αντλεί-
ται από το γνωστό συνταγολόγιο της σκληρής νεοφιλελεύθερης
ορθοδοξίας. Το πρόβληµα είναι το υψηλό εργατικό κόστος της
χώρας. Εποµένως η λύση δεν µπορεί παρά να είναι η µείωσή του,
δηλαδή η µείωση των µισθών των εργαζοµένων, προς το παρόν
έως και 25% -για το µέλλον οψόµεθα- προκειµένου να διαµορ-
φωθεί µια πιο ανταγωνιστική αγορά εργασίας και ταυτόχρονα
ένα πιο ελκυστικό επενδυτικό τοπίο.

Ωστόσο οι απαντήσεις στο πρόβληµα της ανταγωνιστικότητας
της χώρας µπορεί να ποικίλλουν ανάλογα από τη σκοπιά από την
οποία τοποθετείται κανείς.

Η ισότητα των φύλων θεωρείται αναγκαία προϋπόθεση για την
αντιµετώπιση του δηµογραφικού ζητήµατος και τη δηµιουργία
οικονοµικής ανάπτυξης και εργασίας και για την ανταγωνιστικό-
τητα της ελληνικής οικονοµίας η οποία συναρτάται µε την ικα-
νότητα της χώρας να αξιοποιήσει όλο το παραγωγικό της
δυναµικό. ∆εν είναι µόνο κοινωνικό το θέµα της ισότητας. Έχει
ποικίλες παραµέτρους και επηρεάζει άµεσα το δηµογραφικό και
άρα συνδέεται µε τη µείωση του εργατικού δυναµικού και επη-
ρεάζει και το αναπτυξιακό και το οικονοµικό σκέλος. Η κοινωνική
αναπαραγωγή στη χώρα µας όπως και σε ολόκληρη τη Νότια Ευ-
ρώπη πραγµατοποιείται µε την ευρεία συµµετοχή των οικογενει-
ακών δικτύων. Η οικογένεια συµπληρώνει το καχεκτικό κράτος
πρόνοιας και τις ελλιπείς έως ανύπαρκτες λειτουργίες του. Σε
αυτό το πεδίο είναι σε όλους γνωστό ότι οι ευθύνες δεν επιµερί-
ζονται εξίσου ανάµεσα στα δύο φύλα.

Οι γυναίκες καλούνται να αναλάβουν πρωτεύοντα ρόλο στην
οικιακή εργασία και δευτερεύοντα στην παραγωγή ως συνβοη-
θούντα µέλη στον οικογενειακό προϋπολογισµό. Ο οικιακός το-
µέας της οικονοµίας που βασίζεται στην οικογένεια και κυρίως
στη γυναίκα συµβάλλει στην αναπαραγωγή της εργατικής δύνα-
µης µε τον µεγάλο αριθµό ωρών απλήρωτης εργασίας. Επιπλέον
καθιστά αποδεκτή εκ µέρους των γυναικών τη λογική των άτυ-
πων µορφών απασχόλησης για συµπλήρωση εισοδήµατος και
θέτει στη διάθεση των επιχειρήσεων σηµαντικές εφεδρείες γυ-
ναικείου εργατικού δυναµικού. Οι χώρες µε τους χαµηλότερους
µισθούς στην Ευρωπαϊκή Ένωση των δέκα πέντε, δηλαδή η Ελ-
λάδα, η Ισπανία και η Πορτογαλία είναι αυτές που χαρακτηρίζο-
νται από την υπανάπτυξη του κοινωνικού κράτους. Το εν λόγω
οικονοµικό µοντέλο παρουσιάζει και ένα άλλο χαρακτηριστικό.
Συνδέεται µε την παραγωγή αγαθών χαµηλού κόστους εργασίας.
Όµως, σε αυτόν τον τοµέα καµµία ευρωπαϊκή χώρα δεν µπορεί
να είναι ανταγωνιστική. Έρευνες έχουν δείξει συσχέτιση ανά-
µεσα σε χαµηλή ανταγωνιστικότητα και µεγάλες έµφυλες ανισό-
τητες. Υπολογίζεται ότι για κάθε εκατό γυναίκες που µεταβαίνουν
από την οικιακή εργασία στην αµειβόµενη δηµιουργούνται δέκα
πέντε θέσεις υπηρεσιών.

Κάθε αύξηση του ποσοστού απασχόλησης των γυναικών αντα-
νακλάται σε αύξηση του προϊόντος ανά κάτοικο. Συνεπώς η κα-
ταπολέµηση ανισοτήτων είναι προϋπόθεση και συµβάλλει στην
ανάπτυξη και άρα στη βιωσιµότητα του συστήµατος ασφάλισης.
Υπάρχει µεγάλο πρόβληµα µε το διπλό ρόλο που δυστυχώς κα-
λείται να αναλάβει η γυναίκα. Και όχι µόνο διπλό. Ίσως και τρι-
πλό. Γυναίκα, σύζυγος, µητέρα, εργαζόµενη, νοσοκόµα σε
άτοµα µε αναπηρία ή στους ηλικιωµένους αφού δεν υπάρχουν
δοµές. Και, βεβαίως, υπάρχουν δυσκολίες στον συνδυασµό οι-
κογένειας-εργασίας που αφήνουν µεγάλο αριθµό γυναικών
εκτός αγοράς εργασίας ή χωρίς δυνατότητα επαγγελµατικής
εξέλιξης. Κατά συνέπεια κρισιµότερο και από τις διακρίσεις είναι
οι συνθήκες περιορισµένης υποστήριξης από το κοινωνικό κρά-
τος. Το πλέγµα ολοήµερα σχολεία, δηµόσιοι βρεφικοί και νηπια-
κοί σταθµοί, φύλαξη παιδιών, βοήθεια στο σπίτι για ηλικιωµένους
και για άτοµα µε αναπηρία, βοηθοί-µητέρες δεν έχει συνολικά
εφαρµοστεί και τµήµατά του παραδίδονται σε ιδιώτες. Και τώρα
που έχουµε υποχρηµατοδότηση και στην υγεία και την παιδεία
και γενικότερα, θα είναι ακόµη χειρότερα τα πράγµατα. Στο Ευ-
ρωπαϊκό Συµβούλιο της Βαρκελώνης το 2002 τα κράτη-µέλη
είχαν συµφωνήσει στόχους για την παροχή υπηρεσιών φροντί-
δας για τα παιδιά. Βάσει αυτών ως το 2010 θα έπρεπε να παρέ-
χονται υπηρεσίες φροντίδας στο 90% τουλάχιστον των παιδιών
ηλικίας µεταξύ τριών ετών και σχολικής ηλικίας και στο 33% του-
λάχιστον των παιδιών ηλικίας κάτω των τριών ετών.

Ωστόσο οι υποδοµές για την φροντίδα των παιδιών όχι µόνο
είναι εξαιρετικά ανεπαρκείς αλλά στην Ελλάδα τείνουν να είναι
αποκλειστικά ιδιωτικές και υψηλού κόστους, δηλαδή απαγορευ-
τικές για µεγάλο µέρος του πληθυσµού.

Θέλω να αναφερθώ στη γυναικεία επιχειρηµατικότητα µέσω
του ΕΣΠΑ του οποίου τα χρήµατα είναι ελάχιστα και θα χρησι-
µοποιηθούν για έργα γέφυρες, γιατί έχουµε µια τεράστια καθυ-
στέρηση, από το Γ' ΚΠΣ και θα είναι ώριµα έργα από την τρίτη
στη τέταρτη προγραµµατική περίοδο.

Η γυναικεία επιχειρηµατικότητα δυστυχώς δεν πρόκειται να
στηριχθεί, όπως θα έπρεπε, µέσα από αυτό το πλαίσιο της ∆'
Προγραµµατικής Περιόδου. Εδώ να σας αναφέρω ενδεικτικά ότι
η γυναίκα επιχειρηµατίας που ξεκινάει µια δική της δουλειά και
δεν έχει στήριξη ή δεν έχει τη δυνατότητα να έχει υπαλλήλους,
έχει ένα πολύ σοβαρό θέµα όταν αυτή θα θελήσει να τεκνοποιή-
σει, να γίνει µητέρα είτε σε γάµο, είτε έξω από το γάµο. Τότε θα
πρέπει να κλείσει την επιχείρησή της. Καταλαβαίνετε τι σηµαίνει
αυτό ειδικά τώρα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τι να συζητάµε; Για την τρίτεκνη και πολύτεκνη οικογένεια;
Είναι διαλυµένες κοινωνικές δοµές. Να πάµε στη γυναίκα στην
ύπαιθρο; Αυτή είναι σε ακόµη πιο δυσµενή κατάσταση, κύριε
Υπουργέ. Και το λέω γιατί το γνωρίζω από πολύ κοντά. Ζω σ’ ένα
χωριό της Θεσσαλονίκης και ξέρω τι σηµαίνει να µένεις σ’ ένα
χωριό. Μάλιστα το δικό µου χωριό είναι κοντά, είκοσι πέντε χι-
λιόµετρα από τη Θεσσαλονίκη.

Φανταστείτε τι συµβαίνει στην Φλώρινα, στο Κιλκίς, στην Αι-
τωλοακαρνανία, στα βουνά της Πίνδου. Η κατάσταση είναι ακόµα
πιο δύσκολη εκεί γι’ αυτούς που πραγµατικά ασχολούνται µε την
αγροτική παραγωγή. Θέλουν να έχουν και µια άλλη στήριξη, να
κάνουν γυναικείους συνεταιρισµούς. Ποιες είναι οι δοµές που θα
τους στηρίξουν για να προχωρήσουν σε κάτι τέτοιο;

Θα µου πείτε ότι υπήρχαν παλαιότερα τα προγράµµατα, έγιναν
αρκετοί γυναικείοι συνεταιρισµοί. ∆υστυχώς, όµως, δεν υπάρ-
χουν εκείνες οι δοµές και θέλουν εσκεµµένα µάλλον να διαλύο-
νται οι συλλογικότητες, άρα και αυτή είναι µία δοµή συλλογικό-
τητας. Έτσι δεν στηρίζονται όπως θα έπρεπε.

Από εκεί και πέρα µόνες τους οι γυναίκες παλεύουν για να µπο-
ρέσουν να ανταπεξέλθουν και να δώσουν και τη δυναµική τους -
γιατί έχουν δυναµική- σε µια άλλη κατεύθυνση, συλλογικότητα,
πολύ σηµαντική για την οικογενειακή γεωργία, κτηνοτροφία και
µεταποίηση µ’ αυτές τις δοµές που έβαλα προηγουµένως. Να µι-
λήσουµε γιατί; Για τις αγροτοεργάτριες; Να µιλήσουµε για τις µε-
τανάστριες; Να µιλήσουµε για τις γυναίκες ροµά;

Όλες αυτές οι κατηγορίες που ανέφερα είναι για τον Καιάδα.
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Έχετε δηµιουργήσει ένα κλίµα φοβερής αντιπαράθεσης µεταξύ
εργαζοµένων ιδιωτικού και δηµόσιου τοµέα µε µία απίστευτη λα-
σπολογία. Γνωρίζετε φαντάζοµαι ότι προέρχοµαι από το ελεύ-
θερο επάγγελµα, όχι από το δηµόσιο. Μου κακοφαίνεται όµως
πάρα πολύ αυτό που καλλιεργείται από την Κυβέρνησή σας στο-
χευµένα και από τα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης. Μεγάλα Μέσα
Μαζικής Ενηµέρωσης λένε «οι βολεµένοι του δηµοσίου και οι
καηµένοι του ιδιωτικού». ∆εν το θεωρώ έτσι.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κυρία Αµµανατίδου,
ολοκληρώστε.

ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙ∆ΟΥ- ΠΑΣΧΑΛΙ∆ΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρό-
εδρε.

Ο ιδιωτικός υπάλληλος θα πρέπει να φθάσει τον δηµόσιο και
όχι να κατέβει ο δηµόσιος στον ιδιωτικό. Είναι κεκτηµένα δικαι-
ώµατα χρόνων και δεν µπορείτε να τα αποδοµείτε. ∆εν µπορείτε
να έχετε µια τέτοια πολιτική αντικοινωνική και αντιλαϊκή. Ο κό-
σµος µε αυτά εξεγείρεται και θα τους βρείτε όλους µπροστά.

∆υστυχώς, η γυναίκα χρησιµοποιείται και ως εµπόρευµα σε
διαφηµίσεις. Η γυναίκα χρησιµοποιείται για να µπορέσει να που-
λήσει ένα προϊόν µιας πολυεθνικής. Εµείς αυτό θέλουµε; Εµείς
αυτό είµαστε;

Ένα τελευταίο και θα ξαναµιλήσω και αργότερα. Επειδή η βία
δεν είναι µόνο λεκτική, δεν είναι µόνο σωµατική, δεν είναι µόνο
εργοδοτική, δεν είναι µόνο ενδοοικογενειακή, αλλά είναι όλα
αυτά µαζί, εγώ θα αναφέρω και εκείνο το γεγονός που λέει ότι εν
µέσω οικονοµικής κρίσης από εδώ και πέρα θα έχουµε µεγαλύ-
τερη βία.

Θα σας θυµίσω πριν από κάποιους µήνες αυτό που έγινε στο
Χορτιάτη Θεσσαλονίκης, που ο σύζυγος σκότωσε τη σύζυγο και
αυτοκτόνησε. Ξέρετε γιατί; Είχαν πάρει ένα δάνειο ως ζευγάρι
και θα τους έπαιρναν το σπίτι. Είχαν και παιδιά και επειδή δεν
µπορούσε να αντέξει, γιατί είχε µείνει άνεργος, έφτασε σ’ αυτήν
την αποτρόπαια πράξη και εκτός του εαυτού του πήρε και τη γυ-
ναίκα του µαζί.

Από εδώ και πέρα θα έχουµε και άλλα τέτοια περιστατικά και
αν δεν τα προλάβουµε, δυστυχώς θα είµαστε µία κοινωνία κανι-
βαλισµού. Κύριε Υπουργέ, θα πρέπει να αναλάβετε εκείνες τις
ευθύνες ως Κυβέρνηση και ως Υπουργός Εργασίας, διότι θα
πρέπει να υπάρχει ισότητα σε όλα τα ζητήµατα και να µην είστε
υπέρ της επισφάλειας, την οποία βλέπω ότι µε σθένος την υπε-
ρασπίζεστε.

Θα τα ξαναπούµε στη δευτερολογία.
Ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την κ.

Αµµανατίδου-Πασχαλίδου.
Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ κ.

Χρήστος Παπουτσής.
Πριν λάβει το λόγο ο κ. Παπουτσής, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι από τα άνω
δυτικά θεωρεία παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού ξεναγή-
θηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ»
και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο ορ-
γάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, σαράντα µαθητές και µα-
θήτριες και δύο εκπαιδευτικοί από το 3ο ∆ηµοτικό Σχολείο
Βριλησσίων.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Παπουτσή, έχετε το λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχει αµφιβολία ότι η

επερώτηση την οποία κατέθεσαν οι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ είναι
µια τεκµηριωµένη επερώτηση, όπως ανέφερε κι ο Υπουργός κ.
Λοβέρδος στη δική του οµιλία. Ωστόσο είµαι υποχρεωµένος να
κάνω µερικά πολιτικά σχόλια, µιας κι οι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ
δεν αρκέστηκαν στα θέµατα της επερώτησης, στα οποία πήραν
ενδελεχή απάντηση από τον κύριο Υπουργό, αλλά έθεσαν και
ορισµένα γενικότερα θέµατα, στα οποία οφείλω να απαντήσω.

Πρώτα απ’ όλα, η επίσκεψη Ερντογάν. Άκουσα τον κ. Παπα-
δηµούλη. Έχει δίκιο. Πράγµατι, πρέπει αυτή να είναι η επιδίωξή
µας: η µείωση των εξοπλισµών. Αυτή εξάλλου ήταν και η πάγια

θέση της ελληνικής πολιτείας, η πάγια θέση της χώρας µας: η
προσπάθεια για τη δηµιουργία ενός πλαισίου, σταθερού πλαι-
σίου ειρήνης, φιλίας, καλής γειτονίας των δύο λαών, συµπόρευ-
σης στον ευρωπαϊκό δρόµο, αποκατάσταση της διεθνούς
νοµιµότητας εκεί όπου προσβάλλεται. Και είµαι απόλυτα βέβαιος
ότι συµφωνείτε κι εσείς, όπως κι όλοι οι υπόλοιποι συνάδελφοι,
ότι η επίσκεψη του κ. Ερντογάν έχει µια σηµαντική πτυχή. Γιατί
δεν έρχεται µόνος του. Έρχεται µε µια µεγάλη αντιπροσωπεία
του Υπουργικού Συµβουλίου της Τουρκίας κι έναν µεγάλο αριθµό
επιχειρηµατιών της Τουρκίας, ακριβώς για να συζητήσουν µε την
ελληνική Κυβέρνηση και τον ελληνικό επιχειρηµατικό κόσµο τις
δυνατότητες περαιτέρω συνεργασίας ακριβώς σ’ αυτήν την κα-
τεύθυνση. Και είµαι απόλυτα βέβαιος ότι όλοι συµφωνούµε ότι
τέτοιου είδους προσπάθειες είναι στην πραγµατικότητα µία επέν-
δυση στην ειρήνη και βεβαίως σε καµµία περίπτωση δεν µπορεί
να πει κανείς ότι αυτές οι προσπάθειες οδηγούν σε όξυνση των
καταστάσεων.

Πιστεύω ειλικρινά και εύχοµαι να είναι επιτυχείς οι συνοµιλίες
και η κατάληξη να είναι ακριβώς σ’ αυτή την κατεύθυνση, έτσι
ώστε να έχουµε ένα πλαίσιο όπου µπορούµε να αντιµετωπίσουµε
µε αισιοδοξία το µέλλον της συνεργασίας των δύο λαών, µιας
και είναι πολλά εκείνα τα οποία µπορούν, πράγµατι, να µας κά-
νουν να ενώσουµε τις προσπάθειές µας και να ατενίσουµε µε αι-
σιοδοξία το µέλλον.

Φυσικά το Κυπριακό, το γεγονός ότι παραµένει το casus belli,
τα θέµατα που αφορούν το Πατριαρχείο, τα θέµατα που αφο-
ρούν τις τουρκικές πάλαι ποτέ διεκδικήσεις στο Αιγαίο είναι θέ-
µατα τα οποία τίθενται, όπως γνωρίζετε, σε κάθε περίπτωση από
την ελληνική διπλωµατία, από την ελληνική Κυβέρνηση, από τον
Πρωθυπουργό κ. Παπανδρέου και τους Υπουργούς, οι οποίοι µε
τον ένα ή µε τον άλλο τρόπο και σε κάθε ευκαιρία συζητούν µε
την τουρκική πλευρά.

Όσον αφορά το δεύτερο σχόλιο, το οποίο έκαναν οι συνάδελ-
φοι του ΣΥΡΙΖΑ, όχι µόνο η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος κ. Πα-
σχαλίδου αλλά και άλλοι συνάδελφοι, ήδη πήραν την πρώτη
απάντηση από τον Υπουργό κ. Λοβέρδο, αλλά επιτρέψτε µου να
κάνω κι εγώ ένα σχόλιο, που αφορά την κηδεµονία, τη λεγόµενη
«κηδεµονία».

∆εν υπάρχει κηδεµονία. Η πραγµατικότητα είναι ότι η Ελλάδα
ως ισότιµο µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης συµµετέχει και αυτή
στην προσπάθεια για τη διάσωση του ευρωπαϊκού νοµισµατικού
συστήµατος και την αντιµετώπιση των επιθέσεων κερδοσκοπίας
που δέχεται το ευρώ. Τόσο απλά, τόσο καθαρά, τόσο συγκεκρι-
µένα. Τα υπόλοιπα όλα είναι µια φιλοσοφία η οποία αναπτύσσε-
ται εντός της χώρας και έχει στόχο. Κατά τη γνώµη µου πολιτικό
στόχο.

Αλλά σε καµµία περίπτωση δεν έχει σχέση µε τον εθνικό στόχο
τον οποίο υπηρετεί η Κυβέρνηση και η πολιτική της που είναι η
διάσωση της χώρας από τη χρεοκοπία µιας και αυτή η συγκυρία.
Η συγκυρία δηλαδή της κερδοσκοπικής επίθεσης την οποία δέ-
χεται το ευρώ βρήκε την Ελλάδα στην πιο ασθενή, στην πιο αδύ-
ναµη, στην εξαιρετικά εξαθλιωµένη –για να πω- θέση από
πλευράς δηµοσιονοµικής κατάστασης που έχει φανταστεί ο
κάθε εχέφρων Έλληνας πολίτης, ο κάθε συνετός πολίτης αυτής
της χώρας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Και έτσι το δικό µας καθήκον, το καθήκον της Κυβέρνησης, η
δέσµευση της Κυβέρνησης είναι από τη µια πλευρά να διασωθεί
η χώρα από τη χρεοκοπία. Από την άλλη να δώσουµε τη µάχη
µαζί µε τις υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες προκειµένου να δια-
σωθεί και το ευρώ και να υπάρξει µια ισορροπία στο παγκόσµιο
οικονοµικό και χρηµατοπιστωτικό σύστηµα.

Στο πλαίσιο αυτό δεν βοήθησε καθόλου, βέβαια, το γεγονός
ότι επιβεβαιώθηκε, τουλάχιστον, η δική µας πολιτική οικογένεια
ήδη από την εποχή της συζήτησης της Συνθήκης του Μάαστριχτ
όταν φωνάζαµε ότι αυτή η συνθήκη προβλέπει τη λειτουργία της
οικονοµικής και νοµισµατικής ένωσης, δεν προέβλεπε τη νοµική
βάση εκείνη που θα επέτρεπε το ευρωπαϊκό πλαίσιο να µπορεί να
αντιδρά σε κερδοσκοπικές επιθέσεις και, κυρίως, να λειτουργεί
σε περιόδους ύφεσης όπως είναι η σηµερινή. ∆εν υπήρχε αυτή
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η νοµική βάση. Όπως δεν υπήρχε και η δυνατότητα, δεν υπάρχει
το νοµικό πλαίσιο για την αυτόνοµη λειτουργία, ούτε καν και η τε-
χνογνωσία της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας προκειµένου να
συνδράµει στις προσπάθειες των κρατών-µελών. Και επειδή ακρι-
βώς δεν υπάρχει, η Ευρωπαϊκή Ένωση και όχι η Ελλάδα ζήτησε
την συνδροµή του ∆ιεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου. Αυτά για την
αποκατάσταση της αλήθειας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να πω ότι σε αυτήν ακριβώς
την περίοδο στο πλαίσιο αυτής της µεγάλης προσπάθειας όπου
απαιτείται η µεγαλύτερη εθνική συσπείρωση, η µεγαλύτερη δυ-
νατή θα έλεγα παλλαϊκή συσπείρωση, οι προσπάθειες εκείνες οι
οποίες προσπαθούν να οδηγήσουν στην παραπληροφόρηση του
κόσµου και στον αποσυντονισµό των προσπαθειών του ελληνι-
κού λαού, νοµίζω ότι δεν προσφέρουν καλές υπηρεσίες στη µε-
γάλη υπόθεση.

Και όχι µόνο δεν προσφέρουν καλές υπηρεσίες αλλά το αντί-
θετο. ∆ηµιουργούν φύλακες παραπληροφορηµένους, φύλακες
που λειτουργούν τελικά αρνητικά στην όλη προσπάθεια. Εκτός
εάν όλοι πλέον, υιοθετούν τις ανιστόρητες εκείνες αντιλήψεις οι
οποίες έχουν καταδικαστεί στο παρελθόν για τη διαρκή όξυνση
της κρίσης του καπιταλιστικού συστήµατος προκειµένου να επι-
διώξουµε καλύτερες πολιτικές θέσεις.

Γνωρίζω ότι στο χώρο του ΣΥΡΙΖΑ τέτοιες απόψεις υπάρχουν,
αλλά µέχρι τώρα δεν είχα την αίσθηση ότι ήταν οι πλειοψηφού-
σες απόψεις. Ελπίζω να µην επικρατήσει και ελπίζω και για το
καλό του τόπου να µην επικρατήσουν. Αλλά σε κάθε περίπτωση
όµως πιστεύω ότι όλοι σε αυτήν ακριβώς την περίοδο -όπου ο
λαός µάς κρίνει όλους και µάς κρίνει για την πολιτική µας στάση,
για τις πολιτικές µας θέσεις, για τις αντιδράσεις µας- όχι µόνο ο
λαός στηρίζει και αντιλαµβάνεται τις τεράστιες προσπάθειες που
καταβάλλει ο Πρωθυπουργός Γεώργιος Παπανδρέου και η Κυ-
βέρνηση του ΠΑΣΟΚ αλλά ταυτόχρονα κρίνει και εκείνους που µε
τη στάση τους και την πολιτική τους συµπεριφορά υπονοµεύουν
την εθνική προσπάθεια. Γι’ αυτόν το λόγο, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, θα ήθελα να απευθυνθώ και σε άλλους οι οποίοι βρί-
σκουν εύκολο τρόπο µε αφορµή αυτήν την κρίση, τον εύκολο
δρόµο της ισοπέδωσης των πάντων εντός και εκτός της Βουλής,
εντός και εκτός του πολιτικού συστήµατος.

Θέλω να πω ότι αυτή η απόλυτη ισοπέδωση των πάντων, η
πλήρης και σκληρή επίθεση ενάντια στον πολιτικό κόσµο, ενά-
ντια στην πολιτική, ενάντια στην Κοινοβουλευτική ∆ηµοκρατία
είναι µια φασιστική λογική. Είναι µια λογική, η οποία είναι ξένη και
πολύ µακριά από τις παραδόσεις, την κοσµοθεωρία, τις αντιλή-
ψεις, την ιδεολογία και την πρακτική της Αριστεράς και του προ-
οδευτικού χώρου στο σύνολό του.

Νοµίζω ότι είναι δηµοκρατική ευθύνη όλων µας να αντιµετω-
πίσουµε αυτήν τη λογική. ∆εν ήµασταν και δεν θα είµαστε ποτέ
όχι ως πολιτικοί αλλά και ως άνθρωποι ίδιοι µεταξύ µας. Μπορεί
να είµαστε ίσοι, αλλά ίδιοι δεν είµαστε ούτε στην πολιτική ούτε
στα κόµµατά µας ούτε στις οικογένειές µας.

Από την άποψη αυτή έχουµε υποχρέωση, εφόσον αποδεχό-
µαστε την αξία της Κοινοβουλευτικής ∆ηµοκρατίας, να επιµεί-
νουµε σε αυτήν την κατεύθυνση και να ενισχύσουµε τους
δηµοκρατικούς θεσµούς, το κύρος και την αξιοπιστία των πολι-
τικών και όχι µόνο αυτό, αλλά να δώσουµε µια ελπιδοφόρο πρό-
ταση για το µέλλον.

Γι’ αυτόν το λόγο έχει σηµασία να βάλουµε µια καθαρή δια-
χωριστική γραµµή µε το παρελθόν, µε τις λαθεµένες κυβερνητι-
κές πρακτικές και επιλογές, όποτε και αν αυτές υπήρξαν, τις
λαθεµένες προσπάθειες των µαζικών κινηµάτων και των συνδι-
καλιστικών οργανώσεων –γιατί και αυτές υπήρξαν- αλλά ταυτό-
χρονα να µην ισοπεδώνουµε και να µη βιάζουµε την αλήθεια.

Γιατί η αλήθεια –και κλείνω µε αυτήν την αναφορά- όσον
αφορά τη λειτουργία των ασφαλιστικών ταµείων –στο οποίο ανα-
φέρθηκαν κατά κόρον οι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ- τουλάχιστον
όσον αφορά την περίοδο των διακυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ τόσο
του Ανδρέα Παπανδρέου όσο και του Κώστα Σηµίτη όσο και
τώρα του Γιώργου Παπανδρέου και του παριστάµενου Υπουρ-
γού του κ. Λοβέρδου, ήταν µια προσπάθεια πάντοτε για την ενί-

σχυση του κοινωνικού κράτους, για την ενίσχυση των ασφαλι-
στικών ταµείων, για τη βιωσιµότητά τους και κυρίως για να µπο-
ρεί η πολιτεία να αποδεικνύεται –όχι να λέγεται και να
απευθύνεται γενικώς στον κόσµο µε ωραία λόγια- υπεύθυνη απέ-
ναντι στην προοπτική των σηµερινών εργαζοµένων, αλλά και των
µελλοντικών γενεών.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Παπουτσή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν δώσω το λόγο στον Κοι-
νοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Κωνστα-
ντίνο Μαρκόπουλο, θέλω να κάνω γνωστό στο Σώµα ότι τη
συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία,
αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα
«Εργαστήρι ∆ηµοκρατίας» που οργανώνει το Ίδρυµα της Βου-
λής, δεκαεπτά µαθητές και µαθήτριες και ένας εκπαιδευτικός-
συνοδός από το 3ο ∆ηµοτικό Σχολείο Βούλας.

Η Βουλή σας καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο κ. Μαρκόπουλος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας
∆ηµοκρατίας και Βουλευτής Ευβοίας, παρακαλείται να προσέλ-
θει στο Βήµα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΟΥΤΣΗΣ: Και προσέρχεται ευχαρίστως, κύριε
Πρόεδρε!

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Και προσέρχεται ευχα-
ρίστως, το διαπιστώνω. Ίσως να συνέβαλε και η δική σας πα-
ρέµβαση και ο παραινετικός σας λόγος για τα πολιτικά ήθη των
ηµερών.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, «διαβά-
ζετε κλειστό γράµµα».

Είναι αλήθεια, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η περίοδος
την οποία περνούµε έχει ιδιαίτερα χαρακτηριστικά –προσωπικά
εύχοµαι να µην επαναληφθούν αυτά τα χαρακτηριστικά για τον
τόπο- αλλά αυτά τα πρόσθετα και ιδιαίτερα χαρακτηριστικά προ-
σθέτουν ξεχωριστές ευθύνες στο πολιτικό προσωπικό της χώρας
και εκ των πραγµάτων επιβάλλουν και προσεκτικό λεκτικό λόγο,
όταν αντιµετωπίζουµε µε τον πολιτικό µας λόγο τα διλήµµατα,
τα οποία οι ιδιαίτερες περιστάσεις πραγµατοποιούν.

Άκουσα µε χαρά τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του
ΠΑ.ΣΟ.Κ. να αναγνωρίζει µε τον τρόπο του και µε το λόγο του ότι
στη χώρα αναπτύσσεται ένας µεγαλύτερος λαϊκισµός –εγώ έτσι
εξέλαβα την οµιλία- και µια πολύ µεγάλη επικινδυνότητα να αιχ-
µαλωτιστεί το πολιτικό σύστηµα και να µην µπορέσει να διεκπε-
ραιώσει τον πραγµατικό του ρόλο.

Ο πραγµατικός ρόλος του πολιτικού συστήµατος είναι η έκ-
φραση και των διαφωνιών σε αυτήν την Αίθουσα –κοινοβουλευ-
τικόν γαρ το πολίτευµα- και εξ αυτού, από το λόγο και τον
αντίλογο, προκύπτουν χρήσιµα συµπεράσµατα για εµάς και τους
πολίτες.

Οι µεν κυβερνήσεις διορθώνουν το σχεδιασµό τους, όταν αντι-
µετωπίζουν παραγωγικά τον αντίλογο, οι δε αντιπολιτεύσεις –
Αξιωµατική και η Ελάσσων Αντιπολίτευση- αντιλαµβάνεται το
ρόλο της και αντιλαµβάνεται πώς ακριβώς πρέπει να εκφράσει
τον πολιτικό της λόγο και τι πρέπει να υπερασπιστεί.

Αλλά το πολιτικό «παιχνίδι», θα µου επιτρέψει το Προεδρείο
την έκφραση, το κάνει η Κυβέρνηση. Η Κυβέρνηση ρίχνει το
ρυθµό. Η Κυβέρνηση αναπαράγει ένα πολιτικό κλίµα, το οποίο
υπάρχει. Και η Κυβέρνηση είναι αυτή η οποία έχει, κατά την εκτί-
µησή µου, κατηφορίσει σε µια ανερµάτιστη σκανδαλολογία -εκεί
που δεν υπάρχει τις περισσότερες φορές- και σε έναν ατέρµονο
λαϊκισµό, που δεν βοηθάει το ίδιο της το δύσκολο το έργο.

Άρα, λοιπόν, εδώ πρέπει να υπάρχει ένα πολιτικό αµυντικό σύ-
στηµα, το οποίο να πει στην Κυβέρνηση –και πρέπει να το κάνουν
όλα τα κόµµατα- ότι υπάρχει ένα όριο. Υπάρχει ένα όριο το οποίο
όταν το ξεπεράσουµε, δίνουµε αδίκως λαβή σε κάποιους αν-
θρώπους να καταδικάσουν το πολιτικό σύστηµα και ουσιαστικά
να το ακυρώσουν, διότι αυτός είναι ο στόχος τους. Κάποιοι σε
αυτόν τον τόπο επιδιώκουν να ακυρώσουν το πολιτικό σύστηµα.

Και εµείς πρέπει να δικαιώσουµε το πολιτικό σύστηµα ότι πρέ-
πει πράγµατι να εκδηµοκρατιστεί ακόµα περισσότερο, να θεµε-
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λιώσει πιο ηχηρούς θεσµούς που θα προασπίσουν τη δηµοκρα-
τία, τη διαφάνεια, όλο αυτό το σύµπλεγµα το οποίο θέλουν οι πο-
λίτες. Από την άλλη πλευρά, όµως, υπάρχει ένα όριο το οποίο
όταν το ξεπεράσουµε, ακυρώνουµε όλη αυτήν την προσπάθεια.

Έτσι, λοιπόν, η Κυβέρνηση πρέπει να καταλάβει ότι πρέπει να
κάνει κυβερνητικό έργο και να µην παρασύρεται σε έναν άφρονα
λαϊκισµό και να δίνει λαβές.

Κύριε Υπουργέ, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
τον όρο κηδεµονία τον οποίο ανέφεραν οι συνάδελφοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, τον χρησιµοποίησε, όπως και τον όρο λαϊκή κυριαρχία, ο
Πρωθυπουργός σε οµιλία του. ∆εν έχει σηµασία µε τι πρόσηµο
και µε ποια έννοια το έβαλε. Έχει σηµασία ότι το χρησιµοποίησε
και είναι καταγεγραµµένο. Υπήρχε κάποιος λόγος; Εµείς δεν θέ-
λουµε να πιστεύουµε, κανείς δεν θέλει να πιστεύει ότι υπάρχει
λόγος. Το χρησιµοποίησε όµως. Όπως χρησιµοποίησε πρώτος
τη λέξη ∆ιεθνές Νοµισµατικό Ταµείο, πριν το αναφέρει, κύριε
Υπουργέ, η Ευρωπαϊκή Ένωση.

Επίσης, υπάρχει µια τεράστια διαφορά από το µηχανισµό στή-
ριξης των υπολοίπων ευρωπαϊκών κρατών του Νότου και του
τρόπου στήριξης της Ελλάδας. Εµείς ως χώρα υποχρεωθήκαµε
να πάρουµε τρεις φορές µέτρα, µια φορά τον Ιανουάριο και να
ακυρώσουµε τον προϋπολογισµό του ∆εκεµβρίου, µια δεύτερη
φορά το Φεβρουάριο µε το πακέτο των εµµέσων φόρων -και όλα
τα άλλα- και µια τρίτη φορά τον Απρίλιο µήνα για να µπούµε στο
µηχανισµό στήριξης.

Τα άλλα κράτη, κύριε Υπουργέ και κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκ-
πρόσωπε του ΠΑΣΟΚ, που βεβαίως και εσείς τι δουλειά σας κά-
νετε, πήραν µέτρα όπως πρόσφατα η Ισπανία και η Πορτογαλία,
για να µην µπουν στο µηχανισµό. Τα πήραν, δηλαδή, προκατα-
βολικά, έχοντας το ίδιο πρόβληµα µικρότερο ή µεγαλύτερο µε
διαφορετικά νούµερα και ισορροπίες, για να µην µπουν στο µη-
χανισµό. Ασφαλώς η Ευρωπαϊκή Ένωση έχει στήσει ένα µηχανι-
σµό για να στηρίξει τις χώρες που έχουν πρόβληµα και κυρίως
τις χώρες του Νότου.

∆εν βλέπετε την τεράστια διαφορά που υπάρχει; Να λοιπόν,
γιατί λέγαµε το ∆εκέµβρη µήνα πριν τον προϋπολογισµό: «Πάρτε
µέτρα, είµαστε εδώ να το στηρίξουµε σαν πολιτικό σύστηµα».
∆εν το κάνατε.

Άρα, λοιπόν, η λέξη «κηδεµονία» που χρησιµοποίησε ο Πρω-
θυπουργός έχει έννοια; Και αν δεν έχει έννοια, τι έννοια έχει αυτό
που µας είπανε οι εκπρόσωποι του συνδικαλιστικού των τριτο-
βαθµίων Α∆Ε∆Υ της Ένωσης Εµπόρων και Επιχειρηµατιών, οι
οποίοι όταν πήγαν στον Πρωθυπουργό να του διαµαρτυρηθούν
πριν από δέκα µέρες, τους είπε: «Μη µου τα λέτε εµένα, σε εκεί-
νους να τα πείτε του ∆ιεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου». Αυτά
είναι «καταγεγραµµένες» πραγµατικότητες. Και θα τις αντιµετω-
πίζετε από εδώ και πέρα καθηµερινά και σ’ αυτήν την Αίθουσα και
έξω απ’ αυτήν την Αίθουσα.

Κατά τα άλλα, παρά το γεγονός ότι η ερώτηση των συναδέλ-
φων του ΣΥΡΙΖΑ έχει εξαιρετικά µεγάλο ενδιαφέρον, η απάντηση
επί της ουσίας από την Κυβέρνηση µε άνεση χρόνου, ήταν µι-
κρότερη σε χρόνο απ’ ό,τι η απάντηση σε µια απλή ερώτηση Βου-
λευτού.

Εγώ εκτιµώ ότι δεν ήρθε ο σωστός Υπουργός από την Κυβέρ-
νηση, αγαπητέ κύριε Λοβέρδο, διότι δεν είναι µόνο τα εργασιακά
θέµατα, τα οποία απασχολούν την ισότητα. Είναι µια πληθώρα
άλλων µέτρων και πολιτικών, που υπάρχουν στον τόπο καταγε-
γραµµένα σαν µεγάλα προγράµµατα στο ΕΣΠΑ τα οποία η Κυ-
βέρνηση ή τα αγνοεί ή κάνει ότι τα αγνοεί ή δεσµεύεται ότι θα τα
εφαρµόσει στο απώτερο µέλλον. Και ο τρόπος, όµως, που θα τα
εφαρµόσει έχει κίνδυνο.

Και µπαίνω στην ουσία. Είναι εδώ µαζί µας η κ. Σπέντζα Βου-
λευτής Επικρατείας της Νέας ∆ηµοκρατίας –και την ευχαρι-
στούµε που είναι εδώ σήµερα µαζί µας και µε συµβουλεύει και µε
ενηµερώνει- η οποία ως Γενική Γραµµατέας Ισότητας, που τότε
η Γενική Γραµµατεία στο Υπουργείο των Εσωτερικών, παρήγαγε
µε τη δουλειά της και µε τους άλλους τεχνοκράτες του Υπουρ-
γείου µεγάλα προγράµµατα που αφορούν το ΕΣΠΑ.

Μόνο το σχέδιο «διοικητική µεταρρύθµιση» για την ισότητα και
την ενδυνάµωση της πολιτικής ισότητας των δύο φύλων…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Αν έχω δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε, θα το εκτιµούσα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Έχετε ανοχή, κύριε συ-

νάδελφε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: …ύψους 67.000.000 ευρώ

είναι στον αέρα. Και όταν θα πάει να εφαρµοσθεί, θα εφαρµο-
σθεί σε άλλους δήµους από αυτούς που είναι καταγεγραµµένοι,
διότι δεν πρόλαβε η Κυβέρνηση να το τοποθετήσει –όταν θα
έρθει η ώρα να εφαρµοσθεί, θα είναι διαφορετικοί οι δήµοι- µε
απόλυτο κίνδυνο να ακυρωθεί. Αυτά η Κυβέρνηση τα αγνοεί.

∆εν είναι δουλειά του παρισταµένου Υπουργού, αλλά είναι
προφανές ότι δεν έχει ενηµερωθεί και δεν φταίει ο ίδιος. Είµαι σί-
γουρος γι’ αυτό.

Το άλλο πρόγραµµα, το οποίο αφορά την αντιµετώπιση της
βίας ύψους 17.000.000 ευρώ και το οποίο ήταν στο Υπουργείο
Εσωτερικών, αλλά τώρα επειδή η Γενική Γραµµατεία Ισότητας
πήγε στο Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και αφορά το Υπουργείο ∆ι-
καιοσύνης, αγνοείται. Υπάρχει προφορική δέσµευση ότι θα
εφαρµοσθεί.

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Το ανέφερα για το δεύτερο εξάµηνο του 2010.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, νοµίζω
ότι σας εξαίρεσα από αυτήν την κριτική σε προσωπικό επίπεδο.
Η Κυβέρνηση όµως, πρέπει να αναλάβει µία ευθύνη να προχω-
ρήσει ζητήµατα άµεσα. Αυτά τα χρήµατα, πρώτον, κινδυνεύουν
να χαθούν και δεύτερον, τα έχουµε απόλυτα ανάγκη να µπουν
στην Ελλάδα διότι θα παράγουν και κάποιες θέσεις εργασίας,
κυρίως σε επιστηµονικό προσωπικό και κυρίως θα απλωθούν σε
όλη την περιφέρεια, διότι αυτές είναι οριζόντιες πολιτικές οι πε-
ρισσότερες και αφορούν όλη την περιφέρεια. Τίποτε από αυτά
δεν συζητήθηκε σήµερα, απολύτως τίποτε. Εποµένως, εδώ
έχουµε και ένα τεράστιο κενό από την κοινοβουλευτική λειτουρ-
γία, χωρίς αυτό να αποτελεί σε καµµία περίπτωση µοµφή για το
Προεδρείο.

Τολµώ δε να σας πω ότι ακόµη και στο πρόγραµµα των
65.000.000, που αφορούσε την ενδυνάµωση της πολιτικής ισό-
τητας στο Υπουργείο Εσωτερικών, υπήρχαν οι γυναικείοι συνε-
ταιρισµοί µέσα σε απόλυτη αντιπαράθεση µε τα «φιλοδωρήµατα»
του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, που είναι άλλη ιστορία.
∆εν προχωράνε αυτά, είναι καταγεγραµµένα σαν προγράµµατα.
Είναι εγκεκριµένα από την Ευρωπαϊκή Ένωση.

Αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, φαίνεται ότι πρέπει να έρθει
η Νέα ∆ηµοκρατία να σας ενηµερώσει γι’ αυτά που θα γίνουν,
διότι η Κυβέρνηση έχει υποστεί µία ενοχλητική, κατά την άποψή
µου, αριθµολαγνεία, µία απόλυτη προσήλωση σε ένα στόχο, που
είναι αναγκαίος αυτήν την περίοδο. Αλλά εάν ακυρωθούν οι
άλλες πολιτικές, θα ακυρωθεί και ο στόχος, διότι µεγαλύτερο
χρηµατοδοτικό πρωτόκολλο, κύριε Υπουργέ, από το ΕΣΠΑ για
τον τόπο δεν υπάρχει. Αφήνω το ότι δεν υπάρχει επενδυτικός
νόµος –δεν αφορά εσάς- αλλά µεγαλύτερο χρηµατοδοτικό πρω-
τόκολλο από το ΕΣΠΑ δεν υπάρχει. Κι αν αυτό συνεχίσετε και
επιµένετε να το αγνοείτε, κατά έναν τρόπο ανεξήγητο για εµάς,
έχετε κάνει τη µεγαλύτερη ενόχληση ακύρωσης µιας προσπά-
θειας, την οποία κάνει η Κυβέρνηση, κατά την εκτίµησή µας, µε
λανθασµένο µείγµα, αλλά είναι µία προσπάθεια της Κυβέρνησης
και η Κυβέρνηση εκπροσωπεί το κράτος και την πολιτεία και δεν
µπορούµε αυτό να το αρνηθούµε. Άρα, προσοχή σε αυτά που
λέµε και προσοχή σε αυτά που κάνουµε.

Τέλος, σε ό,τι αφορά τον Ερντογάν και την επίσκεψή του, είναι
πράγµατι πολύ σηµαντικό οι δύο χώρες να συζητούν σε κλίµα
αµοιβαίας εµπιστοσύνης. Πράγµατι αυτή η επίσκεψη µπορεί να
φέρει καλά, µπορεί και να µη φέρει. Αυτό θα το κρίνουµε µετά.
Όµως, οι «κόκκινες γραµµές», το casus belli, το Κυπριακό, τα
άλλα ζητήµατα που χρόνια τώρα µας ταλανίζουν, δεν µπορούν
σε καµµία περίπτωση να ακυρωθούν από οποιαδήποτε οικονο-
µική συνεργασία, που δεν είναι κακό να υπάρχει. Μία οικονοµική
συνεργασία, την οποία βλέπω ότι η Κυβέρνηση την αγκαλιάζει
εκ των προτέρων πολύ ζεστά και η οποία, όταν έγινε από την ανά-
ποδη πλευρά, δηλαδή, όταν η Εθνική Τράπεζα µπήκε στην Τουρ-
κία και αγόρασε µία τράπεζα και σήµερα πάει για εξήντα πέντε
περίπου υποκαταστήµατα, σε αυτή την Αίθουσα έγινε επανά-
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σταση από την αντίθετη πλευρά.
Κάντε, λοιπόν, και την αυτοκριτική σας γιατί αυτά θα έρθουν

στην επιφάνεια πολύ σύντοµα. Ευχόµαστε όµως, σε κάθε περί-
πτωση τα πράγµατα να πάνε καλά. Θα είµαστε εδώ να τα συζη-
τήσουµε.

Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και
για την ανοχή του χρόνου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Μαρκόπουλο.
∆ιευκρινίζω ή παρατηρώ ότι, όταν µία επερώτηση απευθύνεται

σε πλείονα Υπουργεία, είναι διυπουργικού ενδιαφέροντος, είθι-
σται κοινοβουλευτικά ένας Υπουργός να απαντά, ο έχων το κέ-
ντρο βάρους ή το µεγαλύτερο κατά προτεραιότητα ενδιαφέρον
και υποχρέωση να απαντήσει για τον τοµέα ευθύνης του, αφού
προηγουµένως ενηµερωθεί συναφώς και από τα άλλα επερωτώ-
µενα Υπουργεία. Έτσι διευκρινιστικά, για την παράδοση της κοι-
νοβουλευτικής πρακτικής.

Παρακαλείται τώρα η κυρία Βέρα Νικολαΐδου, Ε' Αντιπρόε-
δρος της Βουλής και Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΚΚΕ,
να λάβει το λόγο.

ΒΕΡΑ ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ (Ε' Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.

Θα ξεκινήσω µε ένα πολύ σύντοµο σχόλιο σχετικά µε την επί-
σκεψη του Τούρκου Πρωθυπουργού κ. Ερντογάν, γιατί φαίνεται
ότι, µε πρόσχηµα ή µε αιτία την ελληνοτουρκική οικονοµική συ-
νεργασία γύρω από το εµπόριο, τουρισµό κ.λπ., -όπου δεν θα
είχε κανείς αντίρρηση, παρ’ ότι φαίνεται καθαρά το πού πάει-
σχεδιασµένα προωθείται η νατοποίηση του Αιγαίου.

Αυτή η νατοποίηση, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οδηγεί στη
σταδιακή απεµπόληση των ελληνικών κυριαρχικών δικαιωµάτων
µας. Αυτό, βέβαια, δεν ξεκίνησε τώρα. Έχει ξεκινήσει βήµα-βήµα
αυτή η προσέγγιση από το 1997 µε τη γνωστή Συµφωνία, τότε,
της Μαδρίτης, την οποία είχε υπογράψει ο προηγούµενος Πρω-
θυπουργός του ΠΑΣΟΚ. Και φυσικά, εξελίσσεται, πάλι βήµα
προς βήµα, διολισθαίνοντας προς την αναγνώριση των τουρκι-
κών αξιώσεων περί γκρίζων ζωνών.

Εµείς, σαν κόµµα, είµαστε σταθερά προσανατολισµένοι στην
ανάπτυξη φιλίας, αλληλεγγύης, ειρήνης µεταξύ των δυο λαών,
µεταξύ της εργατικής τάξης των δυο λαών. Πίσω, όµως, από
όλους τους πανηγυρισµούς και από τους λόγους που θα ακού-
σουµε αυτές τις µέρες, κλείνεται η µετατροπή του Αιγαίου σε να-
τοϊκή λίµνη. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Κύριε Υπουργέ, µπήκατε σε πάρα πολλά θέµατα. Κάνατε και
µια σύντοµη παρουσίαση, θα έλεγα, βασικών σηµείων του ασφα-
λιστικού νοµοσχεδίου που θα καταθέσετε, αλλά ήσασταν πολύ
ενθουσιώδης, ανακοινώνοντας ότι το µήνα Απρίλιο διαπιστώσατε
στην Κυβέρνηση 1% µείωση στην κατανάλωση των φαρµάκων
του ΙΚΑ.

∆εν θα πρέπει να είσαστε καθόλου περήφανοι γι’ αυτό, διότι
υπάρχει περικοπή φαρµακευτικής κάλυψης όχι µόνο ασθενών γε-
νικά, αλλά των καρκινοπαθών και σας το λέω πάρα πολύ συγκε-
κριµένα και υπεύθυνα. Καταργήθηκε η δωρεάν κάλυψη των
καρκινοπαθών σε φάρµακα. Στο φαρµακείο της γειτονιάς µου,
µπαίνοντας προχθές, έτρεµε µια υπερήλικας -πρέπει να ήταν
πάνω από ογδόντα χρόνων- µε 550 ευρώ σύνταξη, η οποία µε
ρωτούσε: «Τι ψηφίζετε εσείς στη Βουλή, όταν εγώ µέχρι χθες δεν
πλήρωνα ούτε 1 ευρώ και τώρα η φαρµακοποιός µού ζητάει 22
ευρώ;».

Καταλαβαίνετε πού οδηγείτε τους συνταξιούχους; Με µαθη-
µατική ακρίβεια στο θάνατο, είτε είναι καρκινοπαθείς είτε όχι.

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Κάνετε λάθος.

ΒΕΡΑ ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ (Ε' Αντιπρόεδρος της Βουλής): Και γι’
αυτό, να µην είστε τόσο προκλητικός, λέγοντας ότι από τη σύ-
νταξη των ασφαλισµένων στον ιδιωτικό τοµέα, όπου περικόψατε
δώρα Χριστουγέννων, Πάσχα και επίδοµα καλοκαιριού, θα έρθει
κάποια στιγµή που θα δώσετε πίσω τα 200 ευρώ. Έλεος, δηλαδή!
∆εν είναι αυτό πλέον πρόκληση; Επιτρέψτε µου, δεν συνηθίζω
αυτές τις εκφράσεις, αλλά είναι και θράσος, στη σηµερινή κατά-
σταση να δίνετε και τέτοιες υποσχέσεις!

Για την επερώτηση και πρώτα από όλα, σε σχέση µε την ισό-
τιµη πρόσβαση ανδρών και γυναικών στην απασχόληση και την
ανισότητα αµοιβών µεταξύ ανδρών και γυναικών, να σας πω τι
σκεφτόµουν, ακούγοντας όλους τους προηγούµενους οµιλητές;
Ότι από την προηγούµενη εβδοµάδα, όλα αυτά έχουν χάσει τη
σηµασία και των λέξεων.

Με το περιβόητο µνηµόνιο που ψήφισε η Κυβέρνηση, το ΛΑΟΣ
και φυσικά, είχε και την πλήρη πολιτική κάλυψη της Νέας ∆ηµο-
κρατίας, όλες οι κατακτήσεις των εργαζοµένων βρίσκονται στο
απόσπασµα. Και δεν έφτανε µόνο το µνηµόνιο που περάσατε µε-
ταξύ Κυβέρνησης, Ευρωπαϊκής Ένωσης, ∆ιεθνούς Νοµισµατικού
Ταµείου, αλλά είχαµε και της προηγούµενης Παρασκευής το
κοινοβουλευτικό πραξικόπηµα. Χωρίς καµµία εξουσιοδότηση
πλέον, ο Υπουργός Οικονοµικών θα υπογράφει κάθε διεθνή σύµ-
βαση. ∆εν θα µείνει τίποτα όρθιο. Αυτό µας έχετε προγραµµατί-
σει και βέβαια, τα µέτρα, εκτός του ότι βρίσκονται στο απόσπα-
σµα, χτυπούν βάναυσα το εισόδηµα και τη ζωή όλων και στο
δηµόσιο και στον ιδιωτικό τοµέα.

Τους συνταξιούχους είπα προηγούµενα ότι τους οδηγείτε
στον τάφο και είναι όλα αυτά τα µέτρα στρατηγικού χαρακτήρα,
διότι το µόνο που εξασφαλίζεται είναι η αύξηση της κερδοφο-
ρίας του κεφαλαίου. Γι’ αυτό είναι και µόνιµα και δεν πρόκειται να
ανακληθούν, αλλά έρχονται και άλλα. Και αυτό µας το διαβεβαι-
ώνει η πρόσφατη, έκτακτη εαρινή συνεδρίαση της Ευρωζώνης,
όπου εκεί αποφασίστηκε -ήδη ανακοινώθηκε- αυστηρότερη
εφαρµογή του Προγράµµατος Σταθερότητας, επίσπευση εφαρ-
µογής της περιβόητης πολιτικής «Ευρωπαϊκή Ένωση 2020» και
χορήγηση 600.000.000.000 ευρώ στις τράπεζες.

Είναι µονόδροµος, λοιπόν, για τους εργαζόµενους όχι απλά οι
κινητοποιήσεις και το ξέσπασµα της οργής, αλλά το να συνειδη-
τοποιήσουν τη δύναµή τους και πραγµατικά να παλέψουν για
έναν άλλο δρόµο ανάπτυξης.

Όσο για τις γυναίκες, είναι γνωστό, είναι κοινό µυστικό πως το
µεγαλύτερο ποσοστό στη µερική απασχόληση είναι γυναίκες
λόγω µικρότερου µισθού. Είναι πρώτες στις απολύσεις. Ακόµα
και έγκυες απολύονται. Και όχι µόνο απολύονται, αλλά οι νέες
για να προσληφθούν, πρέπει να εγγυηθούν στους εργοδότες ότι
δεν θα τεκνοποιήσουν.

∆εν είναι θέµα έλλειψης νοµικού πλαισίου, αλλά είναι θέµα πο-
λιτικής. Στο όνοµα της ισότητας, καταργήθηκε η διαφορά της πε-
νταετίας στη συνταξιοδότηση ανδρών και γυναικών. Αυτή η
περιβόητη διαφορά των πέντε χρόνων –που πολεµήθηκε και που
δυστυχώς την ψήφισαν και γυναίκες- δεν αποτελούσε προνόµιο
των γυναικών, αλλά ήταν η ελάχιστη αναγνώριση της κοινωνικής
αξίας της µητρότητας και των βιολογικών αναγκών της γυναίκας,
λόγω της αναπαραγωγικής διαδικασίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Αντιπροέδρου)

Κύριε Πρόεδρε, διπλάσιο χρόνο µίλησαν και οι προηγούµενοι
Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. Νοµίζω ότι θα το επιτρέψετε και
σε µένα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ναι, θα έχετε τη σχε-
τική ανοχή, κυρία Νικολαΐδου.

ΒΕΡΑ ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ (Ε' Αντιπρόεδρος της Βουλής): Αύξη-
σαν τα όρια συνταξιοδότησης και στον ιδιωτικό και στο δηµόσιο
τοµέα και πήγε στα εξήντα πέντε χρόνια. Εµείς παλεύουµε για
τριανταπεντάωρο και πενθήµερο και λέµε ότι οι γυναίκες πρέπει
να βγαίνουν στα πενήντα πέντε χρόνια και στα εξήντα χρόνια οι
άνδρες. Και όταν πρόκειται για βαριά και ανθυγιεινά επαγγέλ-
µατα, να είναι πέντε έτη λιγότερα.

Η µητρότητα, στο απόσπασµα και αυτή! Καµµία αναγνώριση
του κοινωνικού της ρόλου. Τη θυµόµαστε µόνο κάθε χρόνο στις
8 του Μάρτη ή την Ηµέρα της Μητέρας.

Υπάρχει απουσία κρατικού δικτύου κοινωνικών εγκαταστά-
σεων µε δωρεάν υπηρεσίες για το παιδί, τα άτοµα τρίτης ηλικίας,
τα άτοµα µε ειδικές ανάγκες. Και όλα αυτά, τα φορτώνεται στους
ώµους της η γυναίκα. Ουσιαστικά, δηλαδή, αυτό που έχει υπο-
χρέωση να κάνει η πολιτεία, επειδή ακριβώς δεν το καλύπτει,
φορτώνεται στους ώµους των γυναικών, χωρίς κονδύλια και τα
γνωστά.

Η µητρότητα, βέβαια, κοστίζει πανάκριβα. Οι νέες γυναίκες θυ-
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σιάζουν τη µητρότητα για να επιβιώσουν. Και τώρα, εν όψει του
περιβόητου «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗ», εκτός απ’ αυτό που µας αναγγείλατε
για τις εταιρείες περιορισµένης απασχόλησης, θα έχει τη δυνα-
τότητα η Τοπική Αυτοδιοίκηση να προσλαµβάνει εργαζόµενους.
∆ουλεµπόριο δηλαδή, µε δουλέµπορους τώρα και την Τοπική Αυ-
τοδιοίκηση.

Η εµπορευµατοποίηση της υγείας, της παιδείας, της πρόνοιας,
του πολιτισµού, του αθλητισµού, όλα αυτά που έχουν ανάγκη όχι
µόνο οι γυναίκες, αλλά και γενικότερα και ο ανδρικός πληθυ-
σµός, όλα αυτά εξαφανίζονται.

Και µπορεί να καταλάβει κανείς ότι αυτά γίνονται πιο οδυνηρά
για τη γυναίκα µετανάστρια, την πιο καταπιεσµένη και την πιο εκ-
µεταλλευόµενη σήµερα.

Όσον αφορά το άλλο ζήτηµα της βίας κατά των γυναικών, και
εδώ κατά την άποψή µας δεν είναι θέµα έλλειψης νοµικού πλαι-
σίου ή έλλειψης κάποιων εκφράσεων µέσα στον Ποινικό Κώδικα.
Το ζήτηµα της βίας για µας είναι καθαρά ταξικό ζήτηµα, είναι
σύµφυτο µε την εκµεταλλευτική κοινωνία και προεκτείνεται στις
κοινωνικές και διαπροσωπικές σχέσεις των ανθρώπων, στις αξίες
και τις αρχές που επικρατούν στο καπιταλιστικό σύστηµα. Έχει
συνεπώς συγκεκριµένες αιτίες, πολιτικές, κοινωνικές και οικονο-
µικές.

Εκφράζεται µε πολλούς τρόπους. Ειπώθηκαν πολλά. Πρώτα
απ’ όλα, η ίδια η κυρίαρχη τάξη, αυτό που λέµε εµείς «αστική
τάξη», ασκεί βία σε βάρος της εκµεταλλευόµενης τάξης, της ερ-
γατικής τάξης. Ο εργοδότης ασκεί βία εις βάρος του εργαζόµε-
νου µε την απειλή της απόλυσης, της περικοπής µισθού ή και
δικαιωµάτων. Εδώ έχουµε φθάσει στο σηµείο οι εργοδότες να
κλείνουν εργαζόµενες στους χώρους δουλειάς και όχι µόνο στις
τράπεζες, αλλά και σε ιδιωτικά γραφεία ή καταστήµατα περιµέ-
νοντας την απογευµατινή βάρδια.

Η γυναίκα στις εκµεταλλευτικές κοινωνίες είναι ανισότιµη στην
εργασία, αλλά και στην κοινωνία. Πρώτα απ’ όλα, είναι το µεγάλο
θύµα της ανεργίας, της µερικής απασχόλησης, των ελαστικών
µορφών εργασίας. Υποκαθιστάµε µε την προσωπική της ενα-
σχόληση την ευθύνη του κράτους για κοινωνική φροντίδα και
προστασία. ∆εν µπορεί να αποκρούσει ατοµικά βίαιες συµπερι-
φορές στις κοινωνικές σχέσεις που διαµορφώνονται από τον κα-
πιταλιστικό τρόπο παραγωγής.

Είναι επίσης γνωστό σε όλους ότι η πολιτική ιδεολογία, αλλά
και η κουλτούρα της κυρίαρχης τάξης –που κοινωνικά αυτό προ-
βάλλεται κατά κόρον από τα ΜΜΕ- καλλιεργεί αυτό που λέµε
«λογική της ανοχής», δηλαδή, ότι πρέπει η γυναίκα να υποµένει
την εργοδοτική βία για να έχει δουλειά, την ανδρική βιαιότητα,
για να κρατάει ενωµένη την οικογένεια. Όλα αυτά φυσικά, µε µε-
γάλη υποκρισία από τη στιγµή που το κράτος δεν στηρίζει γενικά
τις ανάγκες της γυναίκας.

Και ο φόβος της φτώχειας και της ανεργίας συχνά δένεται µε
το φόβο της βίας του εργοδότη ή του συντρόφου και εµφανίζε-
ται σαν ανοχή.

(Στο σηµείο αυτό χτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Αντιπροέδρου)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Σήµερα πραγµατικά υπάρχει ένταση βίας. Όµως, εµείς λέµε

ότι υπάρχει ένταση βίας όχι µόνο κατά των γυναικών, αλλά και
ενάντια στα παιδιά. Αυτό είναι αποτέλεσµα της έξαρσης της κοι-
νωνικής βίας και της αύξησης του βαθµού εκµετάλλευσης των
εργαζοµένων.

Εδώ και ορισµένες δεκαετίες οι νέοι άνδρες και τα παιδιά υπό-
κεινται και από εργοδότες και εργολάβους σε σεξουαλική βία και
παρενόχληση. ∆εν είναι µόνο το γυναικείο σώµα, αλλά και το αν-
δρικό αντικείµενο εργασιακής και σεξουαλικής βίας.

Πολύ τηλεγραφικά θα πω τις θέσεις και τις προτάσεις µας,
όπως τις έχουµε άλλωστε διατυπώσει, αλλά νοµίζω ότι πρέπει να
γίνουν γνωστές.

Για µας η οικονοµική ανεξαρτησία κάθε γυναίκας σηµαίνει
πρώτα απ’ όλα µόνιµη και σταθερή δουλειά –αυτό που είπα
προηγούµενα- µε αξιοπρεπή µισθό ή µεροκάµατο, αλλά και κρα-
τική προστασία της µητρότητας µε άδειες, επιδόµατα, υποδοµές
και υπηρεσίες.

Αυτοί είναι ουσιαστικοί παράγοντες για να έχει τη δυνατότητα

η γυναίκα να αντισταθεί, να αποκρούσει τη βία που υφίσταται και
να µπορέσει να καταγγείλει και να απεµπλακεί ακόµα και από την
ενδοοικογενειακή βία.

Θα πρέπει να µπει φραγµός στην ασυδοσία των Μέσων Μαζι-
κής Ενηµέρωσης που όλη µέρα προβάλλουν τη βία και την εκ-
πόρνευση των γυναικών σε όλες τις ζώνες των προγραµµάτων
τους.

Όσον αφορά στο θέµα της πορνείας, εµείς λέµε ότι θα πρέπει
να καταργηθεί ο νόµος που την καθιερώνει σαν επάγγελµα και να
υπάρξουν και κέντρα φροντίδας και προστασίας των γυναικών
που έχουν εµπλακεί στην πορνεία.

Απαιτείται εκστρατεία σε όλες τις βαθµίδες της εκπαίδευσης
για την καταπολέµηση της άγνοιας, των προκαταλήψεων και της
φυλετικής ανισότητας και βέβαια, οι ίδιες οι γυναίκες χρειάζεται
να συνειδητοποιήσουν την κατάσταση και τις αιτίες που δηµι-
ουργούν την όλη ιστορία της βίας, να οργανωθούν και να παλέ-
ψουν µέσα από το λαϊκό κίνηµα για την ικανοποίηση όλων των
σύγχρονων αναγκών τους.

∆εν έχουµε αυταπάτες ότι ο δρόµος αυτός είναι εύκολος,
αλλά έχουµε εµπιστοσύνη στη δύναµή µας και πιστεύουµε ότι θα
φτάσουµε µέχρι το τέλος.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την κ. Νι-
κολαΐδου.

Το λόγο έχει τώρα η κ. Ουρανία Παπανδρέου-Παπαδάκη, Βου-
λευτής Ευβοίας και Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΛΑΟΣ.

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Πάντως, κύριε Πρόεδρε, δεν υπήρξε καµµία αλ-
λαγή στην τιµή αυτών των φαρµάκων, σε σχέση µε τους συντα-
ξιούχους ή τους ασφαλισµένους.

Απορώ …
ΒΕΡΑ ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ (Ε' Αντιπρόεδρος της Βουλής): Για τους

καρκινοπαθείς, σας είπα, κύριε Υπουργέ!
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Απορώ µε σας, κυρία Νικολαΐδου!
ΒΕΡΑ ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ (Ε' Αντιπρόεδρος της Βουλής): Όχι, να

µην απορείτε, κύριε Υπουργέ!
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Πραγµατικά θα πρέπει να σκέφτεστε αυτά που
λέτε! Στην προκειµένη περίπτωση, δεν ξέρετε τι λέτε!

ΒΕΡΑ ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ (Ε' Αντιπρόεδρος της Βουλής): Να είστε
λίγο πιο σεµνός, κύριε Υπουργέ, και σας παρακαλώ να ανακαλέ-
σετε!

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Είναι δυνατόν ο Υπουργός να κάνει αυτό που λέτε;

ΒΕΡΑ ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ (Ε' Αντιπρόεδρος της Βουλής): Σας λέω
εγώ.

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Με προσβάλλετε µ’ αυτό που λέτε!

ΒΕΡΑ ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ (Ε' Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ακούστε
µε, κύριε Υπουργέ! Ψάξτε το και ελάτε να ζητήσετε συγγνώµη.
Καρκινοπαθείς…

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Εσείς πρέπει να ζητήστε συγγνώµη!

ΒΕΡΑ ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ (Ε' Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ακούστε
µε, κύριε Υπουργέ! Καρκινοπαθείς έκοψαν τα φάρµακα…

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Πρέπει να ζητήσετε συγγνώµη! Λέτε τα πιο βαριά
λόγια!

ΒΕΡΑ ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ (Ε' Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ελέγξτε
το, κύριε Υπουργέ!

Η ογδονταπεντάρα εκτός από τον καρκίνο, έχει πίεση, ζάχαρο
και άλλα. Και της τα έκοψαν όλα! Ψάξτε το και ελάτε να µας
πείτε! Και να είστε πιο προσεκτικός!

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Εντάξει, κυρία Νικολαΐδου!

ΒΕΡΑ ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ (Ε' Αντιπρόεδρος της Βουλής): Μέχρι
τώρα και για ένα µεγάλο χρονικό διάστηµα δίνονταν δωρεάν και
τώρα κόπηκε αυτό!

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Παρακαλώ να κρατη-
θούν στα Πρακτικά αυτές οι παρατηρήσεις και του κυρίου
Υπουργού και της κ. Νικολαΐδου.
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Τώρα, βέβαια, παρακαλώ και τον κύριο Υπουργό και την κ. Νι-
κολαΐδου να µη δώσουν συνέχεια, γιατί έχω δώσει το λόγο στην
κ. Παπαδάκη, η οποία παρακαλείται να ξεκινήσει την οµιλία της.

Κυρία Παπανδρέου-Παπαδάκη, έχετε το λόγο.
ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝ∆ΡΕΟΥ-ΠΑΠΑ∆ΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πράγµατι η ση-

µερινή συζήτηση ήταν πάρα πολύ ζωντανή, πράγµα που δείχνει
ότι το Κοινοβούλιο είναι ένας «ζωντανός οργανισµός», όπως λέµε
εµείς στην ιατρική.

Σήµερα συζητήθηκαν πάρα πολλά θέµατα.
Θα ήθελα να αναφερθώ και εγώ στην επίσκεψη του Προέδρου

της Τουρκίας κ. Ερντογάν, για την οποία εµείς ήδη έχουµε πει
ότι είναι µία άκαιρη επίσκεψη. Εξάλλου, ο Πρόεδρός µας Γιώρ-
γος Καρατζαφέρης είχε κάνει ερώτηση και στον ίδιο τον Πρω-
θυπουργό.

Βλέπω ότι οι δύο Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι -και της Νέας
∆ηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ- έχουν αποχωρήσει.

Θα ήθελα να πω ότι όντως το πολιτικό σύστηµα σήµερα, δί-
καια ή άδικα, βάλλεται. Γι’ αυτό η θέση η δική µας είναι ξεκάθαρη
και έγκειται στο να χυθεί άπλετο φως. Εάν έχουν υπάρξει επίορ-
κοι πολιτικοί ή επίορκοι δηµόσιοι υπάλληλοι ή οποιοιδήποτε
έχουν συνεισφέρει σ’ αυτό το µπάχαλο που ζει σήµερα η χώρα
µας, αυτοί να κατονοµαστούν, να τιµωρηθούν παραδειγµατικά
και να δηµευθούν ει δυνατόν και οι περιουσίες τους!

Όµως, δεν δέχοµαι εγώ, ως πολιτικός επτά µηνών µόνο, περ-
νώντας στο δρόµο να είµαι µεταξύ των τριακοσίων Βουλευτών-
κλεφτών. ∆εν δέχοµαι, όπως λέει ο λαός µας, «µαζί µε τα ξερά να
καίγονται και τα χλωρά». Άπλετο φως και άµεσα! Αλλιώς το πο-
λιτικό σύστηµα δεν µπορεί να έχει το ανάστηµα και το ρόλο που
του πρέπει στη δηµοκρατία µας.

Θα αναφερθώ τώρα στο κύριο θέµα µας και στην ενδιαφέ-
ρουσα ερώτηση που έχει υποβάλει ο ΣΥΡΙΖΑ. Ειλικρινά, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα ζούµε σε µια εποχή, που κυρίως
τη χαρακτηρίζει η πρόοδος και η ανάπτυξη. Γι’ αυτό νοµίζω πως
το λιγότερο που θα µπορούσαµε σήµερα να συζητούµε -γιατί
είναι υποτιµητικό για τον πολιτισµό µας- είναι ανισότητες, δια-
κρίσεις και αδικίες µεταξύ των δύο φύλων, που, δυστυχώς, υπάρ-
χουν και στη χώρα µας.

Βεβαίως, δεν θα είµαι τόσο ισοπεδωτική, όσο η συνάδελφος
του Συνασπισµού, για να πω ότι στην Ελλάδα είµαστε έτη φωτός
πίσω, γιατί σίγουρα υπάρχουν ανισότητες και διακρίσεις µεταξύ
των φύλων, αλλά τα πράγµατα οπωσδήποτε είναι καλύτερα, αν
αναλογιστούµε, φυσικά, τι γινόταν πριν από κάποια χρόνια. Βε-
βαίως, πρέπει να τονίσω –και αυτός είναι ο ρόλος µας- ότι πρέ-
πει να γίνουν ακόµη πάρα πολλά και αυτή είναι η υποχρέωσή
µας.

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι πλέον αναµφισβή-
τητο γεγονός η ισότητα γυναικών και ανδρών, γιατί αυτό αποτε-
λεί µια βασική αρχή της δηµοκρατίας µας, µια µεγάλη γυναικεία
κατάκτηση. Είναι µια θεµελιώδης ανθρώπινη αξία, αλλά και δι-
καίωµα η ισότητα των δύο φύλων και, βεβαίως, η συµβολή της
γυναίκας στη σύγχρονη πολιτική, επιστηµονική, αλλά και επαγ-
γελµατική σκηνή είναι τεράστια, ενώ η προσφορά της σε όλους
τους τοµείς και τα πεδία της ανθρώπινης δραστηριότητας είναι
και ανεκτίµητη, αλλά και απαραίτητη.

Ευτυχώς, το φράγµα που υπήρχε σε βάρος της γυναίκας, η
προκατάληψη ενάντια στη γυναίκα υποχωρεί µε την πάροδο του
χρόνου και η γυναίκα παίρνει σταθερά τη θέση, που της αρµόζει
µέσα στην κοινωνική και επαγγελµατική κονίστρα, αλλά και στα
κέντρα λήψεως αποφάσεων και στην πολιτική σκηνή. Είναι γυ-
ναικείες κατακτήσεις µε αγώνες αιώνων.

Βεβαίως, υπάρχουν καταστάσεις που όλοι τις βιώνουµε καθη-
µερινά και πιθανώς είναι περισσότερες απ’ αυτές που γνωρί-
ζουµε –γιατί πάντοτε υπάρχει ο φόβος να δοθούν στη
δηµοσιότητα και άλλες καταστάσεις που περιγράφονται σήµερα
στην επίκαιρη επερώτηση που συζητάµε- όπως διακρίσεις εις
βάρος εγκύων γυναικών. Υπάρχουν, κύριε Υπουργέ. Βεβαίως,
δεν είναι στη χώρα µας σε τόσο µεγάλη έκταση, όπως σε άλλες
χώρες, αλλά και εδώ υπάρχουν διακρίσεις σε συζύγους.

Όµως, και εγώ θα έλεγα ότι οποιαδήποτε µορφή βίας, κακο-

ποίησης και εκµετάλλευσης εις βάρος της γυναίκας είναι κατα-
στάσεις απαράδεκτες, εγκληµατικές, δεν τιµούν κανένα και
οπωσδήποτε χρήζουν άµεσης, σκληρής τιµωρίας και αντιµετώ-
πισης.

Ας ελπίσουµε ότι µε το νέο νόµο που λέτε, κύριε Υπουργέ, θα
έχουµε πράγµατι τη δυνατότητα αυτές οι καταστάσεις εις βάρος
των γυναικών να αντιµετωπίζονται άµεσα και να µην περιµένουµε
να εκδικάζονται µετά από κάποια χρόνια που πλέον οι ίδιες οι γυ-
ναίκες κουράζονται και σταµατούν. Ας ελπίσουµε ότι στην πράξη
θα δούµε ότι εδώ θα έχουµε ένα θετικό αποτέλεσµα.

Πρώτιστα, νοµίζω ότι πρέπει και οφείλουµε σεβασµό στην
προσωπικότητα του ανθρώπου, σεβασµό στην προσωπικότητα
της γυναίκας. Και εδώ το κράτος, η πολιτεία οφείλουν να βρί-
σκουν τρόπους να δηµιουργούν όλες εκείνες τις δοµές και τις
ασφαλιστικές δικλείδες, για να προασπίζουν αυτό που λέγεται
γυναικεία προσωπικότητα.

∆εν θα αναφερθώ στο νόµο για την οικογένεια, που είπατε ότι
προτίθεται ο Υπουργός να τον φέρει στο άµεσο µέλλον και θα
µπορέσουµε εκεί και τις τοποθετήσεις µας ξεκάθαρα να κά-
νουµε. Αλλά θα πω εδώ ότι ζητάµε να αλλάξουν πράγµατα στην
κοινωνία µας, όταν έχουµε ξεχάσει τον πρωταρχικό ρόλο, που
σε αυτή την κοινωνία έχει η παιδεία και η οικογένεια.

Και θα σας πω, κύριε Υπουργέ και κάτι άλλο. Μου έρχονται
στο µυαλό αυτή τη στιγµή, τα λόγια από ένα µικρό ασθενή µου,
όταν µου περιέγραφε την οικογενειακή του κατάσταση. Μου
είπε, λοιπόν, το παιδί των έξι χρόνων: «εγώ είµαι ο άντρας που
έχει η οικογένεια και έχω και µια αδελφή, την οποία εγώ σαν
άντρας πρέπει να προστατεύσω, γιατί είναι κορίτσι και έχει λιγό-
τερο µυαλό». Αντιλαµβάνεστε, λοιπόν, όταν αυτό περνάει µέσα
από τη νοοτροπία της οικογένειας και της παιδείας, ότι δεν µπο-
ρούµε να µιλούµε για µια ευνοµούµενη κοινωνία, η οποία αποδί-
δει την ισότητα στα δύο φύλα.

Οι γυναίκες, όµως, που από τη φύση τους είναι δυνατές και
µετά από πολύχρονους αγώνες πέτυχαν να αναγνωριστεί η κοι-
νωνική ανισότητα, σαν ένα κοινωνικό πρόβληµα που χρειάζεται
άµεση αντιµετώπιση και βεβαίως, µπορώ να πω ότι σ’ έναν καλό
βαθµό κατόρθωσαν να την πετύχει, τη θεσµική µόνο θωράκιση
και κατοχύρωση της ισότητας των φύλων. Η ουσία, όµως, είναι,
όπως και εσείς αναφέρατε, κύριε Υπουργέ, τι γίνεται στην πράξη,
αν όλα αυτά τα νοµοθετήµατα –και υπάρχουν νοµοθετήµατα- γί-
νονται καθηµερινή πράξη, προς όφελος της γυναίκας.

Ο αγώνας των γυναικών πρέπει να συνεχιστεί γιατί δυστυχώς,
η ανισότητα παραµένει και στο θεσµικό πλαίσιο και στην πράξη.
Η ανισότητα των δύο φύλων µπορεί να έχει αµβλυνθεί και µπορεί
να έχει εκσυγχρονιστεί. Όµως, δεν έχει εκλείψει και αυτό είναι
το µεγάλο ζητούµενο. Και την ανισότητα αυτή, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, τη συναντούµε σε όλους τους κοινωνικούς τοµείς.
Τη συναντούµε, κατ’ αρχάς, µέσα στην οικογένεια µε την ενδο-
οικογενειακή βία, την εργασία -το µεγαλύτερο ποσοστό ανέργων
είναι γυναίκες- ή µε τη σεξουαλική παρενόχληση ή µε την από-
λυση, εάν η γυναίκα είναι έγκυος.

Στην πολιτική: Είναι µικρό το ποσοστό των γυναικών που συµ-
µετέχουν σήµερα σε όλους τους τοµείς της πολιτικής, από τη
Βουλή µέχρι τους δήµους και τις νοµαρχίες. Επίσης, στην εκ-
παίδευση, σε οµάδες της κοινωνίας µας, όπως για παράδειγµα οι
ροµά, που τα κορίτσια δεν πηγαίνουν στο σχολείο, δεν µαθαί-
νουν γράµµατα, ακριβώς γιατί είναι κορίτσια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα ήθελα κι εγώ, κύριε Πρόεδρε, το λόγο για δύο λεπτά.
Και στις χειρότερες, βέβαια, των περιπτώσεων απειλείται πολ-

λές φορές και η ίδια η ζωή της γυναίκας και έχουµε γνωστά πε-
ριστατικά. Τον περασµένο χρόνο νοµίζω ότι είχαµε τριανταπέντε
θανάτους γυναικών από βία.

Κυρίες και κύριοι, κλείνοντας θα ήθελα να τονίσω πως η γυ-
ναίκα σαν µητέρα, σαν σύζυγος, σαν εργαζόµενη, σαν άνθρωπος
του πνεύµατος, της επιστήµης, της πολιτικής, του καθηµερινού
γίγνεσθαι, ξέρει να αγωνίζεται για τον απλούστερο λόγο, γιατί µέ-
χρι σήµερα τίποτα δεν της έχει χαριστεί χωρίς αγώνα. Ξέρει να
απαιτεί και να διεκδικεί το σεβασµό και την αναγνώριση των δι-
καιωµάτων της. Συµπαραστάτες και φρουρούς πρέπει να έχει
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όλους εµάς, γιατί το αξίζει. Αλλά και η πολιτεία οφείλει, κύριε
Υπουργέ, να τη θωρακίσει και να την προστατεύσει.

Και βεβαίως, θα κάνω µια ερώτηση. Αυτό µας το είχε υποσχε-
θεί ο κύριος Υπουργός ∆ικαιοσύνης, όταν το Νοέµβρη συζητού-
σαµε εδώ για τη βία κατά των γυναικών. Μας είχε πει τότε ότι θα
είναι έτοιµο µέσα σε λίγο καιρό ένα εθνικό κέντρο δράσεως κα-
ταπολέµησης της βίας και γενικότερα της ανισότητας κατά των
γυναικών. Τι έγινε µε αυτό το κέντρο; Νοµίζω ότι πλέον είµαστε
στη φάση αποφάσεων, δράσεων και όχι µεγάλων λόγων και «θα».

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την κ.

Παπανδρέου- Παπαδάκη.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Κύριε Πρόεδρε, το λόγο για µια µικρή παρέµβαση.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): ∆ικαιούστε µια παρέµ-

βαση. Όχι µακρά, βεβαίως.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Ευχαριστώ.
Έχω αισθανθεί περίεργα µε την τοποθέτηση της κ. Νικο-

λαΐδου. ∆εν την κατάλαβα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): ∆εν είπαµε ότι το θέµα

τελείωσε;
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Υπάρχει, όµως, το θέµα της ουσίας. Τελείωσε η
αντέγκληση.

Κυρία Αντιπρόεδρε, σας ενηµερώνω µε τον πιο κατηγορηµα-
τικό τρόπο ότι δεν υπήρξε καµία αλλαγή νοµοθετική ή άλλη, σε
ό,τι αφορά την κάλυψη από τα ασφαλιστικά ταµεία των φαρµά-
κων για βαριές ασθένειες. Καµµία. ∆εν ξέρω τι εσείς µπορεί να
υπονοείτε απ’ ό,τι είπατε πριν. Φωνάζαµε και οι δύο.

∆εν άλλαξε η συµµετοχή των ασθενών στα φάρµακα για βα-
ριές ασθένειες. Όµως, συνέβη το εξής: Πολλές φορές οι γιατροί
συνταγογραφούσαν για να βοηθήσουν τους ασφαλισµένους,
µαζί µε τη συνταγή για ένα φάρµακο για βαριά ασθένεια, και
άλλα φάρµακα, τα οποία αφορούσαν την πίεση, άλλες ελαφρύ-
τερες ασθένειες για τις οποίες υπάρχει συµµετοχή. Αυτού του
είδους η συνταγογράφηση παρέσυρε και τα υπόλοιπα φάρµακα,
για τα οποία υπάρχει συµµετοχή, να µη χρεώνονται τελικά στον
ασθενή. ∆ηλαδή η συνταγή για φάρµακο που έχει να κάνει µε
βαριά ασθένεια, συµπαρέσυρε στο µηδέν τη συµµετοχή για άλλα
φάρµακα, για ελαφρότερες ασθένειες, που είναι 10% και 25%.
Αυτό δεν ήταν σωστό. ∆ηµιουργούσε µια επιπρόσθετη δαπάνη
για τους ασφαλιστικούς οργανισµούς της τάξεως του 20%. Με
εγκύκλιό του ο διοικητής του ΙΚΑ είπε ότι θα πρέπει κατά το νόµο
να γίνεται η συνταγογράφηση, άλλη συνταγή για φάρµακο που
απευθύνεται σε καρκινοπαθή, άλλη συνταγή για τα υπόλοιπα
φάρµακα, για τα οποία προβλέπεται συµµετοχή. ∆εν αλλάξαµε
τίποτα.

Θέλω να σας παρακαλέσω να σκεφτείτε και κάτι ακόµη. Πώς
σκεφτόµαστε όταν µας λέτε αυτά; Πώς σκεφτόµαστε όταν η
Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας σας η κ. Παπαρήγα,
ήταν αντίθετη στη θεώρηση που αναγκαστήκαµε να βάλουµε για
συνταγές άνω των 150 ευρώ;

Μέχρι να ολοκληρωθεί, στο τέλος του έτους το σύστηµα, της
ηλεκτρονικής πια συνταγογράφησης και όχι µόνο του ηλεκτρο-
νικού ελέγχου των συνταγών, θα αναγκαζόµαστε να πάµε ακόµη
και µε τον αραµπά για να συγκρατήσουµε µια φαρµακευτική δα-
πάνη που έχει φθάσει τα 5.000.000.000 ευρώ το 2009 για τα τα-
µεία, και για την οποία δεν έχουµε λεφτά, κυρία Νικολαΐδου. Κι
αν είχαµε ως κράτος, δεν θα έπρεπε να τα δίνουµε για τη συ-
ναλλαγή, το όργιο της σπατάλης και τους απατεώνες. Ακόµη και
ο ίδιος ο Σύνδεσµος Επιχειρήσεων και Βιοµηχανιών θα σας έλεγε
ότι δεν θα είναι και τόσο περήφανος για ορισµένα µέλη του, που
λειτουργούν σ’ αυτό το πλαίσιο. Απορεί κανείς µε τη στάση σας.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

ΒΕΡΑ ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ (Ε' Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κύριε
Πρόεδρε, το λόγο, παρακαλώ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ορίστε, έχετε το λόγο.
ΒΕΡΑ ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ (Ε' Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κατ’

αρχάς, κύριε Υπουργέ, φωνάζαµε, είπατε, και οι δυο. Εγώ ήµουν

προσεκτική και δεν σας έβρισα. Αυτό που είπατε εσείς…
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Με προσβάλατε.
ΒΕΡΑ ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ (Ε' Αντιπρόεδρος της Βουλής): Σας είπα

να µην είστε προκλητικός και να µη χαίρεστε.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Να µη χαίροµαι που είχαµε µείωση των τιµών;
ΒΕΡΑ ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ (Ε' Αντιπρόεδρος της Βουλής): Να µη

χαίρεστε, διότι το παράδειγµα που σας ανέφερα είναι και αλη-
θινό. Κάνατε τώρα µια διευκρίνιση.

Η ουσία είναι µία: Αυτή τη στιγµή, κοινωνικό κράτος µηδέν.
Απέναντι σ’ ένα συνταξιούχο των 550 ευρώ, που µέχρι χθες
έπαιρνε τα φάρµακά του σαν καρκινοπαθής δωρεάν είτε γιατί ο
γιατρός έκανε λάθος είτε δεν ξέρω εγώ τι καινούργια εγκύκλιο
εξέδωσε ο διοικητής του ΙΚΑ -εσείς τον ελέγχετε- το πρόβληµα
επί της ουσίας είναι ότι δεν υπάρχει κοινωνικό κράτος.

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Αν δεν ξέρετε κάποια πράγµατα, να µη µιλάτε.

ΒΕΡΑ ΝΙΚΟΛΑΪ∆ΟΥ (Ε' Αντιπρόεδρος της Βουλής): Αυτή
είναι η πραγµατικότητα. ∆είτε την, διορθώστε την και τίποτα πα-
ραπάνω.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Η ευαισθησία του κυ-
ρίου Υπουργού, τον οδήγησε να δώσει χρήσιµη διευκρίνιση πάνω
στο νόηµα των λόγων του και στη στάση του, απαντώντας σε
σας. ∆εν υπάρχει θέµα να εντείνουµε τα πράγµατα.

Εισερχόµεθα τώρα στον κύκλο των δευτερολογιών.
Θέλω να πω στους αγαπητούς συναδέλφους ότι κάναµε µία

συζήτηση σχεδόν µε καταργηµένη την κλεψύδρα -αν εξαιρέσει
κανείς τον κ. Μoυλόπουλο, του οποίου ο λόγος ήταν σαφής και
ευσύνοπτος και εν τίνι µέτρω του κ. Παπαδηµούλη, του οποίου η
υπέρβαση ήταν πολύ συµβατική- από πέντε λεπτά, σε έξι λεπτά
και είκοσι πέντε δευτερόλεπτα, όπως έχουν κρατήσει εδώ τις
σχολαστικές παρατηρήσεις οι συνεργάτες µας.

Θέλω τώρα, που µπαίνουµε στον κύκλο των δευτερολογιών,
να είµαστε µε αυτοσυγκράτηση, για να µη µακραίνουµε πολύ το
χρόνο. Το Σώµα έχει καταπονηθεί, δηλαδή οι επερωτώντες Βου-
λευτές και ο κύριος Υπουργός κατά βάση. Έτσι, προτείνω να τη-
ρηθεί ο χρόνος και µάλιστα, µε µεγαλύτερη αυτοσυγκράτηση
από πλευράς επερωτώντων.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Εγώ είχα λιγότερο χρόνο, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Το σηµείωσα, ότι ήσα-
σταν εντός των ορίων και ότι ο λόγος σας ήταν σαφής και ευσύ-
νοπτος.

Το λόγο έχει τώρα η πρώτη επερωτώσα, η κ. Ηρώ ∆ιώτη, για
να δευτερολογήσει µε χρόνο πέντε λεπτά.

ΗΡΩ ∆ΙΩΤΗ: Ούτε ενάµιση λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να κάνω τρία σχόλια.
Επειδή η ειρωνεία σήµερα σε αυτή την Αίθουσα περίσσεψε,

θα ήθελα να σας ευχαριστήσω που αφιερώσατε τρεισήµισι ολό-
κληρα λεπτά για να απαντήσετε στα ερωτήµατα που θέσαµε ως
Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ. Επίσης, να σας ευχαρι-
στήσω που στα είκοσι τρία λεπτά της πρωτολογίας σας χρησι-
µοποιήσατε τρεις φορές τη λέξη «γυναίκα», σε µιαν επερώτηση,
που ανοίγει ολόκληρο το γυναικείο ζήτηµα.

Σχόλιο δεύτερο: ∆εν έχουµε το ολιγοπώλιο της καλής καρδιάς
στην Αριστερά, κύριε Υπουργέ. ∆εν είµαστε στην Αριστερά,
επειδή είµαστε καλοί άνθρωποι ούτε επειδή είµαστε ελεήµονες
ούτε επειδή είµαστε φιλάνθρωποι. Είµαστε στην Αριστερά, γιατί
επιδιώκουµε µια δίκαιη κοινωνία. Αλλά µάλλον η λέξη, κύριε
Υπουργέ, έχει εκλείψει από το λεξιλόγιό σας ή καλύτερα εκφυ-
λίστηκε από τις πολιτικές σας επιλογές και από τα µέτρα, τα
οποία λαµβάνετε.

Σχόλιο τρίτο και κλείνω: Φοβάµαι, κύριε Υπουργέ, ότι δεν
ακούτε. Ποτέ δεν ακούτε τι σας λέµε, όχι µόνο εµείς, αλλά δεν
ακούτε τι σας λέει η κοινωνία. Και ο δρόµος που έχετε πάρει για
ξεθεµελίωση όλων των δικαιωµάτων των εργαζοµένων, των νέων,
των γυναικών, για τις οποίες έγινε σήµερα αυτή η επερώτηση, ο
δρόµος που δεν είναι µονόδροµος, όπως συνέχεια ισχυρίζεστε,
δεν θα σας βγάλει σε καλό προορισµό. Και το χειρότερο είναι ότι
δεν θα βγάλει σε καλό προορισµό την κοινωνία. Μην απατάσθε,
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όµως. Η κοινωνία θα απαντήσει. Και εύχοµαι να ακούσατε την
αρχική εισήγηση για τις γυναίκες της Αργεντινής. Οι γυναίκες
της Αργεντινής, λοιπόν, έδωσαν τη δική τους απάντηση. Μένει
να τη δώσει και η ελληνική κοινωνία. Και σε αντίθεση µε τις δικές
σας απαντήσεις, η ελληνική κοινωνία, κύριε Υπουργέ, θα σας
δώσει απάντηση και θα είναι και πληρωµένη!

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την κ.
Ηρώ ∆ιώτη. Ιδιαιτέρως την ευχαριστούµε, γιατί έλαβε υπ’ όψιν
της την παράκλησή µου και οργάνωσε την παρέµβασή της στο
συντοµότερο δυνατό χρόνο.

Παρακαλείται τώρα να λάβει το λόγο ο δεύτερος επερωτών, κ.
Αθανάσιος Λεβέντης.

Κύριε Λεβέντη, έχετε το λόγο για τρία λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ (Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ευ-

χαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Συζητάµε για τις γυναίκες σήµερα. Μπήκανε όµως κι άλλα θέ-

µατα και δυστυχώς, δεν µπορεί κανένας να τα αποφύγει.
Ειδικότερα, να ξεκινήσουµε από αυτό που θέσατε, κύριε

Υπουργέ, για τα φάρµακα. Είναι γεγονός ότι στην Ελλάδα γίνε-
ται κατάχρηση, όσον αφορά τα φάρµακα. Και αυτή η κατάχρηση
οφείλεται σε πολλά αίτια, ένα από τα οποία είναι η ανασφάλεια
που νιώθουν ασθενείς, οικείοι και γιατροί. Και λέω και για τους
γιατρούς, γιατί πολλές φορές, χωρίς να ξέρει κανείς τα αποτε-
λέσµατα, δίνει ένα αντιβιοτικό, γιατί φοβάται µην συµβεί κάτι και
γιατί έχουν παρατηρηθεί περιπτώσεις όπου πήγαν στα δικαστή-
ρια. Και σου λέει: Γιατί δεν έδινες το τάδε αντιβιοτικό, ετούτο ή
εκείνο; ∆ηµιουργείται έτσι ένας φαύλος κύκλος, από τον οποίο
δεν µπορούµε να ξεφύγουµε. Εδώ υπεισέρχονται και οι φαρµα-
κευτικές εταιρείες, οι οποίες σαν κακές Σειρήνες οδηγούν τα
πράγµατα προς διάφορες κατευθύνσεις, όπου παρεµβαίνουν
διαπλοκές, µίζες και όλα τα συναφή που ανθούν στον τόπο µας.

Εποµένως, εδώ πρέπει να δούµε συνολικά το πρόβληµα, αλλά
σε καµµία περίπτωση, κύριε Υπουργέ, δεν πρέπει να στερούνται
ενός φαρµάκου οι ασθενείς που έχουν ανάγκη αυτού του φαρ-
µάκου για τον α' ή β' λόγο, γιατί γίνονται οικονοµίες.

Πρέπει να πω ότι γίνονται απαράδεκτες οικονοµίες, κύριε
Υπουργέ. Παραδείγµατος χάριν για τα εµβόλια, από την εποχή
της Νέας ∆ηµοκρατίας θεσπίστηκε σε κάποια από τα εµβόλια να
έχουν συµµετοχή οι εµβολιαζόµενοι. Τα εµβόλια είναι υποχρεω-
τικά για να προστατευθεί το άτοµο, αλλά και για να προστατευ-
θούν οι άλλοι. Αν δεν κάνει τον εµβολιασµό ο Λεβέντης, µπορεί
να «κολλήσει» ο Πολύδωρας και αυτό να έχει συνέπειες. Αυτό,
λοιπόν, πρέπει να ληφθεί σοβαρά υπ’ όψιν.

∆εύτερον, είπατε για τα αντικαρκινικά. Όντως, τα αντικαρκι-
νικά φάρµακα προσφέρονται δωρεάν, όµως ο καρκινοπαθής,
κύριε Υπουργέ, δεν είναι µόνο καρκινοπαθής. Έχει και άλλα προ-
βλήµατα, έχει την καρδιά του, έχει το ζάχαρό του. Γι’ αυτά πρέ-
πει να πληρώσει συµµετοχή. Ένας ασφαλισµένος συνταξιούχος
δεν έχει αυτά τα περιθώρια, να το ξέρετε αυτό. Εδώ πρέπει να
ληφθεί πρόνοια, ώστε να µην έχουµε τέτοια σοβαρότατα προ-
βλήµατα.

Επίσης υπάρχει ένα άλλο θέµα. Είπατε κάποια στιγµή εδώ
πέρα «είστε υπέρµαχοι του πελατειακού κράτους» κ.λπ. και σ’
αυτή την Αίθουσα έχει καλλιεργηθεί από την πλευρά της Κυβέρ-
νησης και ειδικότερα από την πλευρά του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού η εντύπωση ότι για τα κακά και τα ανάποδα που
συµβαίνουν σ’ αυτό τον τόπο, κατά κύριο λόγο φταίει η Αρι-
στερά. Αυτό δεν έχει καµµία σχέση µε την πραγµατικότητα. Μά-
λιστα, είπατε και «τέρµα στην εποχή των Μαυρογιαλούρων».

Κύριε Υπουργέ, όπως ξέρετε πολύ καλύτερα από µένα, ο Μαυ-
ρογιαλούρος ήταν Υπουργός. Η Αριστερά δεν έχει Υπουργούς
και δεν έχει όλα αυτά τα χρόνια ευθύνες, όσον αφορά τις κυ-
βερνητικές διαδικασίες. Εποµένως, µην απευθύνεστε στην Αρι-
στερά, λέγοντας «τέρµα στους Μαυρογιαλούρους». Απευθυν-
θείτε εκεί που όντως υπάρχει θέµα, δηλαδή στα δύο κόµµατα του
δικοµµατισµού, Νέα ∆ηµοκρατία και ΠΑΣΟΚ.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): ∆ύο παρατηρήσεις,

κύριε Λεβέντη. Πρώτον, να µην αρρωστήσετε και δεύτερον να
µην «κολλήσετε» κι εµένα. Αυτή είναι η µία παρατήρηση.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ: Πείτε το στον κύριο Υπουργό, για
να δώσει δωρεάν εµβόλια!

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Τα περί εµβολίων ισχύ-
ουν, αλλά καταλαβαίνετε, να κρατάµε και αποστάσεις ασφαλείας
από τα πράγµατα.

∆εύτερον, για τους σινεφίλ και µάλιστα του καλού παλιού ελ-
ληνικού σινεµά, ο Μαυρογιαλούρος δεν ήταν πρωταγωνιστής
Υπουργός µε αρνητικό πρόσηµο. Εν τέλει ο Μαυρογιαλούρος
ήταν ένας θετικός ρόλος σ’ ένα κοινωνικό περιβάλλον πολύ
άστατο και προβληµατικό.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Μοναχικός όµως!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Σας θυµίζω, για την

αποκατάσταση της αλήθειας, ότι στην ιστορική αξιολόγηση του
φαινοµένου και του συγκεκριµένου έργου ο Μαυρογιαλούρος
ήταν µε θετικό πρόσηµο στη διδασκαλία των χαρακτήρων του
έργου.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ: Όταν είδε το φως του, όταν παραι-
τήθηκε από Υπουργός.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Παραιτήθη όταν τα
είδε, δηλαδή έκανε µακρά θητεία ως θύµα ενός περιβάλλοντος.
Σε αυτό δεν φαντάζοµαι να αντιλέγει κανείς.

Παρακαλείται ο κ. Βασίλειος Μουλόπουλος να λάβει το λόγο
για τρία λεπτά, εάν επιθυµεί.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Για λιγότερο, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ασφαλώς υπάρχει τείχος µεταξύ µας. Εγώ θα

έλεγα όχι τείχος, αλλά τείχη και τάφροι. Σήµερα το διαπιστώσαµε
αυτό για µία ακόµα φορά. Υπάρχει τείχος, όχι µόνο γιατί εσείς κι
εµείς εκπροσωπούµε και υπερασπιζόµαστε αντίθετα ταξικά συµ-
φέροντα, αλλά γιατί εξακολουθείτε να µιλάτε «µαυρογιαλούρικα»
µε το αρνητικό πρόσηµο –το εννοώ- µε συνεχή «θα», όπως και
σήµερα. ∆εν κατάλαβα τι είπατε. Αν τα πράγµατα –όπως ελπί-
ζετε- πάνε καλά, θα καταργήσετε αυτά τα µέτρα που έχετε πάρει,
δηλαδή θα ξαναδώσετε τον δέκατο τρίτο και τον δέκατο τέταρτο
µισθό και θα ξαναδώσετε τα επιδόµατα; Τι είπατε σήµερα; Ήταν
πολύ θολό και νοµίζω ότι θα πρέπει να διευκρινίσετε τι εννοού-
σατε.

Εγώ διαπιστώνω ότι εξακολουθείτε να παραπλανάτε και να
«πουλάτε φύκια για µεταξωτές κορδέλες». Θα έλεγα ότι µάταια
προσπαθείτε να καταστήσετε συνυπεύθυνη την Αριστερά, όπως
προσπαθήσατε σήµερα, για την κατάσταση της χώρας, γιατί η
Αριστερά δεν κυβέρνησε. Ναι, εµείς ψηφίσαµε πάντοτε ό,τι ήταν
υπέρ των εργαζοµένων και θα συνεχίσουµε να το κάνουµε αυτό,
αλλά συνεχίζετε να προσπαθείτε να µας εµπλέξετε σε µία κατά-
σταση, όταν εµείς δεν συµµετείχαµε στη διαφθορά, όπως είναι
κοινή διαπίστωση όλων πλέον εδώ µέσα ότι υπήρχε.

Σας υπενθυµίζω και τελειώνω µε αυτό ότι τα αιτήµατα «Να µπει
κάποιος φυλακή» και «Φέρτε πίσω τα κλεµµένα», δεν απευθύνο-
νται στην Αριστερά.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Μουλόπουλο.

Παρακαλείται ο κ. Θεόδωρος ∆ρίτσας να λάβει το λόγο για να
δευτερολογήσει για τρία λεπτά.

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ∆ΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να πω στον κύριο Υπουργό, κύριε Πρόεδρε, σε

σχέση µε το θέµα των φαρµάκων που επέλεξε να του δώσει µε-
γάλη διάσταση στη σηµερινή µας συζήτηση, αν και δεν ήταν
θέµα της σηµερινής επερώτησης, ότι όντως υπάρχουν πάρα
πολλά ζητήµατα, όµως, η περίπτωση, για παράδειγµα, όπως ανέ-
φερε ήδη ο συνάδελφος µου και σύντροφος κ. Λεβέντης, του εάν
πρέπει οι καρκινοπαθείς να πληρώνουν τη συµµετοχή για τις
άλλες παθήσεις που πολύ συχνά έχουν και που πολλές από
αυτές παράγονται δευτερογενώς από την πάθησή τους ή επι-
δεινώνονται, είναι ένα θέµα ανοιχτό.

Το εάν πρέπει ο ∆ιοικητής αυτήν τη στιγµή του ΙΚΑ να αυστη-
ροποιήσει τις διατάξεις, ώστε να πληρώνουν συµµετοχή, δεν
είναι αποκατάσταση των θεσµών, της νοµιµότητας και του ελέγ-
χου. Είναι επιβάρυνση του κόσµου, ο οποίος πλήττεται και έχει
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ανάγκη. Είναι υποβάθµιση του κοινωνικού κράτους.
Κατά τα άλλα, ισχύουν τα ζητήµατα που αναφέρονται στο εάν

θα ακουστούν ονόµατα. Ονόµατα δεν πρέπει να ακουστούν για
το διεθνές σκάνδαλο των εµβολίων της νέας γρίπης; ∆εν πρέπει
να ακουστούν για διάφορα;

Αλλά δεν είναι εκεί το πρόβληµα. Το πρόβληµα, πιστέψτε µε,
και από την πλευρά της Αριστεράς και από την πλευρά τη δική
µου δεν είναι να µετατρέψουµε την ελληνική κοινωνία σε «ρω-
µαϊκή αρένα» δακτυλοδεικτούµενων ενόχων -οι ένοχοι µπορούν
να διωχθούν, να προβλεφθούν όλες οι κυρώσεις και να µπει
µπροστά η διαδικασία- κυρίως είναι ποιες ασφαλιστικές δικλίδες
µπορούν να αναπτυχθούν, ώστε να µην επαναληφθούν τέτοιου
είδους φαινόµενα.

Και στην εισφοροδιαφυγή, oκτακόσιες χιλιάδες εισφοροδια-
φεύγοντες ανέφερε προηγουµένως ο κύριος Υπουργός. Θα δη-
µοσιεύσουµε οκτακόσιες χιλιάδες ονόµατα; Αλλού βρίσκεται η
έµφαση και η αιχµή του προβλήµατος, να εξασφαλίσουµε να µην
αναπαράγεται η εισφοροδιαφυγή, η φοροδιαφυγή, η εισφορο-
κλοπή και όλα αυτά τα ζητήµατα.

Εκεί χρειάζονται παρεµβάσεις, όπως ακριβώς χρειάζονται πα-
ρεµβάσεις, όχι απλώς νοµοθετικές ρυθµίσεις, για το πώς µία αν-
δροκρατούµενη κοινωνία, που σηµαίνει µία κοινωνία διακρίσεων,
µπορεί να αναπτύξει και πολιτικά και κοινωνικά, αλλά κύρια –για
την ευθύνη του κράτους και των κυβερνήσεων µιλάµε σήµερα-
µηχανισµούς ανατροπής αυτών των διακρίσεων και όχι µόνο
πολύ συχνά ατελέσφορες ή και υποκριτικές νοµοθετικές ρυθµί-
σεις.

Οι γυναίκες προσπαθούν µόνες τους. Και εδώ είναι που χρει-
άζονται οι παρεµβάσεις, οι έλεγχοι, η επιβολή. ∆εν είναι δυνατόν
να λέµε ότι είναι όραµα η µάχη για την ίση αµοιβή. Πρέπει να
υπάρχουν κυβερνήσεις λαοπρόβλητες, στηριγµένες στην κοινω-
νική δυναµική, στηριγµένες στο κίνηµα των γυναικών, να απολο-
γούνται σε αυτά τα κινήµατα των γυναικείων δικαιωµάτων, να
στηρίζονται ταυτόχρονα σε αυτά, για να επιβάλλουν την ίση
αµοιβή παντού, για να µην έχουµε νέες Κούνεβα, για να µην
έχουµε βία εις βάρος των γυναικών. Αλλιώς είναι τακτική Πόντιου
Πιλάτου –και δεν αναφέροµαι σε εσάς προσωπικά, κύριε
Υπουργέ.

Εδώ έχουµε καίρια ζητήµατα. Ασκείται η πολιτική εξουσία;
Είναι συµβατή µε την εκπροσώπηση των κοινωνικών αναγκών;
Στηρίζεται στην ενεργό δράση των κοινωνικών κινηµάτων, που
διεκδικούν ορθώς τέτοιου είδους όχι ανατροπές, αλλά βελτιώ-
σεις, ή απλώς φοβόµαστε την κοινωνική δυναµική και λέµε «αφή-
στε µας, ως κυβέρνηση έχουµε ευθύνη και θα τα κάνουµε όλα
καλά.»;

Αυτό δεν είναι αριστερή πολιτική. ∆εν είναι καν σοσιαλδηµο-
κρατική πολιτική, κύριε Υπουργέ. Η κοινωνία πρέπει να µιλάει και
να είναι παρούσα και οι κυβερνήσεις να ενισχύουν αυτό το
παρόν, για να έχουµε αποτελέσµατα. Και αυτό δεν το κάνετε.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
∆ρίτσα.

Παρακαλείται ο κ. ∆ηµήτρης Παπαδηµούλης από τους επε-
ρωτώντες συναδέλφους να κλείσει τον κατάλογο των δευτερο-
λογιών. Θα ακολουθήσει η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του
ΣΥΡΙΖΑ.

Ορίστε, κύριε Παπαδηµούλη, έχετε το λόγο.
∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑ∆ΗΜΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πρώτα απ’ όλα µία λέξη για το γεγονός της ηµέρας. Σήµερα

συναντιέται ο Έλληνας Πρωθυπουργός µε τον Τούρκο Πρωθυ-
πουργό. Εµείς λέµε ότι είναι µία ιστορική ευκαιρία για µια συµ-
φωνία υπέρ και του ελληνικού λαού και του τουρκικού λαού. Με
αµοιβαία δραστική µείωση των εξοπλισµών µπορεί να εξοικονο-
µηθούν δισεκατοµµύρια ευρώ, που να είναι ένα µέρισµα ειρήνης,
ανάπτυξης, στήριξης των ασθενέστερων και ενίσχυσης του κοι-
νωνικού κράτους και µία απάντηση στο προεκλογικό «λεφτά
υπάρχουν», που το ξεχάσατε.

Ένα δεύτερο σχόλιο. Η απόσταση, κύριε Υπουργέ, ανάµεσα
στα τρία «δεν» που προεκλογικά µας λέγατε για το ασφαλιστικό
και στο ασφαλιστικό νοµοσχέδιο που µας παρουσιάζετε σήµερα,

είναι ακριβώς όση ανάµεσα στο προεκλογικό «λεφτά υπάρχουν»
και στο δικό σας µετεκλογικό «δεν υπάρχει σάλιο».

Τρίτον, είναι απαράδεκτο να φορτώνετε τις πελατειακές σας
πρακτικές που ξεσάλωσαν δεκαετίες –Νέα ∆ηµοκρατία, ΠΑΣΟΚ,
ΠΑΣΟΚ, Νέα ∆ηµοκρατία- που έφθασαν την Ελλάδα στο χείλος
της χρεοκοπίας, που έφτιαξαν ένα πελατειακό κράτος µε ακραίο
κοµµατισµό, στην Αριστερά. Και είναι επικίνδυνο, ο Κοινοβου-
λευτικός σας Εκπρόσωπος να αποδίδει σε µία δηµοκρατική κοι-
νοβουλευτική δύναµη που εκπροσωπεί εδώ εκατοντάδες
χιλιάδες πολίτες τη στρατηγική του χάους. Είναι προτιµότερο
αντί να καταγγέλλεται την πολιτική των «Μαυρογιαλούρων» να
θυµηθείτε τη θετική πράξη του «Μαυρογιαλούρου», που στο
τέλος παραιτήθηκε. ∆εν βλέπω και καµµία ευαισθησία εδώ για
παραιτήσεις.

Τέλος, για την έκρηξη της φαρµακευτικής δαπάνης έχετε µισή-
µισή την ευθύνη µε τη Νέα ∆ηµοκρατία. Στοιχεία: Από το 2000
µέχρι και το 2009 η αύξηση της φαρµακευτικής δαπάνης πήγε
στο 513%. Μισή ευθύνη στη Νέα ∆ηµοκρατία, µισή ευθύνη στο
ΠΑΣΟΚ. Την ίδια εποχή στην Ισπανία ήταν πέντε φορές λιγότερη.
Και αυτό οφείλεται σε ένα τρύπιο κράτος και σε ένα αδύναµο
κοινωνικό κράτος, από τις τρύπες του οποίου περνάει η δια-
φθορά και η διαπλοκή.

Και µην λέτε: «Θα τα κάνουµε». Έχετε ψηφίσει νόµο, κύριε
Υπουργέ, από το 1996, µε Κυβέρνηση Σηµίτη, που προέβλεπε δι-
πλογραφικά, ισολογισµούς και µηχανοργάνωση στα δηµόσια νο-
σοκοµεία και ακόµη τώρα, δεκαπέντε χρόνια µετά, δεν έχει γίνει
τίποτε.

Και στο point-system του κ. Πάγκαλου γι’ αυτή τη δράση που
έπρεπε να εφαρµοστεί δεκαπέντε χρόνια πριν, υπάρχει η φράση
«είναι σε εξέλιξη». Αντί, λοιπόν, να κουνάτε το δάκτυλο προς τα
αριστερά, φορτώνοντάς µας πράγµατα που δεν µας αντιστοι-
χούν και για τα οποία δεν είµαστε υπεύθυνοι – δεν είµαστε τέ-
λειοι, αλλά δεν τα φτιάξαµε εµείς αυτά τα πράγµατα – να
κοιτάξτε να κάνετε µια έµπρακτη αυτοκριτική.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Παπαδηµούλη.

∆εν µπορώ παρά να επισηµειώσω ότι, καθώς φέρνει και την
ευρωπαϊκή αύρα, γίνεται ασθενές το συγκριτικό επιχείρηµα -µε-
ρικώς έχει την αξία του- ότι έτσι ήταν η κατάσταση εδώ για τα
φάρµακα, ενώ στην Ισπανία ήταν διαφορετική. Τώρα, καθώς βλέ-
πουµε αυτή την περιδίνηση της χρηµατοπιστωτικής κρίσης και
στην Ισπανία και στην Πορτογαλία, συγκριτικές αναφορές είναι
µάλλον επισφαλείς. Ισχύουν στο µέρος, αλλά ήθελα να το πα-
ραθέσω αυτό στη συζήτηση.

Τώρα καλώ την Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπο του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς, κ. Ευαγγελία Αµµανατίδου-Πα-
σχαλίδου, για δευτερολογία, µε αυτοσυγκράτηση.

ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙ∆ΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙ∆ΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Ασχοληθήκαµε σήµερα, αφού το ανοίξατε εσείς, κύριε
Υπουργέ, µε τη µείωση της κατανάλωσης των φαρµάκων.

Να θέσω εγώ ένα άλλο θέµα: τα ποσοστά κατάθλιψης στον
πληθυσµό συνεχώς αυξάνονται και ιδιαίτερα στον γυναικείο πλη-
θυσµό. Και γνωρίζετε όλοι ότι ειδικά µετά από µια συγκεκριµένη
περίοδο της γυναίκας, από την εµµηνόπαυση, για να τα λέµε
όπως είναι, είναι ακόµη πιο ανεβασµένα τα ποσοστά της κατά-
θλιψης. Αυτό σηµαίνει ότι και τα ασφαλιστικά ταµεία θα πρέπει
να έχουν µια ανάλογη φροντίδα για τα άτοµα τα οποία ασθενούν.

Τώρα µε τα µέτρα που έχετε πάρει και µε την αυξανόµενη
ανεργία, θα έχουµε πολύ µεγαλύτερη επιβάρυνση των ασφαλι-
στικών ταµείων, διότι οι ασθένειες που έρχονται από το στρες
και από το άγχος των εργαζοµένων ή των ανέργων και τα οικο-
νοµικά προβλήµατα που θα γίνουν ακόµη πιο εκρηκτικά, θα φέ-
ρουν και άλλες ασθένειες.

Ανεβάζετε τα συνταξιοδοτικά όρια, που σηµαίνει ότι θα επιβα-
ρυνθούν, µε αυτή την έννοια που το λέω, τα ασφαλιστικά ταµεία.
∆εν πρόκειται να µειωθούν οι εισφορές των ασφαλιστικών τα-
µείων, κύριε Υπουργέ. Γιατί τα βλέπετε ανάποδα τα πράγµατα;
Είναι τελείως ανάποδα. Μήπως έτσι βολεύει την ιδιωτική ασφά-
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λιση; Θεωρούµε ότι όλη αυτή η πολιτική δεν εµπεριέχει το κοι-
νωνικό κριτήριο. Το εκχωρείτε αλλού, στους ιδιώτες.

Μιλάµε για την επερώτηση για τις γυναίκες και θα έπρεπε σή-
µερα εδώ οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι των δύο κοµµάτων,
και του ΠΑΣΟΚ και της Νέας ∆ηµοκρατίας, τουλάχιστον να ήταν
γυναίκες. Και µάλιστα ο κ. Μαρκόπουλος, Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας, αναφέρθηκε στην κ. Τσου-
µάνη-Σπέντζα, η οποία ήταν στην Γραµµατεία Ισότητας για πολλά
χρόνια και είναι Βουλευτής από το 2009 και έλεγε: «µου τα έλεγε
στο αυτί».

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Όχι έτσι. Είπε «συνερ-
γαζόµαστε και µε συµβούλευσε».

ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙ∆ΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙ∆ΟΥ: Καταλαβαίνετε πάρα
πολύ καλά.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Όχι, δεν το καταλα-
βαίνω. Θα το δεχθούµε όπως το είπε.

ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙ∆ΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙ∆ΟΥ: Θέλω να φέρω την
κουβέντα στα κέντρα λήψης αποφάσεων. Τι πρόσβαση έχει η γυ-
ναίκα στα κέντρα λήψης των αποφάσεων; Και έφτασαν οι γυναι-
κείες οργανώσεις να βάζουν το θέµα της ποσόστωσης, για να
µπορούν να έχουν πρόσβαση εκεί. Γιατί δεν είχαν πρόσβαση σε
όλα τα προηγούµενα που συζητούσαµε εδώ από τη δική µας τη
µεριά, διότι από την πλευρά του Υπουργείου δεν αναφέρθηκαν
πολλά από τα καυστικά θέµατα που βάλαµε στην επερώτησή µας
για τις γυναίκες, αλλά αναλωθήκαµε περισσότερο σε άλλα θέ-
µατα.

Υπάρχει και αυτό το θέµα. Στα κέντα λήψης των αποφάσεων,
ποια είναι η πρόσβαση; Εδώ είχαµε φθάσει γυναίκες Βουλευτίνες
της Εθνικής Αντιπροσωπείας, στην προηγούµενη κοινοβουλευ-
τική περίοδο, να καταθέσουµε µία πρόταση, συνυπογράφοντας
απ’ όλα τα κόµµατα, ώστε να µπορούν να έχουν γυναίκες πρό-
σβαση στα ερευνητικά κέντρα, στα διοικητικά συµβούλια.

Άρα, ο αποκλεισµός των γυναικών και η χρησιµοποίησή τους
από πάρα πολλές δοµές ενός κράτους, και δη του ελληνικού
κράτους, είναι ελάχιστες.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Πρέπει να σας θυµίσω
ότι ιδιαίτερα για την πολιτική δεν είναι υπόθεση νοµοθετικών
προβλέψεων και ρυθµίσεων -υπάρχουν και µε τις ποσοστώσεις-
αλλά είναι κοινωνικό…

ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙ∆ΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙ∆ΟΥ: Σε µία ανδροκρατού-
µενη κοινωνία, όταν η γυναίκα είναι φορτωµένη µε χίλια άλλα
πράγµατα που θα πρέπει να τρέχει σαν τη «Μαίρη Παναγιω-
ταρά»…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Αποδέχοµαι ως αιτία,
έτσι όπως το διατυπώνετε, τους µη ευνοϊκούς ρυθµούς της κοι-
νωνικής µας λειτουργίας, αλλά µην υπερτιµούµε τις δυνάµεις και
τις δυνατότητές µας, ότι µε µία νοµοθετική ρύθµιση θα λύσουµε
το πρόβληµα.

ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙ∆ΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙ∆ΟΥ: Είπα ακριβώς…
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Η κοινωνική ζύµωση,

ώστε να έρθει σε ορθολογικότερους ρυθµούς, είναι που θα πρέ-
πει να γίνει...

ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙ∆ΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙ∆ΟΥ: Έχετε δίκιο, κύριε
Πρόεδρε…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Και εσείς.
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙ∆ΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙ∆ΟΥ: Όµως, θα πρέπει,

πρώτα απ’ όλα, οι κυβερνήσεις και τα πολιτικά κόµµατα να δί-
νουν τις δυνατότητες στις γυναίκες.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ναι, βέβαια.
ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙ∆ΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙ∆ΟΥ: Και εκεί πήγαινε το

«γιατί οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι σήµερα ήταν άνδρες».
Θέλω να πω, τώρα που γίνεται και η περικοπή των βαρέων και

ανθυγιεινών και επικίνδυνων επαγγελµάτων και άλλων, ότι και για
τους άνδρες και για τις γυναίκες υπάρχουν επαγγέλµατα επικιν-
δυνότητας τα οποία εξαιρούνται. Οι αστυνοµικοί δεν κατατάσ-
σονται στην επικινδυνότητα του επαγγέλµατος. Όταν είναι
µάλιστα και γυναίκα, υπάρχει ένα θέµα παραπάνω. Να πούµε για
τις νοσοκόµες και τους νοσοκόµους; Εξαιρούνται από το ανθυ-
γιεινό του επαγγέλµατος. Οι καθαρίστριες, οι κοµµώτριες εξαι-
ρούνται. Θα έρθει, µάλιστα, και καινούργια περικοπή στα βαρέα
και ανθυγιεινά επαγγέλµατα και θα πρέπει να µας δώσει µία απά-

ντηση ο Υπουργός Εργασίας.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας της κυρίας Βουλευτού)
Παίρνω και το χρόνο της τριτολογίας µου, κύριε Πρόεδρε.
Ο κ. Παπουτσής µίλησε για τη διάσωση της χώρας. Εµείς µι-

λάµε για την επαναδιαπραγµάτευση του χρέους, που εσείς δεν
κάνατε καν τον κόπο να µπείτε σε αυτήν την προσπάθεια και επι-
λέξατε κατευθείαν την τριπλή λαιµητόµο. Αυτό έκανε η Κυβέρ-
νηση.

Από την άλλη µεριά, αναφέρθηκε ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος στην εθνική συσπείρωση που απαιτείται. Εθνική συσπεί-
ρωση απαιτείται για έναν και µόνο λόγο: Να παραµείνουν τα
δικαιώµατα των εργαζοµένων και των επόµενων γενεών άθικτα.
Σε κάτι διαφορετικό εµείς δεν θα συνηγορήσουµε. Η Αριστερά
δεν έχει κανένα, µα κανένα λόγο να στηρίξει αυτά τα αντιλαϊκά
µέτρα, στα οποία συνηγόρησε, µαζί µε την Κυβέρνηση, ο ΛΑΟΣ
και η κ. Μπακογιάννη. Βεβαίως, µπορεί και η υπόλοιπη Νέα ∆η-
µοκρατία σιωπηλά να συνηγορεί και να συνηγορήσει και σε άλλα
πράγµατα. Εµείς, όµως, επειδή είµαστε ο ΣΥΡΙΖΑ είµαστε η Αρι-
στερά, θα µας επιτρέψει ο κ. Παπουτσής, που δυστυχώς δεν
είναι εδώ αυτήν τη στιγµή, να µιλάµε εµείς για τις θέσεις µας. Το
λέω, γιατί έκανε και µία παρέµβαση για τις θέσεις του ΣΥΡΙΖΑ.

Εµείς δεν υπονοµεύουµε την προσπάθεια της Κυβέρνησης.
∆υστυχώς, η Κυβέρνηση υπονοµεύει τον ίδιο τον ελληνικό λαό,
τα χαµηλά και µεσαία εισοδήµατα και τους παίρνει τη ζωή. Τους
παίρνει το χώρο τους. ∆εν θα µπορούν να αναπνεύσουν αυτοί οι
άνθρωποι!

∆εν συζητώ για τα υπόλοιπα. Η φτώχεια που έρχεται -και θα
την δούµε δυστυχώς από το Σεπτέµβριο πολύ πιο έντονα- είναι
τεράστια. Και το δηµόσιο χρέος, γνωρίζετε πάρα πολύ καλά, αντί
να πέσει θα αυξηθεί δραµατικά. Κάποιος καλείται να το πληρώ-
σει. Και δυστυχώς το πελατειακό κράτος, διαχρονικά, τι κάνει
κύριε Υπουργέ; Αφήνει στο απυρόβλητο αυτούς που δηµιούρ-
γησαν αυτήν την κρίση.

Κάτι τελευταίο τώρα. Είχε δίκιο ο κ. Παπουτσής που είπε ότι εί-
µαστε ίσοι αλλά όχι ίδιοι. Ευτυχώς. Και δεν θα το βάλω στο θέµα
του φύλου. Θα το βάλω στο θέµα της πολιτικής. Ευτυχώς δεν εί-
µαστε ίδιοι. Για τις επόµενες γενιές που λέει επίσης ο κ. Παπου-
τσής και για τα ασφαλιστικά ταµεία που είναι η προοπτική των
σηµερινών εργαζοµένων και το µέλλον των επόµενων γενεών,
εγώ θα ρωτήσω ποιες είναι αυτές οι γενιές. Γιατί δεν µιλάµε για
γενιές. Μιλάµε για επόµενες στρατιές ανέργων. Αυτές είναι οι
επόµενες γενιές.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την κ.
Ευαγγελία Αµµανατίδου-Πασχαλίδου.

Πριν δώσω το λόγο στον κύριο Υπουργό να κλείσει τη συνε-
δρίαση της συζήτησής µας, έχω να κάνω µια ανακοίνωση προς
το Σώµα.

Ο Πρωθυπουργός και οι Υπουργοί Εσωτερικών, Αποκέντρω-
σης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυβέρνησης, Οικονοµικών, Οικονοµίας,
Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας, Περιβάλλοντος, Ενέργειας
και Κλιµατικής Αλλαγής, Παιδείας, ∆ιά Βίου Μάθησης και Θρη-
σκευµάτων, Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων, Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης, Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας
και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων, Προστασίας του Πολίτη και Πολι-
τισµού και Τουρισµού, κατέθεσαν σχέδιο νόµου: «Νέα Αρχιτε-
κτονική της Αυτοδιοίκησης και της Αποκεντρωµένης ∆ιοίκησης
–Πρόγραµµα Καλλικράτης».

Παραπέµπεται στην αρµόδια ∆ιαρκή Επιτροπή.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα ένας µαθητές και µαθήτριες και έξι εκ-
παιδευτικοί από το 8ο ∆ηµοτικό Σχολείο Νέας Ιωνίας Μαγνησίας.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
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Ο ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ

Ο κύριος Υπουργός έχει το λόγο για πέντε λεπτά.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): ∆εν έχω καταλάβει την τοποθέτηση του ΣΥΡΙΖΑ για
το θέµα των φαρµάκων, γιατί οι παρεµβάσεις των Βουλευτών του
δεν ήταν βέβαια στο πλαίσιο της παρέµβασης της κ. Νικολαΐδου,
που είναι πραγµατικά ακατανόητη, όπως και της κ. Παπαρήγα
πριν από λίγες µέρες –πραγµατικά ακατανόητη- αλλά οι τοποθε-
τήσεις των Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ κινούνται κάπου ανάµεσα σε
αυτά που πρέπει να γίνουν και σε κάτι άλλο το οποίο δεν µπορώ,
εγώ τουλάχιστον, µε ακρίβεια να καταλάβω. Γιατί; Όλα τα κόµ-
µατα και το ΚΚΕ, όταν γίνεται συζήτηση στην Εθνική Αντιπρο-
σωπεία για τη σπατάλη, το όργιο στο χώρο των φαρµάκων, όταν
όλοι λέµε ότι πρέπει να αλλάξει µία πρωτοφανής στην Ευρώπη
κατάσταση, µία χώρα µε δέκα-έντεκα εκατοµµύρια όπως η Ελ-
λάδα, να έχουν τα ασφαλιστικά της ταµεία να πληρώνουν δαπάνη
για τα φάρµακα 5.000.000.000 ευρώ, το 2009, ενώ το Βέλγιο µε
τον ίδιο πληθυσµό έχει 2.500.000.000 ευρώ, όταν λέµε ότι αυτή
η διαφορά είναι παράλογη και πρέπει να τη µειώσουµε, γιατί και
χρήµατα δεν έχουµε, αλλά και αν είχαµε, δεν είναι δυνατόν να
δεχόµαστε να τα δώσουµε στη σπατάλη και στη διαφθορά, όταν
έρχεται η ώρα των µέτρων αµέσως αλλάζουµε θέση. Πάµε
αλλού. Αρχίζουµε και βλέπουµε άλλα θέµατα.

Κύριε Πρόεδρε, είµαι σίγουρος ότι θα αρχίσουν να µας φέρ-
νουν τώρα σε πρωινές εκποµπές. Το λόγο εκείνο της δηµαγω-
γίας που οδήγησε την Ελλάδα, αγαπητέ συνάδελφε κύριε
Παπαδηµούλη, που συνηγορήσατε υπέρ της προηγούµενης δια-
κυβέρνησης και δεν καταλαβαίνω γιατί το κάνετε, «διαχρονικά
και τα δυο κόµµατα εξουσίας». Εγώ τη λέξη «Νέα ∆ηµοκρατία»
σήµερα δεν την ανέφερα στο λόγο µου ούτε µε ενδιαφέρει στο
ελληνικό Κοινοβούλιο αν τσακωνόµαστε για το ποιος έχει ευθύ-
νες και να µιλάµε µε το εσείς και µε το εµείς. Σηµασία έχει να κά-
νουµε κάτι καλό για τον ελληνικό λαό.

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑ∆ΗΜΟΥΛΗΣ: Γιατί είστε συνυπεύθυνοι.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Αλλά αφού το θέτετε έτσι, πρέπει και εγώ να υπο-
γραµµίσω ότι, όταν παραδώσαµε το 2004, η φαρµακευτική δα-
πάνη για τα ταµεία ήταν 2,3 δισεκατοµµύρια ευρώ και µας
παραδόθηκε το 2009, 4,9 δισεκατοµµύρια ευρώ. ∆εν είναι το ίδιο.
Το Βέλγιο µε ίδιο πληθυσµό έχει το 2009 φαρµακευτική δαπάνη
ίση µε αυτή που είχαµε εµείς το 2004. Οι αριθµοί της λογικής
είναι αυτοί. Πρέπει να υπάρξουν µέτρα.

Κύριε Πρόεδρε, σας διαβεβαιώνω ότι, εάν τα καταφέρουµε µε
τις πολιτικές -που το δικό µας Υπουργείο µέχρι στιγµής έδειξε
ότι έδωσε το αποτέλεσµα για πρώτη φορά τα τελευταία χρόνια
για το µήνα Απρίλιο να µειωθούν κατά 1,5% οι δαπάνες για φάρ-
µακα του ΙΚΑ- αν οι πολιτικές µας συνεχιστούν έτσι από εµάς,
εάν οι πολιτικές οι χρονοδιαγεγραµµένες φέρουν αποτελέσµατα
τον Ιούνιο για τη λίστα και πριν από αυτό για την υποκοστολό-
γηση που έγινε και στις 3 Μαΐου εξεδόθη σχετική διάταξη την
οποία κατέθεσα στην Εθνική Αντιπροσωπεία, αν όλα αυτά συ-
γκλίνουν σε αυτό που υπολογίζουµε, εκτιµάµε και παλεύουµε γι’
αυτό, δηλαδή στη µείωση, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι,
ναι µπορούµε να σκεφτούµε παρ’ ότι η κατάσταση είναι αυτή, να
καταργηθεί ή να µειωθεί κατά πολύ έστω η συµµετοχή των ιδιω-
τών ασφαλισµένων. Ναι, θα είναι µια κίνηση ευθύνης και για δευ-
τερεύουσες και τριτεύουσες ασθένειες. Ναι, είναι µια προοπτική.

Και σας διαβεβαιώνω, κύριε Πρόεδρε –µιλώ ειλικρινά- καταρ-
τίζοντας τη διάταξη για τη λίστα στο µυαλό µας έχουµε όταν
αυτό προχωρήσει και δώσει µέσα στο 2010 τα προσδοκώµενα

αποτελέσµατα, να µειώσουµε ή και να καταργήσουµε τη συµµε-
τοχή του ασφαλισµένου στη φαρµακευτική δαπάνη.

Τώρα θέλω να πω κάτι –και µε αυτό τελειώνω- στην κ. ∆ιώτη.
Κυρία ∆ιώτη, εγώ αναφέρθηκα ίσως για λίγα λεπτά στην οµιλία
µου για τα θέµατα που έθεσε η επερώτηση.

ΗΡΩ ∆ΙΩΤΗ: Τρία λεπτά.
ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής

Ασφάλισης): Τη χρονοµετρήσατε αλλιώς. Άλλη συνάδελφός σας
είπε για κάτι παραπάνω. ∆εν το µέτραγα. Πάντως στα οκτώ θέ-
µατα που προκύπτουν από τα επτά ερωτήµατά σας ήµουν
σαφής. Μίλησα για συγκεκριµένες νοµοθετικές πρωτοβουλίες
του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης. Μίλησα για συγκεκριµένα πράγ-
µατα που έχουν να κάνουν µε προγράµµατα. Ό,τι µας ρωτήσατε,
το απάντησα συµφωνώντας ή και εν µέρει διαφωνώντας. Ήµουν
σαφής. Τα υπόλοιπα θέµατα, πλην φαρµάκων, που πήρα εγώ την
πρωτοβουλία ως θέµα του Υπουργείου µου να τα βάλω εδώ, όλα
από το λόγο των συναδέλφων σας προέκυψαν και για την κηδε-
µονία. Και σας καλώ αφού είστε τόσο πολύ προσεκτική στη
χρήση του δικού µου χρόνου, να µετρήσετε στις δευτερολογίες
τουλάχιστον των συναδέλφων σας πόσες φορές έγινε αναφορά
στο θέµα για το οποίο καταθέσατε επίκαιρη επερώτηση.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΜΟΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Στις δευτερολογίες απαντή-
σαµε σε εσάς.

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Στη Βουλή είναι πάρα πολύ λογικό εν µέσω…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Εντάξει δεν τίθεται
θέµα τώρα.

ΑΝ∆ΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡ∆ΟΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης): Μα, µου λέει, εσείς πρέπει να εκτιµήσετε και αυτό
σας το ζητάµε. Γιατί όπου έκανα λόγο, κύριε Μουλόπουλε, που
εξανίστασθε, ήταν για να απαντήσω σε επιχειρήµατα σας. Και
πάντως σηµειώνω -και µε αυτό ολοκληρώνω- ότι σε όλα τα θέ-
µατα που µου θέσατε, απαντήσεις συγκεκριµένες έδωσα. Μπο-
ρεί να µη σας καλύπτουν. Άλλο αυτό. Αυτή είναι η αξιολόγησή
σας. ∆εν περιφρόνησα όµως τα ερωτήµατά σας, επένεσα την
τεκµηρίωση της επίκαιρης επερώτησης και ήµουν σαφής και συ-
γκεκριµένος.

ΛΙΤΣΑ ΑΜΜΑΝΑΤΙ∆ΟΥ-ΠΑΣΧΑΛΙ∆ΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα
ήθελα το λόγο για ένα λεπτό.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Όχι, δεν έχετε το λόγο.
Έχετε εξαντλήσει και την τριτολογία σας. Θεωρείται λήξαν. Έχει
το συµπερασµατικό λόγο ο Υπουργός. Εσείς έχετε αναπτύξει
εκτενώς την επερώτησή σας.

Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της υπ’ αριθµόν
25/21/8-3-2010 επίκαιρης επερωτήσεως των Βουλευτών της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αρι-
στεράς προς τους Υπουργούς Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης, ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµά-
των και Εσωτερικών, Αποκέντρωσης και Ηλεκτρονικής ∆ιακυ-
βέρνησης, σχετικά µε τις ανισότητες και τις διακρίσεις των δύο
φύλλων.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο σηµείο αυτό δέχεστε να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 13.34' λύεται η συνε-

δρίαση για την προσεχή ∆ευτέρα 17 Μαΐου 2010 και ώρα 18.00’
µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος κοινοβουλευτικό έλεγχο:
α) συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων και β) συζήτηση επερώτησης,
σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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